
اگر کسی مازاد آب  اتمی گفت:  انرژی  رییس سازمان 
سنگین ما را نخرد، چاره ای نداریم و مثل سابق فرض می کنیم 
که خریداری نیست و آب سنگین را تولید و ذخیره می کنیم.
علی اکبر صالحی در حاشیه امضای قرارداد همکاری این 
سازمان با پژوهشکده صنعت نفت درخصوص دستاوردهای 

انرژی اتمی در سایت فردو گفت: همان طور که قول داده 
بودیم زمینه تولید ایزوتوپ های پایدار را فراهم کردیم و با 
مخصوص  سانتریفیوژهای  ارتقای  برای  روس ها  همکاری 
تولید این نوع ایزوتوپ ها در حال همکاری هستیم. بر این 

اساس سانتریفیوژهای IR-1 را ارتقا می دهیم ...
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دکتر حسن روحانی در جمع پرشور مردم مهاباد:

اعتدال و میانه روی لازمه توسعه کشور است

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار وزیر ارشاد و هنرمندان:

از دشنام و تهدید نترسید

کارشکنی های سعودی موجب شد

برائت  ایرانیان 
از حج استکباری

هشدار سازمان حج به شهروندان ایرانی

علی اکبر صالحی:

 تا تکلیف پول روشن نشود
آب سنگین به آمریکا نمی فرستیم

2

7

2

2

روزنامه صبح ایران
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتقاد از اقدامات و شعارهای تند برخی افراد در 
کشور گفت: عده ای در داخل با نگاه شعاری، هم سیاست خارجی را مختل و هم بر سر راه 

حضور جدّی سرمایه گذاران خارجی مانع ایجاد می کنند.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی، در دیدار اعضای گروه سرمایه گذاری آل طه که متشکل 
از چند شرکت مربوط به جهاد تحقیقات کشاورزی )آب و انرژی(، سرمایه گذاران خارجی 
و داخلی و همچنین مؤسسه نهج البلاغه است، با اشاره به اهداف تأسیس و دستاوردهای 
جهاد سازندگی در کشور، به ارائه تحلیلی از روند اتفاقات تاریخی انقلاب اسلامی از آغاز تا 
کنون پرداخت. وی در ادامه سخنانش افزود: در زمانه ای که انسان های آزاده دنیا به قابلیت 
آموزه های اسلامی برای مقبولیت در فطرت انسان ها اعتراف می کنند، عده ای در داخل با 

نگاه شعاری، هم سیاست خارجی را مختل می کنند و هم بر سر راه حضور 
جدّی سرمایه گذاران خارجی مانع ایجاد می کنند. هاشمی رفسنجانی 
افزود: هیچکس نمی تواند منکر اخلاص نیروهای جهاد سازندگی باشد، چرا 
که در جنگ به عنوان سنگرسازان بی سنگر، حامی رزمندگان در خطوط 

مقدم بودند و پس از جنگ، در دوران سازندگی، طرح های بسیار مهمی را به 
انجام رساندند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، از ساخت پل خیبر در 

جزیره مجنون و همچنین پل بعثت بر روی اروندرود به عنوان دو 
کار ماندگار جهاد سازندگی در تاریخ دفاع مقدس یاد کرد و 

گفت: نقطه اوج تأثیرگذاری آنان ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

عدهایبانگاهشعاریسیاستخارجیرامختلکردهاند

82

انتخاب به جا و شایسته جنابعالی به عنوان  

رئیس مجلس شورای سلامی که بیانگر تعهد، کارآمدی، لیاقت و 

شایستگی های برجسته آن جنابعالی  درصحنه های خدمت صادقانه 

به نظام و میهن اسلامی  است تبریک عرض نموده، موفقیت و سربلندی 

شمارا از درگاه خداوند منان مسئلت داریم.

انتخاب شایسته جنابعالی به عنوان

 عضو و دبیر هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامي 

را تبریک عرض می نمایم. امید است در پرتو الطاف 

حضرت حق، بیش ازپیش موفق و پیروز باشید.

ریاست محترم مجلس شوراي اسلامي نماینده محترم قم در مجلس شورای اسلامی

جناب آقاي دكتر علي لاریجاني جناب آقاي مهندس امیرآبادی

موسسه اعتباري كوثر استان قم موسسه اعتباري كوثر استان قم

آگهی  تبریک آگهی  تبریک

2

هیئت رئیسه مجلس 
رنگ امید گرفت

لاریجانی رییس؛ پزشکیان و مطهری نائب رئیس مجلس دهم
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انتقاد همراه با انصاف
در حالی که اقتصاد کشور در انبوهی از گرفتاری های 
چندین لایه گرفتار است و دولت هرگز به تنهایی قادر به 
مبارزه ریشه ای با چالش های پیشاروی آن نیست، ناگفته 
پیداست که عبور باموفقیت نسبی ازدشواری های اقتصادی 
و نیز اجتماعی و فرهنگی مستلزم اقدام و همکاری عملی 

صمیمانه و مناسب مجموعه قوای کشور و مردم است. درواقع، همآهنگی، هم افزایی و 
وحدت واقعی رویه همه قوا به ویژه در آغاز دوران پساتحریم نه تنها یک انتخاب که ضرورتی 
مبرم است. در حالی که تنها در پرتو وحدت و انسجام ملی، امنیت، آرامش و اصلاح 
کارشناسانه قوانین و ساختارهای مالی می توان فضای مناسب را برای جذب سرمایه های 
داخلی و خارجی مهیا کرد و میدان کسب وکار و تولید را بهبود بخشید، متاسفانه این ایام به 
ویژه سیاست در کشور صحنه کشاکش ویرانگر برای کسب قدرت درآمده است و به قولی، 
در میان دو قطبی اثبات و انکار گرفتار آمده است. بارزترین نمونه آن برجام است که مخالفان 
آن آشکارا موافقان و به ویژه مردان شریف دیپلماسی کشور را به خیانت متهم می کنند؛ 
که البته ناگفته نگذاریم که دلالان و کاسبان تحریم و مافیای اقتصادی دوران تحریم چه 
منفعت های نامشروع و بادآورده که نبرده اند و طبیعی است که شرایط جدید را بر نمی تابند.

مخالفان برجام پیوسته بر این طبل می کوبند که برجام هیچ دستاوردی نداشته است 
درحالی که در همین آغاز، برجام دستاوردهای ارزشمندی داشته است که بسته شدن 
پرونده پیچیده پی ام دی؛ لغو بدون اجرای 6 قطعنامه تحریمی سنگین شورای امنیت علیه 
کشور، دور کردن تهدید جدی و حتی سایه کریه جنگ احتمالی از کشور؛ بازگشت نسبی 
اعتبار ایران در عرصه های بین المللی و بهبود روابط ایران با جهان؛ تردد کشتی های ایرانی 
با پرچم کشورمان؛ تلاش جدی برای توسعه میدان های مشترک نفتی و گازی کشور با 
همسایگان؛ صادرات قابل توجه نفت و سعی پیوسته دولت برای احیای بازارهای نفتی از 
دست رفته در دوران تحریم؛ آغاز شدن افزایش تدریجی سرمایه گذاری های خارجی در 
کشور و کوشش برای ایجاد بستر مساعد برای کاهش فرار سرمایه از ایران؛ افزایش معنی دار 
توریست های خارجی؛ نمونه هایی از دستاوردهای درخشان برجام برای کشور عزیز ماست؛ 
و ناگفته پیداست این ها هنوز آغاز راهی طولانی برای بازسازی ویرانی های برجای مانده به 
ویژه از دولت های 9 و 10 است. توجه کنیم که از آن جاکه فروش نفت، هر ماه حدود 20 
درصد کاهش می یافت در صورت ادامه تحریم ها، فروش آن به صفر می رسید! بنابراین، اگر 
برجام به نتیجه نرسیده بود، بزودی نمی توانستیم حتی یک لیتر نفت بفروشیم! در حالی که 
در کمتر از 5 ماه که از اجرایی شدن آن می گذرد، صادرات نفت کشور رشد 100 درصدی 
داشته و به محدوده پیش از تحریم رسیده است. هم چنین، بنابر روایت تجار، سویفت با 
وجود برخی ادعاها برقرار است و گشایش اعتبارات اسنادی برای طرف های تجاری در شرق 
آسیا در حال انجام است و با بیش از 300 بانک جهانی روابط کارگزاری برقرار شده است، اگر 

چه هنوز برای تجارت با اروپا و نقل و انتقالات بانکی نارسایی هایی وجود دارد.
رخت بربستن وحشت ایجاد شده در خلال 10 سال تحریم های یکجانبه و چندجانبه 
و سازمان ملل متحد و اعمال جریمه های سنگین از سوی آمریکا علیه بانک ها؛ نیازمند 
صبوری، پیگیری و تلاش مضاعف است. با قضاوتی منصفانه، بسیار طبیعی است که اغلب 
پیامدهای برجام در کوتاه مدت به صورت ملموس در زندگی مردم خود را نشان نمی دهد؛ 

اگرچه که این توافق، اعتماد به نفس و امیدواری مردم را به آینده بیشتر کرده است.
افزون بر همه این ها، از یاد نبریم که برجام مذاکرات نظام بود و نه دولت یازدهم؛ و 
مذاکره کنندگان همگی نمایندگان نظام بودند و چنین است که مجموعه نظام از این توافق 
حمایت کرده و آن را در راستای منافع کشور ارزیابی می کند؛ بنابراین تلاش برای القای 
دو قطبی کردن کشور و تقابل مسؤولان، تکرار و تاکید سخنان دشمنان خارجی و با هر 
انگیزه ای در عمل خیانت به منافع ملی است و به طور منطقی، هرکس در مسیر ایران 
هراسی گام بردارد؛ در عمل در برابر منافع ملی ایستاده است. طبیعی است که می توان 
از سَرِدلسوزی با برجام مخالف بود و انتقاد کرد اما روانیست که که به این بهانه، در جبهه 
دشمنان کشور قدم برداشت. البته از نظر موافقان برجام که در مجموع، اکثریت عظیم مردم 
هستند؛ مخالفان داخلی برجام اشتباه می کنند. چشم بستن بر انبوهی از دستاوردهای 
ملموس و مستند برجام نه تنها دور از انسانیت، انصاف، وجدان و شرافت است که طریق 

کشور دوستی، منافع ملی و رعایت کفِ اصول و ضوابط اخلاقی نیز نیست.
طبیعتا، کاسبان تحریم که تحریم را نعمت می دانستند، هم چنان تلاش می کنند آن را 
بازگردانند و به طور پیوسته علیه برجام جوسازی می کنند. کسانی که از غارت های سازمان 
یافته افسانه ای بهره ها برده اند به راحتی کوتاه نمی آیند؛ اما و خوشبختانه مسؤولان نظام و 
اکثریت عظیم مردم از جنجال های جناحی و سیاسی،تندروی و تهمت های بی اساس؛ به 

لطف پروردگار و عزم و همتی جانانه، به سلامت عبور خواهند کرد. ان شاءالله.
آنان که با نگرشی تمامیت خواهانه جبهه برجام ستیزی راه انداخته اند و با کوته بینی 
منافع ملی کشور را دستاویز منافع جناحی و فردی می کنند و به جای رقابت درست، با 
همه توان جریان رقیب و دولت قانونی را تخریب می کنند، با این رفتارها و موضع گیری ها 
چه بخواهند و چه نخواهند در عمل در زمین دشمن کشور بازی می کنند و با ریختن آب 
در آسیاب دشمن آن را می چرخانند! ناگفته نماند اگرچه که تحریم ها مشکلات ساختاری 
اقتصاد کشور را مضاعف کرد اما برداشتن آن ها به تنهایی نمی تواند این مشکلات را از بین 
ببرد، چه بدون اصلاح همه جانبه و فراگیر ساختارهای معیوب اقتصاد کشور، رشد و بهبود 

واقعی وضعیت اقتصادی امکان پذیر نیست.
این مهم با راهبرد تعامل و گفت وگوی سازنده و هم افزا با رقیبان قابل پیگیری است 
تا خواست تندروها نیز که به دنبال دوقطبی سازی های مخرب اند، تحقق نیابد و اگرچه که 
مجلس نهم به ویژه در هفته های پایانی خود و پس از اعلام نتایج انتخابات، با نگاه سیاسی 
سنگ های بزرگی را جلو پای دولت انداخت، اما و خوشبختانه انتظار می رود در مجلس دهم 
در راستای پیشرفت نسبی در قلمروهای اقتصادی، سیاسی و اجتماعی - فرهنگی کشور، 
تعامل قابل قبولی میان اصلاح طلبان و اصولگراها شکل گیرد و با هماهنگی برای حل 

مشکلات مبرم کشور عزمی جدی و هم افزا شکل گیرد.
خدایا کمک کن با الگو گرفتن از رسول گرامیت، مکارم اخلاق را در وجود خود و جامعه 

گسترش داده و نهادینه کنیم که در فقدان اخلاق، هیچ چیزی جلودار آدمی نیست.

لاریجانی رییس؛ مطهری و پزشکیان نائب رئیس مجلس دهم

هیئت رئیسه مجلس رنگ امید گرفت
علی لاریجانی به عنوان رئیس مجلس شورای اسلامی انتخاب شد، همچنین مسعود 

پزشکیان و علی مطهری به عنوان نواب رئیس انتخاب شدند.
 علی لاریجانی با 23۷ رای نمایندگان مجلس دهم رئیس مجلس شورای اسلامی شد. 
در این رای گیری که امروز و پس از پایان بررسی اعتبارنامه منتخبان مجلس دهم انجام شد 
علی لاریجانی و مصطفی کواکبیان نامزد شدند که در نهایت کواکبیان تنها 11 رای بدست 
آورد و 2۸ نماینده هم رای سفید به گلدان انداختند. در این رای گیری 2۷6 نماینده شرکت 
داشتند. رئیس مجلس شورای اسلامی پس از اعلام نتایج انتخابات ریاست دائم مجلس 
دهم، با اشاره به انصراف مصطفی کواکبیان از رقابت برای ریاست مجلس، اظهار داشت: 
طبق آیین نامه پس از شروع رای گیری امکان انصراف وجود ندارد، بنابراین انصراف ایشان 
پذیرفته نشد. لاریجانی همچنین خطاب به نمایندگان گفت: از محبت و ابراز لطف و حسن 
ظن شما سپاسگزارم و امیدوارم با هماهنگی و همدلی، مجلسی آرام و کارآمد داشته باشیم.

در ادامه جلسه، مسعود پزشکیان با 15۸ رای و علی مطهری با 133 رای در رقابت با محمد 
دهقان نقندر و حمید رضا حاجی بابایی به عنوان نواب رئیس مجلس دهم انتخاب شدند. 
همچنین با رأی نمایندگان، محمد آشوری نماینده بندرعباس با 165 رأی، بهروز نعمتی 
نماینده مردم تهران با 15۴ رأی و محمدقسیم عثمانی نماینده مردم بوکان با 13۸ رأی به 
عنوان ناظران هیات رئیسه انتخاب شدند و عبدالمجید ناصری نژاد 123 رأی، پروانه مافی با 
100 رأی و مهدی شیخ با ۸0 رأی در جایگاه بعدی قرار گرفتند و موفق به راهیابی به هیات 
رئیسه نشدند. در جلسه دیروز مجلس انتخاب دبیران هیات رئیسه نیز در دستور کار قرار 
گفت که از میان 12 نامزد این بخش، 6 نفر توسط نمایندگان انتخاب شدند. بر این اساس، 
غلامرضا کاتب نماینده گرمسار با 1۴6 رای، سیدامیر حسین قاضی زاده هاشمی نماینده 
مشهد با 1۴6 رای، اکبر رنجبرزاده نماینده اسدآباد با 1۴0 رای، علی اصغر یوسف نژاد نماینده 
ساری با 135 رای، احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم با 12۸ رای و محمد علی وکیلی 
نماینده تهران با 12۴ رای به عنوان دبیران هیات رئیسه انتخاب شدند. همچنین علیرضا 
رحیمی نماینده مردم تهران با 122 رای، سید ناصر موسوی لارگانی نماینده فلاورجان با 
121 رای، عباس پاپی زاده نماینده دزفول با 110 رای، سهیلا جلودارزاده نماینده تهران با 
10۷ رای،  عبدالکریم حسین زاده نماینده نقده و اشنویه با 106 رای و رمضانعلی سبحانی فر 

نماینده سبزوار با 105 رای از راهیابی به هیات رئیسه مجلس دهم بازماندند.

پس لرزه های انتخابات هیات رییسه مجلس

تشکیل فراکسیونی جدید با محوریت لاریجانی
نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی گفت: فراکسیونی جدید با محوریت علی 

لاریجانی تشکیل خواهد شد.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو با ایرنا با بیان این مطلب افزود: مردم در 
انتخابات ۷ اسفند حرف های زیادی زدند اما برخی یا نمی خواهند یا نشنیدند. وی با بیان 
اینکه مردم در ۷ اسفند گفتند در کشور چیزی به نام تندروی را قبول نداریم، تصریح کرد: 
در هر دو جریان امید و فراکسیون ولایت که هر دو به ولایت فقیه معتقد هستند، متاسفانه 
افراطی گری و تندروی هایی وجود دارد که برخلاف میل و مطالبات مردم ایران است و 
سخن خود را به صورت های مختلف به گوش نمایندگان رساندند که یکی از این موارد، 
ناخرسندی مردم از هیات رییسه موقت بود. این نماینده مورد حمایت لیست امید شهر 
رشت، تصریح کرد: مصمم هستیم فراکسیونی آرام، به دور از تندروی و مستقل در مسیر 
فرامین و دستورات رهبرمعظم انقلاب که فارغ از هیاهوهای جریانات سیاسی باشد و باید 
گفت که پس از اعلام این مطلب بسیاری از نمایندگان از تشکیل این فراکسیون استقبال 
کردند. وی با اشاره به اینکه شب گذشته در جلسه فراکسیون ولایت برخی از نمایندگان 
عضو، سخنان بسیار تندی داشتند، گفت: فراکسیون جدید به زودی تشکیل خواهد شد و 
مورد استقبال بسیاری از نمایندگان قرار گرفته است و بسیاری از نمایندگان برای حضور در 

این فراکسیون مراجعه کرده اند.

حجت الاسلام سیدمهدی طباطبایی: 

لاریجانی اصولگرایی معتبر است
عضو ارشد جامعه روحانیت مبارز می گوید حضور لاریجانی در راس قوه مقننه قطعا 

می تواند به ایجاد آرامش در مجلس کمک کند.
حجت الاسلام سیدمهدی طباطبایی در گفت و گو با خبرآنلاین با استقبال از ترکیب 
هیات رییسه مجلس دهم، گفت: آقای لاریجانی را از سالها دور می شناسم و با شناختی که 
دارم ایشان را یک اصولگرای معتبر می دانم که همیشه بر مشی اصولگرایی ثابت قدم بودند 

و دستخوش حوادث نشده اند. به اصطلاح ایشان جز اصولگرایان قبل از سال ۸3 هستند.
وی تصریح کرد: علیرغم تغییر و تحولاتی که طی سالهای اخیر در جریان اصولگرا رخ 
داد لاریجانی باز هم در مسیر مثبت و درست اصولگرایی حرکت کرد، حضورش در راس قوه 
مقننه قطعا می تواند به ایجاد آرامش در مجلس کمک کند، او می تواند تندروهای اصولگرا 

و اصلاح طلب مجلس را با توانایی که در اداره مجلس دارد کنترل کند.
عضو جامعه روحانیت مبارز شرایط فعلی کشور را شرایطی حساس و مهم دانست و 
تاکید کرد: کشور نیازمند آرامش و همدلی است، نیازمند این است که از همه امکانات و 
ظرفیت های کشور در جهت حل مشکلاتی چون بیکاری، ازدواج جوانان، رکود و ....بهره 
گرفته شود. در این میان مجلس بدون شک نقش تعیین کننده و حساسی دارد و نباید 

اجازه داد مسائل اساسی مردم در سایه اغراض و درگیری های سیاسی گم شود.
این استاد اخلاق با خطاب به نمایندگان مجلس خواستار پرهیز از درگیری های سیاسی 
در مجلس شد و گفت: مجلس در حفظ آرامش کشور نقشي تعیین کننده دارد، به همه 
نمایندگان عزیز توصیه می کنم از گفتن حرف های نادرست، تهمت زدن و افعال ناهنجار 
خاصه آنهایی که با اغراض سیاسی است، خودداری کنند. از رییس مجلس و نواب رییس 
هم می خواهم با صبر و حوصله با نمایندگان برخورد کنند و اجازه تهمت زدن و بیان حرف 
های ناروا در پارلمان را ندهند. وی حضور مطهری و پزشکیان در هیات رییسه مجلس را 
به فال نیک گرفت و گفت: باز هم توصیه می کنم مراقب باشند و درگیر دسته بندی های 
سیاسی در اداره مجلس نشوند. حجت الاسلام طباطبایی حمایت طیف جبهه پایداری از 
ریاست لاریجانی را هم تاکتیکی دانست و گفت: باید از این موقعیت بهره برداری کرد. البته 

اینها در مجلس غلبه ای ندارند ولی باز هم می توان آنها را کنترل کرد .
وی تاکید کرد: من به این مجلس امیدوار هستم. خوشبختانه افراد خوبی به مجلس راه 
یافتند و امیدوارم متوجه باشند با توجه به در راس بودن مجلس چقدر می توانند در حل 

مشکلات جامعه مثمر ثمر واقع شوند.
وی درخصوص رقابت عارف با لاریجانی نیز گفت: عارف به درستي شرایط کشور را 

مي شناسد و اصلاحات با توجه به اتفاقات اخیر باید قدردان منش سیاسي ایشان باشد.

در نشست خبری با همتای فنلاندی؛

ظریف: آمریکا باید قدم های 
بیشتری بردارد

وزیر امور خارجه گفت: اقداماتی از سوی آمریکا برای تضمین جریمه نشدن بانک ها به 
دلیل روابط تجاری با ایران با توجه به رفع تحریم ها پس از توافق هسته ای صورت گرفته 

است اما به باور من، آمریکا باید قدم های بیشتری بردارد.
محمد جواد ظریف دیروز -سه شنبه- پس از دیدار با تیمو سوئینی وزیر خارجه فنلاند 
این مطلب را بیان کرد. ظریف در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره وجود نگرانی و موانع 
در مراودات بانکی با ایران، علیرغم توافق هسته ای با گروه 1+5، گشایش های سیاسی و 
علاقه کشورهای دیگر به سرمایه گذاری در ایران گفت: گستره اشتیاق برای برقراری ارتباط 
تجاری با ایران بسیار گسترده است. بسیاری از کشورها از کره جنوبی و ژاپن در آسیا تا 
کشورهای اروپایی قراردادهای زیادی با ایران امضا کرده اند. وزیر امور خارجه افزود: قراردادها 
در حوزه های گوناگون اقتصادی است و شامل ارتباط بانکی نیز می شود، اما برخی بانک 
های اروپایی کماکان نگران هستند که در صورت برقراری روابط با ایران، از سوی ایالات 
متحده امریکا با آنها برخورد شود. ظریف تاکید کرد: من بر این باور هستم که آمریکا می 

بایست برای تضمین عدم رخ دادن این موضوع اقدام کند
وی در ادامه، در پاسخ به سوال یک خبرنگار حاوی اتهام رعایت نشدن حقوق اقوام و 
اقلیت ها در ایران، خطاب به وی گفت: من فکر می کنم شما جمله ای را گفتی و سوالی 
نپرسیدی و البته حق داری که آنچه می خواهی را بگویی. برای دیدن وضعیت ایران به 
ارومیه و مهاباد بروید که امروز رئیس جمهوری ایران میهمان مردم کرد و آذری بود و ببینید 

چگونه مردم از او استقبال کردند. قطعا در آنچه که گفتی تجدید نظر می کنی. 
وزیر امور خارجه اظهار داشت: امروز نشست تجاری با حضور هیات های دو طرف برگزار 
می شود. ایجاد فرصت برای جامعه اقتصادی در زمینه های صادرات و واردات در حوزه 
های انرژی، معدن، فرهنگ، ICT و دیگر حوزه ها از جمله مواردی هستند که بررسی 

خواهند شد. 
ظریف همچنین از مسائل حقوق بشر و مشکلات بر آمده از اسلام هراسی در اروپا به 
عنوان دیگر موارد مطرح در مذاکرات خود با مقامات فنلاندی یاد کرد. وی افزود: بحث 
درباره ریشه های افراط گرایی و بررسی علت ورود این میزان افراط گرا از اروپا به منطقه 
خاورمیانه از مسائلی است که هر دو منطقه با آن روبه رو هستند و می توان با همکاری، راه 
حل مقابله با این قبیل موارد را یافت. ظریف در نهایت، با مثبت ارزیابی کردن مذاکرات خود 
با وزیر امور خارجه فنلاند، اظهار امیدواری کرد که این مذاکرات در سفر همتای فنلاندی 

اش به تهران نیز ادامه یابد.

علی اکبر صالحی:

 تا تکلیف پول روشن نشود
آب سنگین به آمریکا نمی فرستیم

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: اگر کسی مازاد آب سنگین ما را نخرد، چاره ای نداریم 
و مثل سابق فرض می کنیم که خریداری نیست و آب سنگین را تولید و ذخیره می کنیم.

علی اکبر صالحی در حاشیه امضای قرارداد همکاری این سازمان با پژوهشکده صنعت 
نفت درخصوص دستاوردهای انرژی اتمی در سایت فردو گفت: همان طور که قول داده 
بودیم زمینه تولید ایزوتوپ های پایدار را فراهم کردیم و با همکاری روس ها برای ارتقای 
سانتریفیوژهای مخصوص تولید این نوع ایزوتوپ ها در حال همکاری هستیم. بر این اساس 

سانتریفیوژهای IR-1 را ارتقا می دهیم تا بتوانند ایزوتوپ های پایدار تولید کنند. 
به طراحی  که  است  آمده  پیش  فرصتی  کرد:  اظهار  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
سانتریفیوژهای متنوع تر نیز وارد شویم و بتوانیم از تخصص و تجربیات دیگران نیز استفاده 

کنیم که اکنون از تجربیات روس ها استفاده می کنیم. 
وی در پاسخ به پرسش دیگر درباره نتیجه مذاکرات با روس ها برای فروش مازاد آب 
سنگین گفت: این مذاکرات به خوبی پیش می رود و روس ها نیز برای خرید ۴0 تن آب 
سنگین ما اعلام آمادگی کردند، اما چون هنوز مذاکرات ادامه دارد و نهایی نشده است 
اطلاع رسانی پیشاپیش مناسب نیست. هنوز قرارداد نهایی را امضا نکرده ایم چون جزئیات 
آن باید روشن شود؛ آقای کمالوندی و دیگر همکاران هفته پیش در روسیه با همتایان شان 
در این باره صحبت کردند و فعلًا به نتیجه نهایی نرسیده ایم، اما مذاکرات مسیر خودش را 

طی می کند و در آینده اطلاع رسانی می کنیم. 
معاون رئیس جمهور در پاسخ به پرسش دیگر درباره زمان تحویل محموله آب سنگین 
به آمریکایی ها گفت: پس از دستبرد آمریکایی ها به دارایی 2 میلیارد دلاری کشورمان از 
همکارانم خواستم که از ارسال محموله آب سنگین به آمریکا خودداری کنند و جلو آن را 
بگیرند تا تکلیف روشن شود. ممکن بود محموله آب سنگین به آمریکا برود و هم محموله را 
مصادره کنند و هم پولش داده نشود و این می توانست مشکلی را به ویژه برای افکار عمومی 
ایجاد کند. به علت بی اعتمادی که به آمریکایی ها بود و پس از دستبرد آنان به دارایی 2 
میلیارد دلاری ما این بی اعتمادی بیشتر شد از این رو گفتیم تا تکلیف واریز شدن این 

محموله و بقیه امور روشن نشود محموله را ارسال نخواهیم کرد.

یادداشت

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
انتقاد از اقدامات و شعارهای تند برخی افراد 
در کشور گفت: عده ای در داخل با نگاه شعاری، 
هم سیاست خارجی را مختل و هم بر سر راه 
حضور جدّی سرمایه گذاران خارجی مانع ایجاد 

می کنند.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی، در دیدار 
اعضای گروه سرمایه گذاری آل طه که متشکل 
تحقیقات  جهاد  به  مربوط  شرکت  چند  از 
کشاورزی )آب و انرژی(، سرمایه گذاران خارجی 
و داخلی و همچنین مؤسسه نهج البلاغه است، 
با اشاره به اهداف تأسیس و دستاوردهای جهاد 
سازندگی در کشور، به ارائه تحلیلی از روند 
اتفاقات تاریخی انقلاب اسلامی از آغاز تا کنون 
پرداخت. وی در ادامه سخنانش افزود: در زمانه 

ای که انسان های آزاده دنیا به قابلیت آموزه های اسلامی 
برای مقبولیت در فطرت انسان ها اعتراف می کنند، عده ای در 
داخل با نگاه شعاری، هم سیاست خارجی را مختل می کنند 
و هم بر سر راه حضور جدّی سرمایه گذاران خارجی مانع 

ایجاد می کنند.
زیبنده نظام نیست که جوانان تحصیل کرده اش

 از بی اشتغالی گلایه کنند
منکر  نمی تواند  هیچکس  افزود:  رفسنجانی  هاشمی 
اخلاص نیروهای جهاد سازندگی باشد، چرا که در جنگ 
به عنوان سنگرسازان بی سنگر، حامی رزمندگان در خطوط 
مقدم بودند و پس از جنگ، در دوران سازندگی، طرح های 

بسیار مهمی را به انجام رساندند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، از ساخت پل 
خیبر در جزیره مجنون و همچنین پل بعثت بر روی اروندرود 
به عنوان دو کار ماندگار جهاد سازندگی در تاریخ دفاع مقدس 
یاد کرد و گفت: نقطه اوج تأثیرگذاری آنان در جنگ که هنوز 
هم دامنه ی تأثیرات آن در کشور فراوان دیده می شود، آغاز 
پروژه ی موشک سازی در یک منطقه ی کوچک بین تهران 
و کرج بود که بعدها، به نسبت پیشرفت دانش، صنعت آن 
نیز گسترش می یابد. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با اشاره به 
ظرفیت ها و قابلیت های ایران از لحاظ منابع طبیعی، نیروی 
انسانی مستعد، مردمی وفادار به نظام و مکتب اهل بیت )ع( 

اظهارداشت: باید با توجه به همه این زمینه ها و ظرفیت ها، 
برای پیشرفت ایران گام های اساسی برداریم و زیبنده این 
نظام نیست که جوانان تحصیل کرده اش از بی اشتغالی گلایه 
کنند. وی با اشاره به مشکلات کمبود آب در گذشته، امروز 
و آینده  آن در کشور، تاکید کرد: باید با تحقیقات جامع، 
معضلی را که بحران آینده جهان خواهد بود، حل کرد و در 
این راه تجربیات جهاد سازندگی در آبخوانداری و آبخیزداری  
و نوآوری های شرکت های جهادی، بسیار سودمند خواهد 
بودرئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با یادآوری طرحی 
که روسها ارائه کرده بودند، خاطر نشان کرد: اگر چه مصادیقی 
از موفقیت این طرح در مقاطعی و مناطقی بروز کرد، اما هنوز 
به نتیجه قطعی نرسیده است و وظیفه دانشمندان و محققان 

ماست که براساس دانش روز به این مسأله رسیدگی کنند.
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر جایگاه مردم ایران در دنیا، 
افزود: شهردار وین که اخیراً به ایران آمده، در دیدار با من به 
صراحت اعتراف کرده است که الان یک بحث جدی بین 
دولت های اروپایی مطرح شده که چگونه ایران در منطقه ای 
که کاملًا نا امن است، امنیتی پایدار و ستودنی دارد. در حالی 
که همه ی ما می دانیم این امنیت مرهون قدرت نظامی، 
امنیتی، اطلاعاتی و مهم تر از همه وفاداری مردم، به نظام و 

آرمان های امام )ره( و شهداست.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با ابراز تأسف از 
منفی بافی های عده ای کم شمار در جریان مذاکرات هسته ای، 

هسته ای  باشگاه  در  عضویت  اظهارداشت: 
هسته ای  صلح آمیز  فعالیت های  به  جهان، 
ایران رسمیتی بین المللی بخشیده و آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای موظف و مکلف 
است که نیازهای علمی و تجهیزاتی ایران را 
در این زمینه فراهم کند. هاشمی رفسنجانی 
با بیان ویژگی های مثبت تأمین انرژی از طریق 
جوش هسته ای و تفاوت های آن با شکافت 
هسته ای، به نیروگاهی که چند کشور پیشرفته 
دنیا مشغول ساخت اولین واحد آن در فرانسه 
هستند، اشاره کرد و گفت: به موجب تعهدات 
به  اسلامی  آزاد  دانشگاه  از  برجام،  در   5+1
عنوان نماینده ایران دعوت کرده اند تا در این 
طرح بسیار مهم مشارکت داشته باشد که اگر 
موفق شویم، با توجه به منابع فراوان آن هیچ 

دغدغه ای برای تأمین انرژی در آینده نخواهیم داشت.
ایجاد اشتغال از مظاهر برقراری

 عدالت در جامعه است
آیت الله هاشمی رفسنجانی در پاسخ به سخن یکی 
از حاضران در خصوص توصیه های مکرر حضرت امیر در 
نهج البلاغه در خصوص رعایت عدالت، با اشاره به فرازهای 
مهم نامه های حضرت علی )ع( به استانداران خویش، یادآور 
شد: تأکید بر عدالت همگانی و پرهیز از تبعیض های مذهبی 
از  که مصداق آن داستان خون دل خوردن آن حضرت 
درآوردن خلخال پای یک دختر یهودی است، نقطه ی قوت 
حکومت پنج ساله آن امام عزیز است که بزرگان همه ی ادیان 

با عظمت از آن یاد می کنند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله 
که ما پیروان آن امام بزرگوار هستیم، گفت: یکی از مظاهر 
عدالت در جامعه، فراهم کردن زمینه ایجاد اشتغال برای همه 

ی مردم در اقصی نقاط کشور است. 
وی استفاده درست از نقدینگی را یکی از راه های احیای 
واحدهای تعطیل شده صنایع و برگشت رونق به تولید کشور 
دانست و تصریح کرد: می توان با مدیریت درست و همکاری 
بانک ها این تهدید را که چون بهمنی بر اقتصاد کشور تحمیل 
شده، به فرصتی برای تولید، کار، اقتصاد و به تبع آن فرهنگ 

تبدیل کرد.

رئیس فراکسیون امید در مجلس دهم درباره وزن اصلاح طلبان در مجلس گفت: ما به دنبال 
وزن کشي نیستیم بلکه به دنبال یك مجلس ملي هستیم که مشکلات اساسي را حل کند.

محمدرضا عارف در گفت و گو با خبرآنلاین درباره تغییر هیات رئیسه دائم مجلس نسبت به 
هیات رئیسه موقت نیز گفت: راي نمایندگان بود که تصمیم گرفتند ترکیب هیات رئیسه را تغییر 
دهند و ما هم تشکر مي کنیم از ایشان. او درباره کاندیداتوري مصطفي کواکبیان براي ریاست 
مجلس نیز اظهار کرد: فراکسیون ما تصمیم گرفت که کاندیدایي براي ریاست نداشته باشد، اما 
هر نماینده یك جنبه فردي دارد و یك جنبه فراکسیوني که باید به تصمیمات فراکسیون خود 
عمل کند. آقاي کواکبیان از جایگاه حق و حقوق فردي خود استفاده کرد. از این جایگاه مجاز 
بود که کاندیدا شود و دیدیم که سریع انصراف هم دادند؛ منتها چون وارد پروسه راي گیري شده 
بود، نتوانستند کاري بکنند. او ادامه داد: بنا نیست هر کار فردي که یك نفر انجام داد، بلافاصله 
به فراکسیون ربطش دهیم. ما باید بتوانیم از هر تصمیمي که فراکسیون مي گیرد، دفاع کنیم. 
وي درباره کمیسیون هاي مجلس نیز گفت که باید در کمیسیون هایي که کمتر جاذبه دارد، 
حضور پیدا کنیم و از همین رو من به کمیسیون آموزش و تحقیقات مي روم. عارف درباره 
انتخاب مطهري به عنوان نایب رئیس دوم مجلس نیز بیان کرد: ما با تحلیل، آقاي مطهري را 
در لیست خود گذاشتیم. چرا که یك چهره ارزشمند و ارزشي است که مطالبات مردم را خیلي 
خوب در مجلس دنبال مي کند و دغدغه اش ارزشها و انقلاب است. من از نمایندگان مجلس 
تشکر مي کنم که ایشان را انتخاب کردند و امیدوارم ایشان بتواند در هیات رئیسه نقش موثرتر و 

کارآمدتري را داشته باشدوي درباره حضور اعضاي فراکسیون امید در کمیسیون هاي تخصصي 
مجلس نیز گفت:  دوستان ما بر اساس علاقه و تجربه خود را براي کمیسیون هاي مختلف نامزد 
کرده اند. توصیه ما به دوستان این بود که بر اساس تخصص جلو بروند و نه بر اساس جاذبه هایي 
که کمیسیون ها دارند. نباید به این جاذبه ها توجه چنداني داشت.  عارف ادامه داد: خیلي از 
نمایندگان توانمندي براي عضویت در چندین کمیسیون را دارند، منتها توصیه ما این است که 
دوستان به کمیسیون هایي بروند که جاذبه کمتري دارند تا بتوانیم توزیع منطقي و معقولي را از 
نظر تخصص و کارآیي در کمیسیون هاي مختلف مجلس داشته باشیم. من کمسیون  آموزش را 
انتخاب کرده ام که دیگران به کمیسیون هاي پرجاذبه بروند. او درباره آرایي که اعضاي لیست امید 
به او براي ریاست در هیات رئیسه موقت ندادند نیز گفت:  ما به هیچ وجه عقب نشیني نکردیم. نگاه 
ما یك مجلس تعاملي بود تا به وحدت برسیم. عارف درباره اعتبارنامه ها و سکوت فراکسیون امید 
دربرابر اعتبارنامه قاضي پور نیز گفت: موضع جدي ما این بود که دوستان حتي الامکان اعتراض 
نکنند و من صمیمانه از این رویکرد نمایندگان تشکر مي کنم. براي اولین بار هیچ اعتراضي روي 
هیچ پرونده اي نشد. بالاخره نمایندگان از کانال هاي مختلف عبور کرده اند و شوراي محترم 
نگهبان آنها را تایید کرده است. در قانون هم آمده که اگر پرونده جدیدي بود اعتراض شود. همیشه 
نباید دنبال آخرین راه حل باشیم. راه حل هاي مسالمت آمیزي وجود دارد که همدلي در مجلس 
حفظ  شود. او درباره وزن اصلاح طلبان در مجلس نیز گفت: ما به دنبال وزن کشي نیستیم. بلکه 

به دنبال یك مجلس ملي هستیم که مشکلات اساسي را حل کند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

عدهایبانگاهشعاریسیاستخارجیرامختلکردهاند

محمد رضا عارف:

ما به دنبال وزن کشي نیستیم

اخبار

 یادگار امام با تاکید بر دو عنصر »اختیار« و »شجاعت« 
برای تعالی فرهنگی، به مسئولان فرهنگی کشور توصیه کرد 

که از دشنام، تهدید و ضربه نترسند.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، معاونان و مدیران این وزارتخانه و جمعی از 
هنرمندان کشور با تشکر از وزیر »ارزشمند«، »خدوم« و 
»فرهنگ شناس« کشور، اظهار داشت: گزافه نیست اگر 
کسی ادعا کند انقلاب اسلامی، انقلابی دارای ریشه های 
اصلی آن  معنا که هم شعارهای  بدین  است،  فرهنگی 
فرهنگی است و هم طبقه رهبران انقلاب متشکل از افراد 
اندیشمند و فرهنگی هستند و پیام انقلاب برای آیندگان نیز 
پیامی فرهنگی است. وی با اشاره به تعریف دشوار فرهنگ 
و کژتابی های این اصطلاح، گفت: فرهنگ از زمره مسائلی 
است که تعالی آن جز به »اختیار« نیست. ما می توانیم جلوی 
هجمه فرهنگی را با »بستن«ها بگیریم، اما تعالی فرهنگی 
را با »اجبار« نمی توان ایجاد کرد و انسان ها باید خودشان 
بخواهند تا متعالی شوند. کسی می تواند جلوی دسترسی 
دیگران به شرب خمر را بگیرد اما نمی تواند کسی را وادار به 
نیت کردن برای نماز کند؛ چرا که در صورت اجبار، انسان 
نماز بدون نیت می خواند که با نخواندن آن تفاوتی نمی کند، 
لذا شرط تعالی روحی یک جامعه، اختیار است. وی با بیان 
اینکه خداوند می خواهد انسان ها بسیاری از کارها را با اختیار 
خودشان انجام ندهند و بسیاری را با اختیار انجام دهند، 
یادآور شد: تجربه بشری می گوید اگر انسان را به اختیار خود 

واگذاریم اما او را تربیت کنیم، تعالی پیدا می کند، زیرا از دل 
یک فضای دستوری چیزی تولید نمی شود. یادگار امام با بیان 
نمونه ای تاریخی در این باره ادامه داد: از فضای شوروری به 
عنوان یک امپراطوری بزرگ ۷0 ساله فرهنگ جدیدی تولید 
نشد. البته در ابتدای کار افرادی با عشق، به آن مکتب روی 
آوردند و با اختیار خویش به سوی آن رفتند و تمدنی زاده 
شد؛ اما وقتی با اجبار خواستند آن مسیر را ادامه دهند، هم 
سینمای شوروی مُرد، هم ادبیات و موسیقی روسیه تمام 
شد؛ در حالی که در ابتدای کار عشق و علاقه هنرمندان 
موجود بود. در کشور ما فضای فرهنگ و ادبیات تا مدت ها 
در اختیار چپ گرایان بود، چرا که با اختیار خود مسیر را 
انتخاب کرده بودند، اما در جامعه شوروی چون اختیار در کار 
نبود از همان سینمای اولیه نیز با وجود سرمایه گذاری های 
زیاد، اثری تولید نشد. سید حسن خمینی با بیان اینکه تعالی 
فرهنگی محتاج »اختیار« و »شجاعت« است، تصریح کرد: 
کسانی که مسئول امور فرهنگی می شود، با هر عقیده ای که 
هستند، باید برای عقیده خودشان آنقدر ارزش قائل باشند 
که قادر باشند شجاعانه آن را ترویج کنند و گرنه به دروغ 
می گویند به آن معتقدند. وی با تأکید بر اینکه شجاعت به 
معنای بستن چشم و باز کردن دهان به گفتن هر سخنی 
نیست، ادامه داد: شجاعت یعنی کسی منافع شخصی خود 
را در تصمیمات دخالت ندهد؛ اما بدانید مهم نیست چه 
می گویید، بلکه اگر منشاء اثر هستید همیشه گروهی هستند 
که به شما دشنام بدهند و انسانی که از دشنام بترسد قیمت 

خود را خیلی پایین آورده است زیرا دشنام ارزان ترین چیز 
در دنیاست. یادگار امام گفت: اگر کسی بداند وقتی سه جمله 
می گوید آقای جنتی کوتاه می آید، به سخنان خود ادامه 
می دهد؛ همیشه کسانی هستند که هرچیزی می گویند و 
هیچ شخصیت بزرگی در تاریخ بشریت بی فحش خوردن 
بزرگ نشده است، همانگونه که امام در روزگار خود فحش ها 
و طعنه های زیادی شنید. سید حسن خمینی خطاب به 
مسئولان وزارت ارشاد گفت: از دشنام، تهدید و ضربه نترسید؛ 
گرچه ترس یکی از لوازم انسانیت است و وقتی می گوییم 
نترسید، یعنی ترس خود را کم کنید. زیرا هرکس بگوید 
نمی ترسم دروغ می گوید و انسان هایی که دچار این حالت 
نمی شوند بسیار اندک هستند؛ مانند علی)ع( که فرمودند 
»نمی ترسم«؛ اما اینکه ترس در وجود ما هست، دلیل آن 
نیست که در امور بترسیم. انسان آمیخته ای از خیر و شر 
است و انسان باید دائما تلاش کند خیر را گسترش دهند 
و شر را کم کند. وی با اشاره به توصیه مربیان اخلاق مبنی 
بر اینکه راه مبارزات با خصلت های منفی اخلاقی این است 
که در لحظه توجه یافتن به یک خصلت بد با آن مبارزه 
کنیم، افزود: هر وقت احساس تردید در کاری می کنیم، اگر 
دلیل این تردید یک رذیلت اخلاقی مانند ترس و طمع است 
حتما باید خلاف آن عمل کنیم.  یادگار امام در پایان سخنان 
خود تأکید کرد: انقلاب اخلاقی و فرهنگی ما محتاج اختیار و 
شجاعت در تصمیم گیری است، گرچه ممکن است عوامل 

دیگری هم در این امر دخیل باشد.

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار وزیر ارشاد و هنرمندان:

از دشنام و تهدید نترسید

رئیس جمهوری اسلامی ایران گفت: اگر 
ما به دنبال توسعه و پیشرفت و گسترش 
صنعت گردشگری در منطقه هستیم، باید 
راه اعتدال و میانه روی را انتخاب کنیم و از 
افراطی گری و خشونت و انواع افراطی گری 
مذهبی، قومی و جناحی که هیچ فایده ای 
برای مردم ندارد و تنها مایه ویرانی می شود، 

بپرهیزیم.
حجت الاسلام دکتر حسن روحانی روز 
سه شنبه در جمع پرشور مردم مهاباد در 
ورزشگاه آزادی این شهر اظهار کرد: هیچ 
و  مذاهب  بین  تبعیضی  ندارد  کس حق 
اقوام قائل شود زیرا اصل در نظام جمهوری 
اسلامی ایران شایستگی است. وی بیان کرد: 
هر کسی در ایران در هر نقطه ای از کشور 
دارای شایستگی باشد باید زمینه بالندگی و 

فعالیت را برای وی مهیا کنیم.
اعلام  به صراحت  کرد:  اضافه  روحانی 
می کنم به عنوان رئیس جمهوری و رئیس 
شورای امنیت ملی در ایران اسلامی هیچ 
کس حق ندارد در بین مسلمانان و مذهب 
آنها امتیازی قائل شود. وی با بیان اینکه بین 
کرد و ترک و فارس و عرب نباید هیچ تفاوتی 
در ایران اسلامی وجود داشته باشد، گفت: 
برای من کافی نیست که در بین سفرای ما 
تنها یک سفیر کرد و اهل سنت وجود داشته 
باشد. روحانی با بیان اینکه افتخار به قومیت 
در مرحله سوم قرار دارد، گفت: قبل از هر 
چیزی باید بدانیم که همه ما ایرانی هستیم 
و به ایرانی بودن خود افتخار می کنیم و 
همگی نیز مسلمان هستیم و به آن افتخار 
می کنیم. رئیس جمهوری اسلامی ایران 
گفت: امنیت و شرایط زندگی کردهای ایران 
بسیار بالاتر از کردهای کشورهای همجوار 
از جمله عراق، سوریه و ترکیه است. وی 

افزود: امنیتی که اکنون در ایران اسلامی 
برای کردها وجود دارد به هیچ عنوان قابل 
قیاس با کشورهای همسایه نیست. وی از 
شهر مهاباد به عنوان مرکز ادب کردی این 
سرزمین و مرکز علما و شعرا یاد کرد و گفت: 
این شهرستان با داشتن مرزداران غیور و 
خلبانان قهرمان به عنوان نماد مقاومت ایران 
اسلامی شناخته می شود. روحانی اضافه 
کرد: در طول 3۷ سال پس انقلاب اسلامی 
هرگز مردم این خطه در برابر توطئه های 
دشمنان سرفرود نیاوردند. وی با بیان اینکه 
مردم مهاباد بدون توجه به آنهایی که ندای 
تفرقه و جدایی سر می دادند، مردانه ایستاده 
و دست رد به خواسته های آنها زدند، گفت: 
انقلاب  طول  در  شهرستان  این  مرزداران 
حافظ سرزمین و شهر خود بوده و حافظی 
غیور در دفاع از ایران اسلامی نیز بودند. وی 
گفت: در آذربایجان غربی شاهد همزیستی 
مسالمت آمیز میان اقوام مختلف هستیم 
و هر گونه تبعیض بین قومیت ها محکوم 
است. روحانی ادامه داد: در آذربایجان غربی 
همزیستی مسالمت آمیز بین مسلمان و 
غیرمسلمان، بین شیعه و سنی بین ترک 
و کُرد و فارس وجود دارد و همه آنها یک 
آرزو بیشتر ندارند و آن آبادانی ایران اسلامی 

عزیز است.
رئیس جمهوری با بیان اینکه جمهوری 
و  اقوام  برگزیده همه  نظام  ایران  اسلامی 
همه بخش های ایران اسلامی است، اظهار 
کرد: ایران اسلامی به فکر منافع و مصالح و 
سرزمین خود و در کنار آن به فکر حمایت 
و کمک به مردم مظلوم کشورهای منطقه 
است. وی افزود: زمانی که شهر اربیل در 
کردستان عراق در خطر سقوط قرار گرفت 
و یا بغداد و دمشق در خطر هجوم داعش و 

جبهه النصره قرار گرفتند، این ایران اسلامی 
ندای مظلومیت مردم منطقه  به  بود که 

جواب مثبت داد. 
روحانی اضافه کرد: آنهایی که در منطقه 
عراق، سوریه و سایر مناطق فتنه برپا می 
کنند و مردم بی گناه را از دم تیغ می گذرانند 
و دم از اسلام و جهاد می زنند، نه به اسلام 
و نه به قرآن و نه به انسانیت پایبند نیستند. 
وی ادامه داد: ما تابع قرآنی هستیم که در 
آن انسانها دارای کرامت، عظمت، عزت و 
جمهوری  رئیس  هستند.  والایی  جایگاه 
گفت: در قرآن کریم بیان شده خون هیچ بی 
گناهی نباید ریخته شود و هیچ تفاوتی بین 
بندگان خدا وجود ندارد و همه ما عبد خدا 
و مخلوق خدا هستیم و همه ما مسلمانان 
برادر هستیم و امروز از خداوند می خواهیم 
محبت، الفت و برادری را بین همه ما بیشتر 
کند. وی اظهار کرد: در کشور ما یک قانون 
اساسی وجود دارد و یک دولت بر مملکت 
حکمرانی می کند و یک رهبر بزرگ پرچم 
دار نهضت انقلاب اسلامی است و همه ما 
در سایه وحدت و اتحاد می توانیم پیشرفت 
کنیم. روحانی در بخش دیگری از سخنانش 
در جمع پرشور مردم مهاباد افزود: ما باید 
با کشورهای همسایه رقابت سالم داشته و 
ارتباط دوستانه و صمیمانه با همسایگان 
داشته باشیم اما این ارتباط باید سازنده باشد. 
وی افزود: آذربایجان غربی با سه کشور مهم 
منطقه عراق، ترکیه و جمهوری آذربایجان 
دیوار به دیوار بوده و ما باید از این امر به 
عنوان یک فرصت برای مردم این منطقه 
استفاده کنیم و دولت وظیفه خود می داند 
که با تمامی کشورهای جهان که خصومتی 
با ملت ما ندارند، رابطه دوستانه و سازنده ای 
برقرار کند. روحانی با اشاره به لغو تحریم 

با  کرد:  اظهار  علیه کشورمان  غرب  های 
حمایت شما مردم و با اری شما در خرداد 
1392 کاری کردیم تا دیوار تحریم ها که 
بین ملت ما و بین دیگر ملت ها فاصله ایجاد 
کرده بود، تخریب شود. وی با اشاره به اینکه 
در دنیای امروز هیچ کشوری به پیشرفت 
واقعی نخواهد رسید مگر اینکه با کشورهای 
دیگر ارتباط دوستانه و سازنده برقرار کند، 
افزود: اگر ما بتوانیم ارتباط سازنده با عراق، 
ترکیه و جمهوری آذربایجان داشته باشیم، 
در مهاباد و نسبت به اشتغال جوانان تحصیل 

کرده و دانشگاهی نگران نخواهیم بود.
و  توسعه  دنبال  به  ما  اگر  افزود:  وی 
پیشرفت و گسترش صنعت گردشگری در 
منطقه هستیم، باید راه اعتدال و میانه روی 
را انتخاب کنیم و از افراطی گری و خشونت 
و انواع افراطی گری مذهبی، قومی و جناحی 
که هیچ فایده ای برای مردم ندارد و تنها مایه 

ویرانی می شود، بپرهیزیم. 
عراق،  کشورهای  در  کرد:  اضافه  وی 
سوریه، لیبی و افغانستان جنگ و خونریزی 
ادامه دارد و ما در سایه وحدت و برابری و 
اعتدال و دوری از افراط و دوری از خشونت، 
امنیتی در کشور ایجاد کرده ایم که مایه 

توسعه و آبادانی سرزمین ایران شده است. 
و  مسلح  نیروهای  از  قدردانی  با  وی 
امنیتی  و  مسلح  نیروهای  گفت:  امنیتی 
کشور باید امنیت و نظم را برای نخبگان 
جامعه فراهم کنند و نخبگان نیز باید این 
امنیت را به جامعه انتقال دهند. وی افزود: 
امنیت واقعی در سایه محبت، دوستی و 
توسعه به وجود می آید و اگر بیکاری وجود 
داشته باشد و دانشگاه و علم نباشد ناامنی 
خواهد آمد و ما باید به فکر توسعه کشاورزی 

و رونق تجارت باشیم. 

روحانی در جمع پرشور مردم مهاباد:

اعتدال و میانه روی لازمه توسعه کشور است

اجرائیه
بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره 9510092522۸0003۴ و شماره 
دادنامه 9۴099۷2522۸00113 و 9۴099۷2522۸00۸1۴ محکوم علیهم محکوم اند 
به الزام به تنظیم سند رسمی پلاک 22۷ فرعی از 22۷5 اصلی بخش دو قم به مساحت 
50 متر در یکی از دفاتر اسناد رسمی بانضمام مبلغ 2۴/000 تومان هزینه های دادرسی در 

حق محکوم له و پرداخت نیم عشر دولتی هزینه اجرای احکام مدنی. 
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه: 1 – ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا 
گذارد )ماده 3۴ قانون اجرای احکام مدنی(. 2 – ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. 
3 – مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد. چنانچه خود 
را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال خود را شامل تعداد یا 
مقدارو قیمت همه اموال منقول و غیر منقول، به طور مشروح مشتمل بر میزان وجوه 
نقدی که به هر عنوان نزد بانکها و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا خارجی دارد به همراه 
مشخصات دقیق حسابهای مذکور و کلیه اموالی که او به هر نحو نزد اشخاص ثالث دارد 
و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز فهرست نقل و انتقالات و هر نوع تغییر دیگر در 
اموال به هر نحو نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز هرست 
نقل و انتقالات و هر نوع تغییر دیگر در اموال مذکور از زمان یک سال قبل از طرح دعوای 
اعسار به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضائی ارائه نماید والا به درخواست محکوم له 
بازداشت می شود )مواد ۸ و 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 139۴(. ۴ – خودداری 
محکوم علیه از اعلام کامل صورت اموال به منظور فرار از اجرای حکم، حبس تعزیری درجه 
هفت را در پی دارد. )ماده 3۴ قانون اجرای احکام مدنی و ماده 20 ق.م.ا و ماده 16 قانون 
نحوه اجرای محکومیت مالی 139۴(. 5 – انتقال مال به دیگری به هر نحو با انگیزه فرار 
از ادای دین به نحوی که باقیمانده اموال برای پرداخت دیون کافی نباشد موجب مجازات 
تعزیری درجه شش یا جزای نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو مجازات می شود. 
)ماده 21 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 139۴(. 6 – چنانچه صورت اموال پس از 
مهلت سی روز ارائه شود آزادی محکوم علیه از زندان منوط به موافقت محکوم له یا تودیع 
وثیقه یا معرفی کفیل توسط محکوم علیه خواهد بود. )تبصره 1 ماده 3 قانون نحوه اجرای 

محکومیت مالی 139۴(.
دبیر شعبه 28 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم 

اخبــار

محمد رضا نوری دلویی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,386,000یک مثقال طلا

1,012,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,970,000سکه بهار آزاد ی

9,975,000سکه امامی

5,080,000نیم سکه

2,750,000ربع  سکه

1,850,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

معاون صندوق کارآفرینی امید کشور: 

سالانه یک میلیون و 200 نفر به جمع بیکاران 
افزوده می شود 

معاون صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: نمایشگاه بسته بندی تیرماه جاری در مسکو 
برگزار می شود. 

به گزارش ایسنا، ، اصحابی با بیان اینکه از سال ۸1 که صندوق کارآفرینی امید تاسیس 
شده به 500 هزار نفر تسهیلات پرداخت شده است، اظهار کرد: سالانه 55 هزار متقاضی 

مشاغل)مشاغل خانگی و کارگاهی( از تسهیلات این صندوق بهره مند می شوند. 
وی بیان کرد: از هنگام تاسیس این صندوق تاکنون در 600 روستای کشور صندوق خرد 

محلی ایجاد شده است. 
معاون صندوق کارآفرینی امید کشور به طرحهای مشارکتی در روستاها اشاره کرد و گفت: 
120 طرح مشارکتی در روستاها با استفاده از تسهیلات این صندوق راه اندازی شده است و 

هدفگذاری امسال راه اندازی این طرحها در 100 روستاست. 
اصحابی ادامه داد: برای طرحهای غیرمشارکتی در قالب این صندوق بین 10 تا 20 میلیون 

تومان تسهیلات به هر طرح پرداخت می شود. 
وی به سند بسته بندی اشاره کرد و افزود: در این راستا اولین نمایشگاه بسته بندی تیرماه 

جاری در مسکو برگزار می شود. 
این مقام مسئول با بیان اینکه اولویت ما این است که از طرحهای دانش بنیانی که در مراکز 
رشد راه اندازی می شوند حمایت مالی کنیم چرا که 9۸ درصد تسهیلات پرداخت شده به 

این شرکتها وصول می شود. 
وی با اشاره به توسعه صنعت گردشگری در کشور گفت: سال گذشته 5 میلیون گردشگر 
در کشور حضور یافتند و 5 میلیارد دلار برای کشور ارزآوری داشتند و امسال مطابق سند 

چشم انداز قرار است این تعداد را به 10 میلیون نفر افزایش دهیم . 
اصحابی به طرح بومی گردی و گردشگری روستایی اشاره کرد و ادامه داد: باید این طرح در 

روستاها احیا شود و مسافر خانه در روستاها ایجاد شود. 
وی بیان کرد: در تولید سنگهای قیمتی و نیمه قیمتی ۷00 میلیار دلار گردش مالی وجود 

دارد که سهم کشور یک دهم این میزان است. 
این مقام مسئول با تاکید براینکه سالانه 11 میلیاردو 200 میلیون دلار اسباب بازی از 
کشور چین وارد کشور می شود، افزود: محصولات 50 نخبه دانشگاه شریف و امیرکبیر در 

حوزه تولید اسباب بازی با همکاری کانون پرورش فکری کودکان استاندارد سازی شدند. 
وی گفت: دولت به واحدهای تولیدی بخش کشاورزی که در داخل و خارج شرکهای 
صنعتی از محل هدفمندسازی یارانه ها 16 هزار میلیارد تومان تخصیص داده و دولت قصد 
حمایت را از این واحدها دارد.  اصحابی اضافه کرد: متاسفانه در بخش پوشاک ماهانه3.5 

میلیون دلار و سالانه 1۴ میلیون دلار صرف واردات پوشاک می شود. 
وی ادامه داد: در روستاها طرحهای تولیدی پوشاک راه اندازی شده است. 

وی با تاکید بر اینکه مردم به سمت کسب و کار گروهی هدایت شوند، یادآورشد: هر ساله 
یک میلیون و 200 نفر به جمع بیکاران ما افزوده می شود و اشتغالزایی مقوله ای فرابخشی 

است. 

چهارشنبه  دوازدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4015

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه نخستین 
برچسب به صندوق های بازنشستگی، خصولتی بودن است 
و با این موضوع صندوق ها را به حاشیه می برند، افزود: باید 
استراتژی ایجاد اشتغال را برای صندوق قرار دهیم و به بنگاه 

های بین المللی وصل شویم. 
به گزارش ایرنا، علی ربیعی روز سه شنبه در همایش »چشم 
انداز اقتصاد ایران در سال 1395؛ الزامات شرایط جدید برای 
صندوق های بازنشستگی« در محل کتابخانه ملی افزود: باید 
بین المللی کردن فعالیت های صندوق را به سرعت دنبال 
کنیم.ربیعی با تاکید بر اینکه بدون بین المللی کردن فعالیت 
های اقتصادی توسعه رخ نمی دهد، ادامه داد: مطالعات درباره 
کشورهای آسیایی نشان می دهد بدون بین المللی کردن بنگاه 
های اقتصادی، توسعه حاصل نمی شود.وی در ادامه گفت: 
برخی می گویند کجای دنیا صندوقها شرکت دارند؟ من پاسخ 
می دهم همه جای دنیا؛ صندوق ها موتور توسعه کشورند و می 
توانند به تنهایی اقتصاد کسور را تحرک بخشند. وی افزود: برخی 
تصور می کنند صندوق های بازنشستگی بی حساب و کتاب 
هستند در صورتی که به مستمری بگیران و بازنشستگان تعلق 
دارند.وزیر تعاون اضافه کرد: در یک سال گذشته با مدیریت 
کارآمد، حقوق را با توجه به آورده بنگاه ها، نسبت به گذشته 
بیش از سه برابر افزایش دادیم.ربیعی یادآورشد: زمانی طول عمر 
کوتاه بود و صندوق ها پاسخگوی حقوق بازنشستگان بودند اما 
اکنون متوسط عمر افزایش یافته است.وی با تاکید بر اینکه باید 
از برخی از بنگاه ها خارج شویم اما بازار بورس این اجازه را 
نداد، افزود: نمی توانیم از برخی صنایع همچون داروسازی خارج 
شویم.  ربیعی در ادامه افزود: برای همکاری نخبگان دانشگاهی 
با صندوق های بازنشستگی فراخوان داده ایم؛ در واقع همه 
تلاش ها برای این است که تاثیر شگرفی بر زندگی صاحبان 
اصلی صندوق ایجاد شود.وی تصریح کرد: اگر نمی توانیم یک 
ریال به منابع صندوق اصافه نکنیم، حداقل باید امانتدار خوبی 
باشیم.ربیعی ادامه داد: »متاسفانه برخی مرا مانند شستا)شرکت 
دارند  انتظار  و  بینند  اجتماعی( می  تامین  سرمایه گذاری 
نزدیکان آنها را استخدام کنیم؛ بشدت با این رویه مخالفم و 

در برابر آن ایستادگی کرده ام زیرا هرجا افراد با سفارش وارد 
شده اند صدمه زده اند.«

 * دولت یازدهم نابرابری ها را کاهش داد
 وی به سوء مدیریت های رسیده از دولت قبل به دولت 
یازدهم نیز اشاره کرد و گفت: با تلاش های انجام شده نابرابری 
کمتر شده است. باید مشکلات به ارث رسیده هزاران بار تکرار 
شود تا بدانند در چه شرایطی بودیم و شکلات امروز از سوء 
مدیریت های دولت گذشته است. وی افزود: با وجود درآمد 
۷00 میلیارد دلاری، نابرابری ها کم نشد و دولت گذشته با 
56 درصد تراز پرداخت منفی، به دولت یازدهم تحویل شد.وزیر 
تعاون به مشکلات بخش مسکن مهر نیز اشاره کرد و گفت: این 
یکی از مسائل سختی بود که به ما به ارث رسید؛ حتی برای 
برخی از واحدهای مسکونی فاضلاب تعبیه نشده بود. با وجود 
این دشواری ها تاکنون توانستیم یک میلیون واحد مسکونی 
را در دولت یازدهم تحویل دهیم.وی به اقدامات انجام شده در 

دولت یازدهم برای رونق بخشیدن به اقتصاد کشور نیز اشاره کرد 
و افزود: آنچه که تاکنون انجام شده است فراهم کردن زمینه 

برای استفاده از فناوری و سرمایه گذاری خارجی است.
 *استراتژی دولت »اخلاقی عمل کردن« است

 ربیعی با انتقاد از فضایی که بعد از انتخابات مجلس شورای 
اسلامی از سوی برخی ایجاد شد، گفت: متاسفانه در منفعت 
ملی، دلسوز ملی وجود ندارد؛ مجلس دهم متعادل و کاراست. 
انتخاباتی که با این طراوت انجام شد، مزیت بزرگی برای کشور 
است.وی افزود: حتی ممکن است به رشد هشت درصدی 
برسیم اما با فروپاشی اخلاقی چه می توانیم بکنیم.وزیر تعاون، 
اخلاقی عمل کردن را استراتژی دولت دانست و گفت: اخلاق 
مداری دولت یازدهم تاثیر خود را بر اقتصاد می گذارد.وی 
همچنین اقتصاد مقاومتی را گوهر گرانبهایی برای اقتصاد ایران 
دانست و تاکید کرد که سیاست های اجتماعی باید حول این 

محور تدوین شود.

 یکی از چالش های پس از اجرایی شدن برجام، موضوع برقراری ارتباط بین بانک های 
داخلی با بانک های اروپایی بوده است که هنوز به طور کامل اتفاق نیفتاده است و به اعتقاد 
رییس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی ایران برای حل این مشکل بانک ها، موسسات 
و شرکت های داخلی باید خودشان را به استانداردهای لازم برای معامله با طرف های خارجی 

برسانند و با موسسات بین المللی از جمله صندوق بین المللی پول ارتباط برقرار کنند. 
فریال مستوفی در گفت وگو با ایسنا، گفت: اکثر شرکت های غربی و شرکت های بین المللی 
به دلیل رکود اقتصادی که در دنیا وجود دارد به انجام فعالیت در ایران علاقه دارند، چرا که ایران 
برایشان جایی بکر برای فعالیت اقتصادی و سرمایه گذاری است.  وی افزود: ایران دارای منابع 
فراوانی از جمله نفت، گاز، مواد معدنی و ... است. از طرف دیگر هم ایران با ۸0 نفر جمعیت و 
دسترسی به بازار ۴00 میلیون نفری در کشور های اطراف می تواند یک هاب بسیار موثر برای 
عرضه کردن در منطقه باشد.  مستوفی به بیان برخی مشکلات و چالش هایی برای همکاری 
شرکت ها و بانک های خارجی با ایران پرداخت و عنوان کرد: پس از برجام شرکت های تجاری 
خارجی مختلف به منظور بررسی و ارزیابی موقعیت ایران از جنبه تجارت و سرمایه گذاری به 
ایران آمدند اما هنوز تصمیم نگرفته اند که با ایران کار کنند و نسبت به همکاری با ایران دچار 
تردید هستند.  رییس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی ایران افزود: این تردید آن ها 
دلایل مختلفی دارد. شفاف نبودن امنیت سرمایه گذاری و مسئله فساد ادارای در ایران از مسائل 

مهمی است که در مسیر سرمایه گذاری در ایران مشکل ایجاد می کند. 
وی ادامه داد: همچنین باید بپذیریم که بانک ها و موسسات ما هنوز آن گونه ای که باید به 
استانداردهای لازم بین المللی برای معامله کردن با طرف های مقابل نرسیده اند؛ بنابراین نیاز 

داریم که سطح وضعیت بانک ها و شرکت هایمان را به استاندارهای بین الملی برسانیم. 
مستوفی اضافه کرد: موضوع مهم دیگر این است که بانک های ما کفایت سرمایه ندارند و از 

ساز و کارهای لازم برای مبارزه با پول شویی نیز برخوردار نیستند. 

رییس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: یکی دیگر از مسائلی که در این 
زمینه وجود دارد، وضعیت نامشخصی است دولت آمریکا در مورد روابط بانک های غیر آمریکایی 
با ایران ایجاد کرده است. وزیر امور خارجه آمریکا صحبت هایی مبنی بر اینکه بانک های دنیا 
می توانند با ایران کار کنند داشته است اما این صحبت ها ضمانت اجرایی ندارد، چرا که وی، وزیر 

امور خارجه است و نه وزیر خزانه داری. 
وی افزود: بنابراین باید از طرف ایران و دیگر کشور ها به وزارت خزانه داری آمریکا فشار وارد 
شود تا مسئله همکاری بانک های بزرگ دنیا با بانک های ایران مشخص شود و به گونه ای 
نباشد که هر بانکی که بخواهد با ایران کار کند مجبور باشد که با دولت آمریکا فعالیت خود را 
هماهنگ کنند.  مستوفی درباره اینکه چه اقداماتی باید برای رفع این موانع از سوی دولت ایران 
و فعالان اقتصادی برداشته شود، گفت: بانک های اروپایی به دلیل اینکه در سال های اخیر به 
دلیل همکاری با ایران جرائم سنگینی شده اند از این اتفاق وحشت دارند که بار دیگر برای کار 
با ایران جریمه شوند. ما نیاز داریم با موسسات و تشکیلاتی مثل صندوق بین المللی پول ارتباط 
برقرار کنیم تا به توانمند سازی در زمینه های مبارزه با پولشویی و ارتقای سطح استانداردهای 
بین المللی داخلی کمک شود.  رییس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: 
چنین اقداماتی در اختیار خودمان است و می توانیم آن ها را به تدریج انجام دهیم و به این وسیله 

اعتماد بانک های بزرگ اروپایی را بدست بیاوریم. 
وی افزود: تا زمانی مسائل مربوط به سرمایه بانک های ما حل نشود نمی توان انتظار داشت که 

بانک های بزرگ بین المللی با بانک هایی که در مرز ورشکستگی قرار دارند کار کنند. 
مستوفی همچنین تسهیل محیط کسب و کار، آزاد سازی اقتصادی، حذف قوانین و مقرارت 
دولتی، تغییرات اساسی در زمینه مالکیت های دولتی، پیاده سازی خصوصی سازی و پیوستن 
به سازمان های بین المللی مانند سازمان تجارت جهانی)WTO ( را از جمله دیگر ضرورت های 

مهم برای همکاری بانک ها و شرکت های خارجی با بانک های خارجی عنوان کرد. 

 حدود یک سال و نیم قبل و در شرایط تحریمی کشور، 
صحبت از راه اندازی قطب سوم خودروسازی ایران در منطقه 
آزاد چابهار به میان آمد اما درحال حاضر و به رغم قرارگرفتن 
کشور در شرایط پساتحریم، عضو هیأت مدیره منطقه آزاد 
چابهار، راه اندازی سومین قطب خودروسازی را برنامه  و هدفی 

در حد حرف می داند که فعلا قابلیت عملیاتی شدن ندارد. 
به گزارش ایسنا،  مدت ها قبل مسئولان ذی ربط از راه اندازی 
قطب سوم خودروسازی ایران در منطقه آزاد و ویژه اقتصادی 
چابهار خبر داده بودند اما خبرها حاکی از این است که این 
مسأله کماکان در حد حرف بوده و در حال حاضر هیچ برنامه 
تدوین شده و عزم راسخی برای گام برداشتن به منظور تحقق 
آن وجود ندارد.  پیش از این مسئولان عنوان کرده بودند 
که برای ایجاد قطب سوم خودروسازی ایران در منطقه آزاد 

چابهار مصمم بوده و تنها منتظر گذشت زمان به منظور قرار 
گرفتن در شرایط پساتحریم هستند. یکی از دلایل راه اندازی 
قطب سوم خودروسازی ایران در منطقه چابهار نیز شکستن 
انحصار شرکت های خودروسازی سایپا و ایران خودرو عنوان 
شده بود که نیازمند حمایت مستقیم دولت و نیز ورود بخش 

خصوصی با تعامل خودروسازان خارجی بود.
  نکته قابل اشاره دیگر این بود که مسئولان پیش از این 
اعلام کرده بودند برای ایجاد قطب سوم خودروسازی ایران 
در چابهار با شرکت هایی درحال مذاکره هستند، اما به 
دلیل اینکه کشور در آن زمان در شرایط تحریم قرار داشت 
این مذاکرات قطع شد تا پس از به ثمر رسیدن تلاش های 
تیم دیپلماتیک ایران در مذاکرات هسته ای به عنوان نقطه 
عطفی در شرایط اقتصادی کشور، در بازه زمانی مطلوب تری 

رایزنی های لازم را با شرکت های خارجی انجام دهند تا با 
فرصت هایی که در شرایط پساتحریم به وجود می آید از همه 
فرصت های بین المللی استفاده کرده و از همه پتانسیل ها و 

امکانات موجود بهره بگیرند. 
 اما در این بین محمد حسین ملک زادگان - عضو هیأت 
مدیره منطقه آزاد و ویژه اقتصادی چابهار - در گفت وگو با 
ایسنا، به صراحت راه اندازی قطب سوم خودروسازی ایران 
در این منطقه را در زمان کنونی در حد حرف دانست که 
تنها روی کاغذ نگاشته شده و برنامه های عملیاتی لازم برای 
دستیابی به آن مدنظر قرار نگرفته است.  وی معتقد است که 
این مسأله برای تحقق نیازمند عزمی جدی است و باید بیشتر 
از یک طرح نوشته شده روی کاغذ، مورد توجه قرار گیرد تا 

قابلیت بهره برداری پیدا کند.

اگر نمی توانیم به منابع صندوق اصافه نکنیم، باید امانتدار خوبی باشیم؛ 

ربیعی: صندوق های بازنشستگی برای کارآمدی باید بین المللی شوند 

رییس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی ایران تشریح کرد 

شروط برقراری کامل روابط بانکی ایران و اروپا 

عضو هیأت مدیره منطقه آزاد چابهار: 

راه اندازی قطب سوم خودروسازی در حد حرف است 

وزیر راه و شهرسازی: 

پس گرفتن سهم ایران از بازار جهانی
 ماموریت ماست 

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به جایگاه بسیار مهم و حیاتی ایران در صنعت حمل ونقل 
هوایی منطقه اعلام کرد: تمام هدف ما و ماموریت اصلی ما پس گرفتن سهم ایران از 

بازار های جهانی است. 
عباس آخوندی صبح دیروز در مراسم آغاز به کار هواپیمای "فلایت چک" جدید ایران 
اظهار کرد: نگاهی به عملکرد صنعت هوانوردی بعضی از کشورهای منطقه نشان می دهد 
این کشورها با وجود آنکه چه از نظر جمعیت و چه از نظر جایگاه جغرافیایی قابل قیاس با 

ایران نیستند اما ترافیک هوایی چند برابر ما را دارند. 
وی ادامه داد: این در شرایطی است که ما از نظر جغرافیایی چهارراه ارتباط شرق به 
غرب و شمال به جنوب به حساب می آییم و این موضوع نه صرفا ظرفیت که ماموریت و 
مسوولیت ما به حساب می آید. مردم ایران توقع دارند کشورشان به جایگاهی که برازنده  
آن است برسد و این نشان دهنده آن است که ما باید تمام توان مان را برای رساندن ایران 

به جایگاه خود به کار ببندیم. 
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به ظرفیت های زیرساختی قابل توجه در صنعت هوانوردی 
بیان کرد: با وجود آنکه ما ظرفیت های بالایی داریم، اما در سال های گذشته مسائلی مانند 
کمبود ناوگان و مشکلات و محدودیت های بین المللی باعث شده ما نتوانیم از این ظرفیت ها 
استفاده حداکثری را ببریم، از این رو می توان انتظار داشت سرمایه گذاری های جدید در 
صنعت هوایی به شدت اثر گذار بوده و در آینده نقشی مهم ایفا کند. آخوندی اضافه کرد: 
این صنعت همواره در مرز فناوری های روز جهانی قرار دارد و از این رو با توسعه یافتن آن 
می توان انتظار داشت کوتاه ترین مسیر برای توسعه اقتصادی کشور فراهم آید. لازمه ی 
رسیدن به این سطح این است که در تمام حوزه ها و با استفاده از تمام توان مان کار کنیم. 
وی با اشاره به تغییرات به وجود آمده در عملکرد صنعت هوایی ایران در طول ماه های 
گذشته اظهار کرد: رشد ترافیک مهرآباد در این  ماه ها رشدی 20 درصدی را تجربه کرده 
است و این در شرایطی است که صنعت هوایی در 10 سال گذشته که جهان با رکود روبه رو 
بوده توانسته سرعت خود برای توسعه را حفظ کند از این رو ما برای افزایش سرعت رشد 
این صنعت با تشکیل جلسات دائمی شورای عالی هواپیمایی و طرح هایی مانند آزاد سازی 
نرخ بلیت سعی کرده ایم شرایطی مناسب را فراهم کنیم. وزیر راه و شهرسازی با بیان 
این که آخرین دستور مهم در این حوزه به اصلاح ساختار بنگاهداری می پردازد، توضیح داد: 
تصمیم ما براین است که تمامی ایرلاین هایی که قصد دارند پروانه ای شامل تمام حوزه های 
هوانوردی داشته باشند باید سرمایه  مستقل و قابل اتکای خود را به 350 میلیارد تومان تا 
مرداد ماه امسال برساند. این موضوع باعث می شود ایرلاین های ما قدرتی قابل توجه داشته 
باشد و در شرایطی که برنامه های بازسازی و نوسازی سیستم های ناوبری کشور تکمیل 
می شود، قدرت نفوذ آنها نیز افزایش پیدا کند. آخوندی در پایان صحبت های خود به 
اهمیت همزمان استاندارد و ایمنی در صنعت هوانوردی اشاره کرد و گفت: در این راستا ما 
در کنار نوسازی تجهیزات بحث خرید ناوگان جدید را نیز در دستور کار قرار داده ایم. در 
طول تمام این مدت که از امضای موافقت نامه اولیه خرید هواپیمای جدید گذشته به طور 
مرتبط جلسات و مذاکرات ادامه داشته است و ما امیدواریم در آینده نزدیک نتیجه این 

مذاکرات مشخص شود. 

مدیرکل مرکز اصلاح نژاد دام وزارت جهاد کشاورزی  عنوان کرد :

وفور گوشت و مرغ برای ماه رمضان 

با توجه به اینکه یک هفته تا ماه مبارک رمضان باقی مانده است، مدیرکل مرکز اصلاح نژاد 
دام وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد که تولید گوشت مرغ و گوشت قرمز مناسب است و 
به دلیل وفور محصول و کافی بودن ذخایر، هیچ نگرانی برای تنظیم بازار این محصولات در 

ماه رمضان وجود ندارد و قیمت ها نیز رو به کاهش بوده است. 
محمدرضا ملاصالحی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: تولید گوشت قرمز و گوشت مرغ 
در ماه های اخیر مناسب بوده و هم اکنون شاهد وفور این محصولات پروتئینی و کاهش 
قیمت آن ها در بازار هستیم.  وی با بیان اینکه شرکت پشتیبانی امور دام ذخایر کافی و 
مطمئنی از مرغ و گوشت قرمز دارد، افزود: نیاز کشور به گوشت مرغ حدود 1۷0 هزار تن 
است که در ماه هایی مانند ماه رمضان مصرف این گونه محصولات افرایش نمی یابد بلکه 
با توجه به اینکه معمولا مردم از هفته قبل از ماه رمضان اقدام به خرید و ذخیره سازی آن 
می کنند با کمبود کاذب مواجه می شویم که البته هم اکنون در شرایط بسیار مناسبی به 
استقبال ماه رمضان می رویم.  ملاصالحی ادامه داد: با توجه به وضعیت کنونی بازار، نگرانی 
بابت افزایش قیمت این محصولات وجود ندارد، چرا که بر اساس گزارش های موجود طی 
روزهای گذشته قیمت گوشت قرمز و گوشت مرغ رو به کاهش بوده و به نظر نمی رسد در 
ماه رمضان نیازی به توزیع ذخایر شرکت پشتیبانی امور دام باشد.  مدیرکل مرکز اصلاح نژاد 
دام وزارت جهاد کشاورزی گفت: آمادگی کامل برای تنظیم بازار محصولات پروتئینی در 
ماه مبارک رمضان وجود دارد و بر اساس نیاز بازار وزارت جهاد کشاورزی عمل خواهد کرد.  

  خصوصی سازی فرایندی است که در سال های اخیر به رغم ابلاغ 
رهبری در زمینه سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی به درستی 
اجرایی نشده است. اینک دولت یازدهم بر مبنای این فرمان و نیز 
در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی، برای غلبه بر چالش های 
پیش روی اقتصاد کشور، خصوصی سازی را در دستور کار خود قرار 

داده است. 
کلنگ هایی که به نام طرح های عمرانی ولی بدون برنامه ریزی و 
تامین اعتبار لازم و تنها با هدف مردمی نشان دادن دولتمردان گذشته 
بر زمین خورد، امروز به میراث و باری طاقت فرسا برای دولت یازدهم 
تبدیل شده است. بر جای ماندن بیش از سه هزار طرح های نیمه 
تمام، هزینه های اقتصادی و اجتماعی بسیار سنگینی را روی دست 

دولت گذاشته است. 
طرح »مسکن مهر« تنها یک نمونه از طرح های نیمه تمام عمرانی 
است که روزی افتخار دولت پیشین و جزو طرح های ماندگار آن دوره 
قلمداد می شد؛ طرحی که در رشد چشمگیر تورم در سال های گذشته 
نقشی جدی داشت. افزون بر اینکه هنوز هم چند هزار واحد مسکونی 
این پروژه به دلیل جانمایی نادرست باید با هزینه های گزاف آبرسانی 
و گازرسانی شوند، اینک نزدیک به ۸0 هزار واحد های مسکونی این 
طرح بدون متقاضی رها شده است.سه هزار طرح نیمه تمام عمرانی 
در حالی بر دوش دولت قرار دارد که یک سال پس از روی کار آمدن 
دولت یازدهم، قیمت جهانی نفت به سراشیبی افتاد و امروز بهای 
این کالا به زیر 50 دلار سقوط کرده است. بنابراین، دولت به طور 
جدی با کاهش درآمدها مواجه است. بهره ناچیز دولت از درآمدهای 
مالیاتی و پیامدهای سال ها رکود در اقتصاد و فعالیت بنگاه های 
تولیدی، مساله تامین اعتبار برای به سرانجام رساندن این سه هزار 
طرح را با مشکل روبرو کرده است.در این شرایط، دولت یازدهم از 
غیراقتصادی  و  اقتصادی  طرح های  بندی  اولویت  به  ابتدا  همان 
پرداخت و آن هایی را که پیشرفت فیزیکی بالای ۷0 درصد داشت 
در اولویت ساخت قرار داد. این دولت در کنار انجام تعهدهای خود، 
بحث واگذاری طرح های ناتمام به بخش خصوصی را هم کلید زد. 
در این ارتباط، »اسحاق جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری 
در روزهای پایانی اردیبهشت ماه در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی 
استان خراسان رضوی از واگذاری 2 هزار طرح به بخش خصوصی 
در سال جاری خبر داد. تصمیم هایی از این دست نشان می دهد که 
دولت قصد دارد ظرفیت های بخش خصوصی برای پیشبرد پروژه ها 
و طرح های اقتصادی را عملیاتی کند. با ورود سرمایه گذاران به این 
طرح ها، اشتغالزایی افزایش و اقتصاد رونق می گیرد؛ این همان تحقق 
سیاست های اقتصاد مقاومتی مورد تاکید رهبری و کانون توجه دولت 
است.حرکت دولت در مسیر خصوصی سازی حقیقی و نه شکل های 
ساختگی آن، افزون بر شتاب بخشی به عملیاتی سازی سیاست های 
اقتصاد مقاومتی، همراستا با سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
است که رهبری در خردادماه 13۸۴ آن را به رییسان سه قوه و رییس 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ کرد.

 *اجرای حقوق مالکیت، پیش نیاز ورود بخش خصوصی
  در شرایطی که با افت بی سابقه بهای نفت، درآمدهای سالانه 
حاصل از فروش آن از 120 میلیارد دلار دولت قبل به کمتر از 30 
میلیارد دلار رسیده، دولت همچنان ملزم به پرداخت یارانه های 
سنگین است و باید سالانه رقمی حدود ۴5 تا 50 هزار میلیارد تومان 
صرف پرداخت یارانه نقدی به مردم کند. با توجه به سنگینی بار دولت 
و دشواری های پیش روی فعالیت آن، نیاز به پویش بخش خصوصی 
بیش از هر زمان دیگری احساس می شود. بخش خصوصی در این 
شرایط می تواند بازوی قدرتمند یاری رسان به دولت باشد. البته دولت 
هم برای ترغیب فعالان اقتصادی باید تسهیلاتی در نظر بگیرد که مهم 

ترین آن رفع موانع حقوقی است.
در این ارتباط، »محمدقلی یوسفی« مدرس دانشگاه و کارشناس 
مسایل اقتصادی در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا، 
گفت: واقعیت این است که اقتصاد را باید بخش خصوصی اداره کند و 

کار دولت هم نظارت و فراهم کردن نهادهای حقوقی و قانونی است.
وی با بیان این که دولت با کسری بودجه مواجه شده و پروژه های 
زیادی بر دوش دولت افتاده است، ادامه داد: درآمدهای دولت کاهش 
یافته است، پروژه های نیمه تمام زیادی رها شده اند و تعداد این 
پروژه ها هم کم نیست. این تعداد پروژه به سرمایه زیادی نیاز دارد ولی 

به هر حال باید تعیین و تکلیف شوند.یوسفی با بیان این که بخش 
وسیعی از طرح های عمرانی را دولت های گذشته کلنگ زده اند و در 
حال حاضر امکان ادامه این طرح ها وجود ندارد، ادامه داد: دولت اگر 
بتواند بر اساس قوانین و ضوابط این پروژه ها را به بخش خصوصی 
واگذار کند، بسیار اقدام ارزشمندی انجام داده است.این کارشناس 
مسایل اقتصادی در تشریح یکی از موانع حضور و فعالیت بخش 
خصوصی در عرصه های گوناگون اقتصادی در کشورمان گفت: یکی 
از مشکل های سیستم اقتصاد ایران برقرار نبودن حقوق مالکیت است. 
تا زمانی که حقوق مالکیت برقرار نشود بازاری وجود نخواهد شد و در 
صورت نبود بازار، قیمت گذاری نیز انجام نمی شود، پس در این شرایط 
قیمت پروژه ها مشخص نیست. به طور قطع وقتی قیمت پروژه ها 
مشخص نباشد، ارزش نسبی سرمایه ها مشخص نمی شود. بنابراین 
نمی توان انتظار داشت که پروژه ها به درستی به بخش خصوصی 
واگذار شود.این مدرس دانشگاه ادامه داد: بخشی از این مشکل ها به 
نبود شفافیت در اجرای حقوق مالکیت بر می گردد که این مساله ای 
بسیار جدی است. در شرایط کنونی حقوق مالکیت به درستی اجرا 
نمی شود و نمی توان با این قوانین به جذب بخش خصوصی ادامه داد. 
با توجه به شرایط رکود تورمی در کشور، بخش های تولیدی، صنعت 
و کشاورزی با مشکل هایی جدی مواجه اند و واگذاری پروژه ها به 

بخش خصوصی کار سختی است.یوسفی تاکید کرد: دولت باید برای 
همکاری با بخش خصوصی بسیار شفاف عمل کند و سیاست های 
روشنی را دنبال کند. تنها در این شرایط است که سرمایه گذاران با 

اعتماد به دولت، پا به عرصه می گذارند. 
 *سرمایه گذاران خارجی تهدید نیستند 

 پس از لغو تحریم ها شاهد رفت وآمد هیات های اقتصادی متعددی 
از کشورهای مختلف جهان به ایران بوده ایم. در نتیجه این رفت 
وآمدها، قراردادهای زیادی در حوزه های مختلف اقتصادی به امضا 
رسیده است. حال عده ای با ورود سرمایه گذاران خارجی، نگران از 
دست رفتن بازار برای شرکت های داخلی هستند. در شرایطی که 
بخش خصوصی داخلی به تنهایی توان و ظرفیت ورود به اغلب طرح ها 
را ندارد، حضور سرمایه گذاران خارجی می تواند فرصت طلایی برای 
داخلی ها باشد. سرمایه گذاران داخلی با تشکیل کنسرسیوم در کنار 
شرکت های خارجی می توانند وارد طرح های اقتصادی شوند و این 
خود باعث ورود فناوری روز و انتقال دانش به کشورمان نیز می شود.

کامران ندری مدرس دانشگاه و تحلیلگر مسایل اقتصادی در گفت وگو 
با با پژوهشگر ایرنا، ورود سرمایه گذاران خارجی را یک فرصت دانست 
و اظهار کرد: حضور سرمایه گذاران خارجی نه تنها تهدید نیست بلکه 
می تواند هدایتگر سرمایه های بخش خصوصی باشد و این بخش را 
به فعالیت های مولد ترغیب کند.وی ادامه داد: یکی از مشکل های 
موجود به مساله ریسک سرمایه برمی گردد. در حال حاضر کمبود 
اعتبار نداریم اما اعتباراتی که به بخش صنعت، کشاورزی و پروژه های 
عمرانی سرازیر شود، بسیار محدود است. بنابراین اقتصاد ایران نیاز به 
سرمایه گذار خارجی دارد که بتواند این مشکل ها را برطرف سازد. البته 
باید از توان سرمایه گذاران و متخصصان داخلی هم به طور حداکثری 
استفاده شود تا هر چه زودتر طرح های عمرانی شروع و تکمیل شوند. 

 *خصوصی سازی، گامی موثر در اجرای اقتصاد مقاومتی 
 درون زا کردن اقتصاد که موضوع اقتصاد مقاومتی است، بدون 
بخش خصوصی معنایی ندارد. تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی به 
بنگاه های قوی اقتصادی وابسته به بخش خصوصی نیازمند است. این 
در حالی است که در کنار مشکل های مالی واعتباری، ناهمواری های 
جدی در مسیر اجرایی شدن قوانین حمایت کننده از فعالیت بخش 

خصوصی در اقتصاد کشور به چشم می آید.
در حالی که شرایط برای حضور بخش خصوصی و افزایش سهم 
غیردولتی ها در بازار و اقتصاد ایران مهیاتر شده است، سرمایه گذاران 
این بار با ناهمواری های یادشده و مشکلات دست و پا گیر اداری 
مواجهند. هر چند در عمر سه ساله دولت یازدهم و در فرایند تدوین و 
تنظیم لایحه بودجه تلاش شده برخی از این نارسایی ها برطرف شود 
اما قوانین موجود در رابطه با تسهیل سرمایه گذاری بخش خصوصی 
نیاز به بازنگری جدی دارد. کارشناسان، پیشرفت و توسعه اقتصادی 
را در گرو خصوصی سازی می دانند و در این شرایط اقتصادی، دولت 
بهترین گزینه پیش رو را باید در فراهم سازی استفاده از ظرفیت و 

توان بخش خصوصی بیند.

در گفت وگو با کارشناسان اقتصادی مطرح شد؛ 

خصوصی سازی؛ ضرورتی انکارناپذیر در اجرای »اقتصاد مقاومتی«
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معاون تربیت بدنی اداره کل آموزش و پرورش استان قم:

استعدادیابی از دانش آموزان قمی
 برای ورود به ورزش قهرمانی

معاون تربیت بدنی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از وجود 100 مکان ورزشی 
در آموزش و پرورش قم خبر داد و گفت: طرح استعدادیابی قهرمانی از دانش آموزان 

در مدارس قم اجرا می شود.
معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم معتقد است 
اداره کل آموزش و پرورش در چارچوب توافق با وزارت ورزش و جوانان در رشته های 
دارای قابلیت اجرا در مدارس از استعدادیابی در حوزه ورزش قهرمانی استقبال می کند.

مجتبی رمضان بیگی که در گذشته سوابق ورزشی روشنی داشته حالا در کسوت 
معاونت تربیت بدنی اداره کل آموزش و پرورش، دغدغه های قشر دانش آموز در حوزه 
ورزش را پیگیری می کند. رمضان بیگی در دفتر خود با خبرنگار مهر گفتگو کرد و از 
موضوعات مختلفی در حوزه ورزش دانش آموزی سخن گفت که مشروح گفت وگوی 

وی بدین شرح است.
*وضعیت ورزش دانش آموزی قم در زمینه زیرساخت های فیزیکی را چطور 

ارزیابی می کنید؟
در بخش زیرساخت ها، در سالی که شرایط مالی چندان چنگی به دل نزد به 
لطف تلاش های همه عوامل مؤثر به ویژه حمایت های مدیرکل، توانستیم 3 پروژه 
بزرگ ورزشی را در قالب 2 زمین چمن مصنوعی در دبیرستان هدایتی با بیش از 
۴ هزار متر مربع و هنرستان محمدی کاشانی و نیز استخر سرپوشیده مجموعه 
فرهنگی ورزشی مریم را افتتاح کنیم که برای ساخت این اماکن 2 و نیم میلیارد 

تومان هزینه شد.
حدود 12 سالن ورزشی در کنار ساخت مدارس جدید التاسیس به ظرفیت سالن های 
ورزشی قم اضافه شده است. استخر قدس نیز در کنار دبیرستان قدس در ناحیه ۴ در 
شهرک قدس با بیش از ۷0 درصد پیشرفت در آستانه پایان کار قرار دارد که پیمانکار 

قول تحویل آن را تا پایان سال داده است.
در سال 95 ساخت و راه اندازی هنرستان تربیت بدنی و علوم ورزشی شهید حیدریان 
در شهرک پردیسان در تابستان 95 قطعی است و از مهر 95 این هنرستان در بخش 
پسران به صورت عملیاتی راه اندازی می شود. غیر از ساختمان آموزشی، سالن چند 
منظوره، سالن تنیس روی میز، سالن کشتی، پیست دو و میدانی در حاشیه زمین 

چمن مصنوعی از امکانات این هنرستان است.
در حال حاضر حدود 100 مکان ورزشی در بدنه آموزش و پرورش استان قم داریم 

که عمر غالب آن ها زیر 20 سال است
هنرستان تربیت بدنی پسران ما در ناحیه یک، یک مدرسه معمولی و بدون امکانات 
بود که با انتقال این هنرستان به هنرستان تربیت بدنی شهید حیدریان مشکلات 

سخت افزاری آن حل می شود.
در بخش دختران نیز هنرستان تربیت بدنی فخری را در مجاورت مجموعه ورزشی 
راحله داریم که 10 سال است که فعال است و شامل سالن چند منظوره، تنیس روی 
میز و تیراندازی است. با توجه به مجاورت با سالن های مجموعه ورزشی راحله، مشکلی 

از نظر فضای ورزشی برای هنرآموزان هنرستان فخری وجود ندارد.
*چه تعداد فضای ورزشی متعلق به آموزش و پرورش در قم داریم؟

در حال حاضر حدود 100 مکان ورزشی در بدنه آموزش و پرورش استان قم داریم 
که عمر غالب آن ها زیر 20 سال است و پس از استان شدن قم، ساخته شده و اعتبارات 
آن از بودجه دولتی و خیرین تأمین شده است. داشته های کنونی ما شامل 2 استخر 
سرپوشیده فعال و یک استخر نیمه کاره، 5 زمین چمن مصنوعی با ابعاد مختلف و بقیه 

سالن های ورزشی چند منظوره در مدارس یا خارج از مدارس است.
در سال های اخیر قانونی مصوب شد که با احداث هر واحد آموزشی با حداقل 10 
کلاس باید یک سالن ورزشی در همان واحد آموزشی ایجاد شود مگر این که متراژ 
زمین اجازه این کار را ندهد و به همین دلیل اغلب مدارس کنونی ما با این رویکرد دیده 

شده و هر جا که حیاط بزرگی وجود داشته این اتفاق افتاده است.
*یکی از دغدغه های هیئت های ورزشی، استعدادیابی از میان دانش آموزان 

در مدارس است. برای این منظور چه ساز و کاری در نظر گرفته اید؟
تفاهم نامه ای بین وزارت ورزش و جوانان و آموزش و پرورش وجود دارد که به امضای 
وزرا رسیده است. تکلیف 2 دستگاه در مباحث مختلف در این تفاهم نامه مشخص 
شده است و یکی از بندهای توافق بحث استعدادیابی است. وظایف آموزش و پرورش، 
فراهم کردن فضای حضور افراد متخصص از طریق هیئت های ورزشی با رعایت اصول 
و مبانی حاکم بر آموزش پرورش برای استعدیابی است. وظیفه اداره ورزش و جوانان در 
این زمینه پیش بینی و رعایت ساز و کارهای فنی جهت حضور در مسابقات ورزشی 
دانش آموزی، بازدید از مدارس و بازدید از کانون های ورزشی به منظور شناسایی 

استعدادها است.
 در رشته های رزمی چون قابلیت اجرا در مدارس وجود ندارد و این رشته ها به عنوان 
رشته های مدرسه ای شناخته نمی شوند امکان اجرای فرآیند استعدادیابی وجود ندارد

در همین زمینه رشته های ورزشی که در مدارس ما قابلیت اجرا دارند در اولویت قرار 
دارند. فوتبال، فوتسال، هندبال، والیبال، بسکتبال، تنیس روی میز، بدمینتون، دو و 
میدانی، ژیمناستیک و شنا این رشته ها را تشکیل می دهند. فدراسیون های اسکواش، 
تنیس روی میز، بدمینتون، تیراندازی با کمان، بسکتبال، هندبال و دو و میدانی برای 

کار استعدادیابی، امضای تفاهم نامه های مشترک را آغاز کرده اند.
در رشته هندبال کارگاه های آموزشی که با مدرسان خارجی در قم برگزار شد از 
طریق همین تفاهم نامه بود. در بسکتبال با همکاری هیئت بسکتبال مسابقاتی را  
برگزار کردیم. در دو و میدانی به دلیل حضور علی رضایی که هم رئیس هیئت و 
هم رئیس انجمن و هم مربی تیم ملی جوانان است قم به عنوان قطب جدید کشور 
شناخته می شود و ظرفیت بسیار مناسبی در این رشته ایجاد شده و تعامل بسیار خوبی 
نیز با هیئت های تنیس روی میز، بدمینتون، شنا و ژیمناستیک وجود دارد که شرایط 
جدیدی از تعامل واقعی بین دو دستگاه بزرگ آموزش و پرورش و اداره کل ورزش و 

جوانان اتفاق افتاده است.
*اما برخی از رشته های ورزشی برای مثال رشته های رزمی مدال آور نظیر 

کاراته و تکواندو در این برنامه قرار ندارند.
 در موضوع رشته های رزمی چون قابلیت اجرا در مدارس ما وجود ندارد و این 
رشته ها به عنوان رشته های مدرسه ای شناخته نمی شوند امکان اجرای فرآیند 
استعدادیابی در مدارس وجود ندارد. معلمان ما در رشته های تحت فعالیت تخصص 
لازم را دارند اما در رشته ای که در مدارس برنامه ای برای آن وجود نداشته، مربیان و 
استعدادیابان هیئت های ورزشی می خواهند تنها با دیدن اسکلت دانش آموز بفهمند 
که آن دانش آموز به کار آن رشته می آید؟ مگر این که استعدادیابان این رشته 
فراخوانی بدهند تا دانش آموز علاقمند به سالن های ورزشی مد نظر آن هیئت 

ورزشی مراجعه کند.
ما می توانیم در این زمینه اطلاع رسانی لازم را در مورد فراخوان آن رشته ورزشی 
انجام دهیم اما دانش آموز باید به جایی که برای این استعدادیابی از سوی هیئت 
ورزشی مورد نظر در نظر گرفته شده مراجعه کند و در داخل مدارس امکان این نوع 
استعدادیابی وجود ندارد. در فوتسال در تمامی رده های تحصیلی در هر دو بخش 
مردان و زنان، تیم داشته ایم و محمد فرجی که رئیس کمیته داوران هیئت فوتبال 
استان قم است رئیس انجمن فوتسال آموزش پرورش هم هست و در این زمینه رشد 

بسیار خوبی داشته ایم.
*در فوتبال و فوتسال وضعیت چگونه است؟

در رشته فوتبال، چیزی تحت عنوان مسابقات استانی یا کشوری نداریم و برای 
مسابقات فرا کشوری در رده های سنی مختلف از طریق فراخوان وزارتی، بازیکن معرفی 
می شود. مربیان ملی پس از غربالگری تیم ملی دانش آموزی را شکل می دهند اما در 

سطح کشور مسابقات فوتسال در همه رده های تحصیلی برگزار می شود.
در رشته هایی که اشتراک فعالیت و همکاری نزدیک با هیئت های ورزشی داریم 
زمینه کار و توفیق بیشتر است. امروز ما در دو و میدانی، هندبال، تنیس روی میز، 

بسکتبال و شنا شرایط بهتری نسبت به سایر رشته ها داریم.
*چه اقداماتی را برای بهبود روند استعدادیابی ورزشی در مدارس مؤثر 

می دانید؟
فونداسیون ورود به ورزش، استعدادیابی است، ساختار سازی بین ادارات کل ورزش 
و جوانان و آموزش و پرورش، انجام برنامه های مشترک، برگزاری مسابقات مشترک و 
فرار از موازی کاری می تواند زمینه رشد را ایجاد کند. این آمادگی هم در نیروی انسانی 

و هم در اراده انجام کار برای اجرای استعدادیابی مؤثر وجود دارد.
اما نیازمند این هستیم که هیئت ها بپذیرند که از این ظرفیت بزرگ برداشت کنند 
و خودشان را به بدنه آموزش پرورش نزدیک کنند. کمک رسانه ها نیز به انعکاس 
فعالیت های حوزه آموزش پرورش و هم نقد منصفانه و فراهم کردن فضای مشترک به 
منظور هم افزایی ظرفیت های آموزش پرورش و هم ورزش و جوانان می تواند کمک 

حال آموزش پرورش باشد.

شکست 3 بر صفر ایران مقابل فرانسه

 شاگردان لوزانو حرفی برای گفتن نداشتند
تیم ملی ایران اولین شکست خود در رقابت های 

انتخابی المپیک را برابر فرانسه متحمل شد.
تیم ملی والیبال ایران در سومین و یکی از مهم ترین 
بازی های خود در رقابت های والیبال انتخابی المپیک 
از ساعت 11:10 دقیقه سه شنبه 11 خرداد در سالن 
متروپولیتن توکیو ژاپن به مصاف فرانسه رفت و 3 بر 

صفر مغلوب این تیم شد.
تیم ملی ایران از دو بازی گذشته خود دو پیروزی و 
5 امتیاز را کسب کرده است اما فرانسه بعد از برد برابر 
چین، در دومین بازی برابر لهستان شکست خورد تا 

صاحب ۴ امتیاز شود.
ست اول؛ 25-20 فرانسه

تیم ملی ایران که در این بازی با لباس سورمه ای 
به میدان رفت با ترکیب سعید معروف، سید محمد 
موسوی، عادل غلامی، شهرام محمودی، فرهاد قائمی، 

مجتبی میرزاجانپور و فرهاد ظریف بازی را آغاز کرد.
شهرام محمودی که در این بازی جایگزین غفور شده 
بود اولین امتیاز این دیدار را کسب کرد و "نگابت" هم 

با بیرون زدن اسپک خود دومین امتیاز را به ایران داد.
 با سرویس "کوین لروکس" فرانسه چهار بر سه از 
ایران پیش افتاد اما عبادی پور بازی را به تساوی کشاند.

دفاع های خوب بازیکنان ایران باعث شد اولین وقت 
استراحت فنی با کسب امتیاز ۸ برای ایران به دست 

بیاید.
زمانی که نگاپت در خط سرویس قرار گرفت باز هم 
از سرویس امتیاز مستقیم گرفت و موفق شد فرانسه 
را 12 بر 10 پیش بیاندازد تا لوزانو برای جلوگیری از 
بیشتر شدن اختلاف درخواست وقت استراحت کند. 
همین استراحت فنی باعث شد بازیکن فرانسه سرویس 

را به تور بزند.
"لگوف" بلند قامت، محمودی را دفاع کرد تا بازی 
1۴-11 به نفع ایران شود. این بازیکن باز هم محمودی 
را دفاع کرد تا بازی 15-11 شود. در ادامه هم فرانسه 
امتیاز 16 را گرفت و تیم ها به استراحت فنی دوم رفتند.

با کسب امتیاز 1۸ توسط فرانسه و زمانی که اختلاف 
امتیاز دو تیم به پنج رسید سرمربی ایران باز هم وقت 

استراحت گرفت.
دریافتهای ناقص بازیکنان در اواسط بازی باعث شد 

فرانسه با اختلاف امتیاز از ایران پیش بیفتد.
در ادامه بازی، مهدوی برای دفاع روی تور جایگزین 
معروف شد و در ادامه هم سرویس های خوب ایران 
بازی 1۸-21  و  شود  کم  امتیاز  اختلاف  باعث شد 
وقت  درخواست  فرانسه  سرمربی  "تیلیه"  شودتا 

استراحت کند.
فرهاد قائمی بعد از استراحت فنی به جای میرزاجانپور 
به میدان آمد اما سرویسش به تور خورد و بازی 22 بر 

1۸ شد.
در حالی که عبادی پور می توانست امتیاز 20 را برای 
ایران به دست بیاورد او با بی دقتی توپ را به دفاع زد و 

بازی 23-19 شد.
در نهایت فرانسه ست اول را 25-20 برد.

ست دوم 25-18 فرانسه
سرویس های خوب "لروکس" در ست دوم هم ادامه 
داشت و این بازیکن موفق شد فرانسه را 2-1 پیش 
بیندازد. در ابتدای این ست دفاع های بازیکنان ایران بی 
نتیجه بود و اکثر توپ ها با برخورد به دفاع ایران به بیرون 

می رفت. 
موسوی  بازهم  "لگوف"  فرانسه  بلندقامت  باریکن 
را دفاع کرد و بازی 6-3 به نفع فرانسه شد اما کار 
سرعتی عادل غلامی و سعیدمعروف بازی را ۷-5 کرد. 
دریافت های ناقص میرزاجانپور ادامه داشت و فرانسه 
با دریافت  ناقص او امتیاز ۸ را گرفت. "نگابت" ستاره 
فرانسوی با سرویس خود امتیاز 10 را برای فرانسه به 
دست آورد.  سرویس های محمودی و بازی خوب ایران 
اختلاف را کم کرد و بازی 13-11 شد اما بعد از امتیاز 
1۴ فرانسوی ها اختلاف را بیشتر کردند و بازی 16-

11 شد.  عدم دریافت ها بازیکنان ایران در این ست و 
نرسیدن توپ به معروف باعث شد ایران در کم کردن 
اختلاف ناکام بماند و بازی 19 بر 13 شود. در امتیاز 
22-16 مهدوی بازهم به میدان آمد و سرویس خوبی 
هم زد اما دفاع روی تور ایران بازهم موفق نبود و امتیاز 

از آن فرانسه شد.

 ایران در این ست هم روند ست نخست را ادامه داد 
و فرانسوی ها موفق شدند با برتری 25-1۸ ست دوم را 

هم از آن خود کنند و دو بر صفر از ایران پیش بیفتند.
ست سوم25-22 فرانسه

در ست سوم فرهاد قائمی جانشین میرزاجانپور شد.در 
ابتدای این بازی دو تیم پایاپای پیش رفتند و عبادی پور 

هم موفق شد سرویس های خوبی رابزند.
مرندی در ابتدای این ست به عنوان لیبروی به میدان 
آمد. دو سرویس خوب موسوی ایران را ۷-5 به نفع ایران 

کرد و امتیاز ۸ هم با دفاع خوب ایران به دست آمد.
توپ شهرام محمودی با برخورد به دستان "لگوف" به 

بیرون رفت و بازی 9-6 به سود ایران شد.
سرویس هدف دار غلامی و آبشار محمودی اختلاف را 
به ۴ رساند و بازی 12-۸ شد.وقت استراحت فنی دوم 

هم با کسب امتیاز 16 برای ایران به دست آمد.
این بازی در ست سوم و در  ایران در  اولین دفاع 
امتیاز 1۷ برای ایران صورت گرفت. دریفات بد ایران 
روی سرویس "تونیوتی" بازی 19-19 شد.با سرویس  
پاسور فرانسه این تیم یک امتیاز از ایران پی افتاد و لوزانو 

درخواست وقت استراحت کرد.
شهرام محمودی بازهم برابر "لگوف" موفق نبود و با 

دفاع این بازیکن فرانسوی بازی 23-21 برای فرانسه شد.
تلاش بازیکنان ایران فایده نداشت و این ست هم 
25-22 به نفع فرانسه به پایان رسید و درنهایت فرانسه 

3 بر صفر به نفع فرانسه به پایان رسید.
شهرام محمودی امتیازآورترین بازیکن دیدار 

ایران و فرانسه شد
بر اساس آمارهای منتشر شده، بازیکن پشت خط زن 

ایران بعنوان امتیازآورترین بازیکن میدان معرفی شد.
 تیم های ملی والیبال ایران و فرانسه از ساعت 11:10 
روز سه شنبه دیدار خود را در رقابتهای انتخابی المپیک 
در سالن مترو پولیتن شهر توکیو برگزار کردند که در 
پایان تیم فرانسه برتری 3 بر صفر را رقم زد. در این 
دیدار شهرام محمودی، بازیکن پشت خط زن ایران با 
کسب 19 امتیاز عنوان امتیازآورترین بازیکن میدان را از 
آن خود کرد. آنتونین روژیه بازیکن تیم فرانسه با کسب 
1۸ امتیاز در رده بعدی قرار گرفت. میلاد عبادی پور 
نیز با کسب 1۴ امتیاز در رده دوم بازیکنان امتیاز آور 

ایران ایستاد.
نگاهی آماری به دیدار تیم های ایران و فرانسه

طبق آمارهای منتشر شده از سوی فدراسیون جهانی 
والیبال، تیم فرانسه در دفاع روی تور برتری فاحشی 

نسبت به ایران داشت. بر اساس آمارهای منتشر شده از 
سوی فدراسیون جهانی، دو تیم در خط حمله با کسب 
39 امتیاز برابر بودند اما در دفاع روی تور فرانسه برتری 
فاحش 11 بر 2 داشت. در سرویس هم خروس ها با 5 
پوئن سرویس در مقابل 2 امتیاز تیم کشورمان اوضاع 
بهتری داشتند. تیم فرانسه در استفاده از اشتباهات 

حریف نیز برتری 20 بر 1۷ را ثبت کرد.
ائول لوزانو: 

فرانسه پیروز شد چون بهتر از ایران بازی کرد
سرمربی تیم ملی والیبال پس از شکست تیمش برابر 
فرانسه گفت: حریف در تمام فاکتورها بهتر از ما کار کرد 
و برد.  رائول لوزانو سرمربی تیم ملی ایران در پایان دیدار 
برابر فرانسه  اظهار کرد: بازی سختی بود. ما دریافت های 
خوبی در این دیدار نداشتیم درحالیکه فرانسه در تمام 
فاکتورها از تیم ما بهتر بود. سرمربی تیم ملی والیبال 
تاکید کرد: فرانسوی ها در سرویس، دریافت و حمله 
خیلی خوب کار کردند و این دلیلی است که 3 بر صفر 

پیروز شدند.
سعید معروف: فرانسه مشکلات زیادی را برای 

تیم ایران ایجاد کرد
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران پس از باخت مقابل 
فرانسه گفت: این تیم مشکلات زیادی را برای ما ایجاد 
کرد اما باید این شکست را فراموش کرده و به فکر دیگر 
دیدارها باشیم. در پایان این دیدار سعید معروف با حضور 
در نشست خبری اظهارداشت: طی دو سال گذشته هر 
بار که با فرانسه بازی کرده ایم، شکست خوردیم. آن ها 
تیم بسیار قدرتمندی هستند و مشکلات زیادی را امروز 
برای ما به وجود آوردند.کاپیتان تیم ملی والیبال تاکید 
کرد: حالا باید این بازی را فراموش کنیم و به مسابقه 

های پیش رو فکر کنیم.
تیلیه: مقابل ایران ذهنیت مان را تغییر دادیم

باخت  از  بعد  گفت:  فرانسه  والیبال  تیم  سرمربی 
به لهستان سخت بود به شرایط خوب برگردیم اما 

خوشحالم که بازی خوبی برابر ایران انجام دادیم.
 لورن تیلیه بعد از پیروزی 3 بر صفر مقابل ایران 
در مسابقات انتخابی المپیک 2016 ریو گفت: این یک 
بازی خوب برای ما بود. البته برای ما سخت بود که 
بعد از یک بازی سخت برابر لهستان امروز به شرایط 
مسابقه برگردیم. سرمربی تیم ملی والیبال فرانسه ادامه 
داد: امروز به نظرم »روزیه« در کنار پاسور ما نمایش 
بسیار خوبی داشتند. ما هنوز سهمیه المپیک را کسب 
نکرده ایم بنابراین باید سخت کار کنیم و به راهمان ادامه 
دهیم. بن تونیوتی، کاپیتان و پاسور تیم ملی والیبال 
فرانسه نیز در مورد پیروزی 3 بر صفر تیمش گفت: 
ما خیلی از نتیجه این مسابقه خوشحال هستیم. در 
مسابقه قبلی بعد از دو ست برده از لهستان 3 بر 2 
شکست خوردیم و برای این دیدار مجبور بودیم که 
ذهنیت خود را تغییر دهیم. ما می دانیم که برای کسب 
سهمیه المپیک نیاز به 5 تا 6 پیروزی داریم. قطعا در 
بازی های پیش رو برای کسب این هدف بیشتر تلاش 

می کنیم.

مدیر کل ورزش و جوانان قم:

کمیته فرهنگی در هیئت های ورزشی قم 
فعال شود

 مدیر کل ورزش و جوانان استان قم با بیان این که راه اندازی کمیته فرهنگی در همه 
هیئت های ورزشی باید در دستور کار قرار گیرد گفت: در قم با محدودیت مکانی در زمینه 

ورزش بانوان روبرو هستیم.
 حسن عابدی صبح سه شنبه در مجمع سالیانه هیئت ورزش سه گانه استان قم در سالن 
کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان استان قم اظهار داشت: برگزاری مسابقات استانی دوگانه 
و نیز اعزام به مسابقات قهرمانی کشور از کارهای قابل تقدیر هیئت ورزش سه گانه استان 
قم است و انتظار داریم اعزام به مسابقات استانی استمرار داشته باشد و امید داریم شناسایی 

استعدادها در این زمینه انجام شود و از ظرفیت قهرمانی ورزشکاران جوان قم استفاده شود.
وی افزود: هفته گذشته شاهد راه اندازی پایگاه قهرمانی و تمرین دهی شهید رواقی در 
ورزشگاه شهید حدریان بودیم که راه اندازی این پایگاه و نیز سایر اماکن مرتبط با حوزه 

پرورش قهرمانان بتواند نقش مهمی در ورزش قهرمانی قم داشته باشد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: باید تلاش شود تعداد ورزشکاران سازمان یافته 
سه گانه در قم افزایش یابد به ویژه در بخش بانوان در قم ضعف مشاهده می شود و ظرفیت و 
امکاناتی که در اختیار داریم بیشتر در خدمت ورزشکاران جوان قرار دهیم تا جذب بیشتری 

اتفاق بیفتد.
عابدی بیان داشت: راه اندازی کمیته فرهنگی در رأس هیئت سه گانه و البته در رأس 
همه هیئت های ورزشی باید در دستور کار قرار گیرد تا ورزشکاران ما در مباحث فرهنگی و 

الگوسازی اخلاقی نیز بتوانند در عرصه های مختلف بدخرشند و الگو باشند.
وی در مورد نیاز ورزشکاران بانوی سه گانه قم به تمرین در فضایی غیر از ورزشگاه یادگار 
امام عنوان کرد: با توجه به شرایط فرهنگی در استان قم، با محدودیت مکانی در زمینه ورزش 
بانوان روبرو هستیم و به این عرق فرهنگی هم افتخار می کنیم اما به ما اجازه دهید فضای 
امنی برای تمرین بانوان ورزشکار فراهم کنیم. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم تصریح 
کرد: قبول داریم که دوری راه از ورزشگاه یادگار امام برای ورزشکاران بانوی ما مشکل است 
اما فضای خوبی در ورزشگاه یادگار امام برای بانوان ورزشکار ما مهیا شده و حتی وسیله ایاب 
و ذهاب نیز فراهم شده بود و تلاش ما بر این است که فضای امن و فرهنگی و شایسته برای 

ورزش بانوان با کمک اعتباری که امیدواریم در آینده جذب شود در مرکز شهر ایجاد شود.

رئیس هیئت ورزش سه گانه قم:

ورزش سه گانه قم در مسیر پیشرفت قرار دارد
رئیس هیئت سه گانه استان قم با بیان این که هیئت های دو و میدانی و دوچرخه سواری 

شرکای ورزشی ما هستند، گفت: ورزش سه گانه در قم در مسیر پیشرفت قرار دارد.
 سردار کاظم مجتبایی صبح سه شنبه در مجمع سالیانه هیئت سه گانه استان قم که 
در سالن کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان استان قم برگزار شد، اظهار داشت: با وجود 
مشکلات مالی در بدنه ورزش کشور وجود دارد نهایت تلاش در مورد رشد و پشتیبانی سه 

گانه در قم و کشور انجام شده است و به آینده این رشته در قم امیدوار هستیم.
وی افزود: آن چه مسلم است این است که فدراسیون ورزش های سه گانه گرچه نام یک 
هیئت ورزشی را دارد اما در حقیقت یک فدراسیون عام است که ورزشکاران رشته های 

مختلف را جذب کرده و می تواند کارکردهای مختلف داشته باشد.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: ما اعتقاد داریم جوانان موتور انقلاب هستند و در گذشته 
این موضوع بارها تجربه شده است و بهترین دلیل آن می تواند دوران دفاع مقدس و پیروزی 
انقلاب اسلامی باشد که در آن زمان نسل اولی ها، با گوش فرا دادن به فرامین امام عزیز 

و نسل سوم امروز نیز با عمل به فرامین مقام معظم رهبری ظرفیت خود را نشان دادند.
مجتبایی بیان داشت: ورزش سه گانه می تواند در بخش های مختلف، رشته های مختلف 

را به هم پیوند دهد و نوعی هم افزایی معنایی در این رشته ها ایجاد کند.
وی عنوان کرد: هیئت دو و میدانی و دوچرخه سواری شرکای ورزشی ما هستند و با 
حضور این هیئت ها در کنار ما، می توانیم در مسیری تعریف شده به اهداف خود برسیم 
و  استان قم یکی از استان هایی است که برای برگزاری مسابقات مختلف مربی معرفی 
می کند. رئیس هیئت سه گانه استان قم تصریح کرد: شناسایی افراد مستعد برای جذب 
به ورزش سه گانه برنامه ای بود که در آن پیشرفت داشته ایم و امیدواریم در سال جدید 
نیز به این هدف نزدیک تر شویم ضمن این که شرکت در مسابقات کشوری و ملی از دیگر 

برنامه های ما بوده و می خواهیم در این بخش نیز فعال تر باشیم.

 با پایان لیگ پانزدهم و مشخص شدن تکلیف قهرمان جام حذفی تکاپوی تیم ها برای در 
اختیار گرفتن بازیکنان مورد نظرشان آغاز شده است.

لیگ پانزدهم با قهرمانی استقلال خوزستان برای اولین بار در تاریخ این باشگاه به پایان 
رسید و در فینال جام حذفی نیز شاگردان یحیی گل محمدی موفق شدند استقلال تهران را 
در ضربات پنالتی شکست داده و برای دومین بار متوالی عنوان قهرمانی را کسب کنند. حالا 
تیم ها وارد مرحله ای مهم و تاثیر گذار برای شکل دادن نفرات خود در فصل آتی لیگ برتر 
شده اند و تلاش می کنند تا ستاره های فصل گذشته را به خدمت خود درآورند. در میان این 
بازیکنان وحید امیری با شادی نکردن پس از گلزنی به پرسپولیس و بختیار رحمانی با تکرار 
همین عمل پس از گلزنی به استقلال به شایعه های اطراف خود برای پیوستن به این دو تیم 

پرطرفدار پایتخت دامن زدند.
در زیر اشاره ای کوتاه به ستاره های لیگ پانزدهم و عطش تیم های مختلف برای به خدمت 

گرفتن آن ها خواهیم انداخت.
1-  مهدی ترابی: مهدی ترابی جوان و آینده دار بدون شک شاه ماهی این فصل لیگ برتر 
بود. بازیکنی که هم در مهره ای تاثیر گذار در تیم سایپا بود و هم چنین یکی از ستاره های 
تیم المپیک ایران که با بدشانسی از راهیابی به المپیک ریو بازماند. او که یکی از بازیکنان مورد 
علاقه کارلوس کیروش برای حضور در ترکیب تیم ملی به حساب می آید، مورد توجه بسیاری 
از باشگاه ها قرار گرفته است. در این میان با توجه به اخبار موجود شانس پرسپولیسی شدن او 
بیش از سایر تیم ها به نظر می رسد، هر چند که با حضور حسین فرکی در راس تیم سایپا و 
تدارک آنها برای قهرمانی این تیم تمام تلاش خود برای حفظ این بازیکن ارزشمند را به عمل 

خواهد آورد.
2-  بختیار رحمانی:  بختیار یکی دیگر از چهره های مورد توجه پنجره نقل و انتقالات می 
باشد که گمانه زنی های زیادی در محافل در مورد تیم آینده او وجود دارد. البته خود رحمانی 
در خصوص تیم آینده خود سکوت کرده ولی با توجه به اخبار منتشر شده احتمال پیوستن این 
بازیکن به استقلال تهران بیش از سایر تیم ها ست. طرفداران استقلال نیز که این فصل از نبود 
یک بازیکن خلاق در تیم خود ابراز نارضایتی می کردند پادرمیانی کرده و در صفحات مجازی 

از پیوستن این بازیکن به تیمشان حمایت کردند.
3-  کاوه رضایی: کاوه رضایی از جمله بازیکنانی است که با اتمام فصل قراردادش با تیم ذوب 
آهن پایان یافت و به عنوان بازیکن آزاد می تواند به تیم دیگری بپیوندد. او که مهاجم اول یحیی 
به حساب می آمد حالا باید از بین پیشنهاد هایی که پیش روی خود دارد یک تیم را برگزیند. 
مقصد احتمالی او می تواند کشور های حاشیه خلیج فارس باشد. البته با توجه به علاقه استقلال 
و پرسپولیس به این مهاجم خوش فکر و خوش استیل باید دید در نهایت چه سرنوشتی در 

فصل آینده برای این مهاجم رقم خواهد خورد.
4-  وحید امیری: وحید امیری به نظر می رسد یکی از گزینه های پنجره انتقالات لیگ می 
باشد که به امضای قرارداد با پرسپولیس بسیار نزدیک می باشد. او در 2۸ بازی برای نفت به 
میدان رفت و 5 گل برای این تیم به ثمر رساند. این روز ها و با شرایط ویژه ای که نفت تهران 
با آن دست به گریبان می باشد ستاره های این تیم یکی یکی در حال ترک این تیم می باشند. 
بعد از قطعی شدن قرارداد بیرانوند با پرسپولیس این احتمال وجود دارد که وینگر چپ تیم ملی 

نیز به این تیم بپیوندد مگر اینکه اتفاق ویژه ای رخ دهد.
5-  سید جلال حسینی: مدافع مستحکم و متعصب  تیم ملی فوتبال ایران در لیگ پانزدهم 
توانست عملکرد خوبی از خود به نمایش گذارد. حضور او در قلب خط دفاعی نفت تهران یکی 
از دلایل موفقیت نفت در فصل 9۴-95 بود. این مدافع با تجربه در 20 بازی برای نفت به میدان 
رفت و دو گل نیز به ثمر رساند. حالا و پایان یافتن قرارداد یکساله مدافع با تجربه نفت تیم های 
مختلفی سرسختانه برای به خدمت گرفتن او تلاش می کنند و باید دید در فصل آینده پیراهن 
چه تیمی را بر تن او خواهیم دید. البته باز هم با توجه به گمانه زنی های صورت گرفته دیدن 

پیراهن قرمز بر تن او محتمل تر می باشد.
6-  سعید آقایی: دفاع چپ جوان و خوش آتیه تیم تراکتور در لیگ پانزدهم توانست خود را 
به عنوان یکی از بهترین چپ های ایران معرفی کند و خوش درخشید. آقایی که حالا خدمت 
سربازی اش پایان یافته به تیم سابق خود گسترش فولاد تبریز بازگشته است و تراکتور برای در 

اختیار داشتن مجدد این مدافع باید با مسئولان گسترش به توافق برسد.
7-  مهرداد محمدی: با سقوط تیم راه آهن به دسته پایین تر فوتبال کشور به احتمال غریب 
به یقین مهرداد محمدی نیز از این تیم جدا خواهد شد و راهی تیم دیگری خواهد شد. او که 
هیچ وقت از علاقه خود برای پیوستن به جمع سرخپوشان ترسی به دل راه نداده باید دید در 
فصل آتی به این تیم خواهد پیوست یا خیر ؟ هر چند که مدیران راه آهن که درآمد خوبی از 
انتقال برادر دوقلوی او میلاد محمدی به تیم گروژنی روسیه به دست آورده اند در تلاش هستند 

تا مهرداد را نیز مانند میلاد لژیونر کنند. آیا قل دوم برادران محمدی نیز لژیونر خواهد شد ؟
8- محمدرضا خلعتبری: مهاجم ریزنقش سپاهان با پایان قراردادش خیلی زودتر از زمانی 
که تصور می شد چمدان هایش را برای ترک اصفهان بست. حتی حاضر نشد در هفته پایانی 
برای سپاهان بازی کند و به بهانه مصدومیت به تهران آمد تا صدای اعتراض سرمربی موقت تیم 
رابلند کند. حالا بعد از پشت سر گذاشتن یک فصل پر حاشیه با سپاهان خلعتبری به عنوان 
بازیکن آزاد هر باشگاهی را وسوسه می کند تا باب مذاکره با او را باز کند از جمله استقلال، 

گسترش فولاد و حتی سایپا با حسین فرکی که اعتقاد خاصی به این بازیکن دارد.
9-ماتیاس چاگو: هافبک سیه چرده و کامرونی فولادی ها بعد از چند فصل درخشان با 
اهوازی ها حالا دیگر سوژه اصلی نقل و انتقالات محسوب می شود. بازیکنی که گفته می شود با 
گسترش فولاد توافق کرده و به احتمال زیاد فصل آتی را در تبریز خواهد گذراند از چند باشگاه 
دیگر هم پیشنهاد دارد از جمله سایپا، پیکان و حتی ذوب آهن به همین خاطر باید منتظر 
ماند و دید گسترشی ها می توانند او را در سبد خریدی خود حفظ کنند چاگو هم راهی یک 

باشگاه دیگر می شود.
10-مسعود حسن زاده: مهاجمی که یک فصل روی نیمکت ذوب آهن نشست با وجود این 
که یک سال دیگر با این تیم قرارداد دارد پای خود را در یک کفش کرده که از این تیم جدا 
شود می تواند دیگر سوژه اصلی نقل و انتقالات باشد. مسعود که به خاطر شرایطش در اصفهان 
موقعیت های خوبی از جمله حضور در تیم را از دست داد حالا به دنبال پیوستن به تیمی جدید 
است تا بلکه دوباره به سطح اول برگردد و از دو تیم استقلال و پرسپولیس به عنوان مشتریان 
دست به نقد او نام برده می شود. البته قصه جدایی او از ذوب آهن می تواند کمی پیچیده 
شود به خصوص با قراردادی که در سازمان لیگ ثبت شده اما قطعا اگر یحیی گل محمدی 
در ذوب آهن ماندنی شود باید شاهد جدایی حسن زاده از این تیم بود و حضورش در یک تیم 
سرشناس تر. در کنار این 10 بازیکن نفرات دیگری هم هستند که می توانند در تابستان داغ 
نقل و انتقالات فوتبال ایران سرو صدای زیادی به راه بیاندازند. نفراتی مثل ساسان انصاری، رحیم 
مهدی زهیوی، فرید بهزادی کریمی، سوشا مکانی، محسن بنگر، علیرضا نورمحمدی، لئوناردو 
پادووانی و لوسیانو پریرا، میلاد فخرالدینی، حنیف عمران زاده و ... که قطعا جابه جایی هایی در 

تابستان خواهند داشت.

11برگ برنده فصل نقل و انتقالات

پرطرفدارترین ستاره های خرداد داغ فوتبال ایران

گسترش فولاد تبریز به واسطه خریدهای خوبی که انجام 
داده می تواند در لیگ شانزدهم حرف های زیادی برای گفتن 

داشته باشد.
پس از اینکه ماندن فراز کمالوند در گسترش فولاد قطعی 
شد، سرمربی این تیم با هماهنگی مسئولان باشگاه مذاکره با 
بازیکنان مورد نظرش را آغاز کرد و تاکنون که فصل نقل و 
انتقالات حتی به صورت رسمی آغاز نشده، یکی از فعال ترین 
فرناندو  با جذب  ابتدا  در  فولاد  بوده است.گسترش  ها  تیم 
دخسوس، دروازه بان فصل گذشته استقلال خوزستان همه را 
شوکه کرد و نشان داد که با توپ پر وارد بازار نقل و انتقالات 
شده است. تیمی که فصل قبل از ناحیه دروازه بانی ضعف 
زیادی داشت، برای سال بعد این ضعف را پوشش داده است.

مسعود ابراهیم زاده از سایپا و مهران فرضیات بازیکن سابق 
پرسپولیس که دوسال در نیروی زمینی توپ می زد، نفرات 
بعدی بودند که به عضویت گسترش فولاد در آمدند. 3 بازیکن 

گسترش فولاد که به صورت قرضی در تیم های دیگر حضور 
داشتند نیز قرار است به این تیم برگردند. سعید آقایی، یکی از 
تاثیرگذارترین بازیکنان فصل گذشته تراکتورسازی حضورش در 
گسترش تقریبا قطعی است. یوسف سیدی و علیرضا نقی زاده 
نیز باید دوباره پیراهن گسترش فولاد را برتن کنند.از سوی دیگر 
گسترشی ها با ماتیاس چاگو و کرار جاسم نیز مذاکرات مثبتی 
با گسترشی ها داشتند و تا حد زیادی به امضای قرارداد نزدیک 
شده اند.همچنین از جمع بازیکنان فصل گذشته ماندن مرتضی 
اسدی، مگنو باتیستا، شهرام گودرزی و امین درویشی قطعی 
شده و احتمالا محمد ابراهیمی و داریوش شجاعیان نیز به این 
فهرست اضافه می شوند. البته ممکن است چند بازیکن دیگر 
نیز به تیم فصل آینده گسترش فولاد ملحق شوند.در چنین 
شرایط جذب دو، سه مدافع و یک هافبک بازیساز خوب می 
تواند باعث شود گسترش فولادرا در لیگ شانزدهم شگفتی ساز 

لیگ برتر لقب بگیرد.

 کمالوند با توپ پر جلو می رود

گسترش فولاد؛ شگفتی در راه است



5علمی و سلامت

شرکت گوگل و لوی استراوس)levi's( ژاکتی طراحی کردند که با پوشیدن آن به راحتی 
قادر به پاسخگویی به تلفن همراه، کنترل مسیر، نقشه یابی، شنیدن موسیقی و خیلی موارد 

دیگر هستید.
 بر اساس اظهارات این شرکت ها این ژاکت هوشمند تا بهار 201۷ به بازار عرضه می شود، البته 

نسخه بتا آن در پاییز 2016 در دسترس خواهد بود.
کارایی این ژاکت در هنگام دوچرخه سواری و عملکرد آن حائز اهمیت است.

سال گذشته بخش پروژه ها و فناوری گوگل)ATAP( و شریک این شرکت از ساخت این 
ژاکت پارچه ای و پوشیدنی خبر داد.

پارچه سنسوردار این ژاکت که به آستین متصل است قادر به ارتباط با کاربر از طریق لمس و 
صفحه LED است. این سنسورها از طریق USB بعد از خارج کردن شارژ می شوند.

از دیگر ویژگی های این لباس هوشمند قابل شست وشو بودن آن است. 

پوشش های ضد خوردگی زیست سازگار و خود ترمیمی تولید شد

تشخیص زودهنگام و غیرتهاجمی سرطان روده محقق می شود
محققان روسی یک روش جدید برای تشخیص سرطان 
روده در مراحل اولیه آن ارائه کرده اند که از دقت بیشتری 

برخوردار بوده و همچنین کمتر تهاجمی و ارزانتر است.
به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از موسسه فیزیک 
و فناوری مسکو، تشخیص زودهنگام از اهمیت زیادی در 
زنده ماندن از سرطان روده برخوردار است اما از آنجایی که 
بیشتر علائم تا پیشرفت کامل بیماری بروز پیدا نمی کنند، این 
کار بسیار مشکل است. از سوی دیگر آزمایشات تشخیصی 

موجود، تهاجمی هستند.
دانشمندان روس امیدوارند فناوری جدید تراشه زیستی 
آنها با قابلیت گردآوری داده های بهتر و دقیق تر برابر تحلیل 
تشخیصی بتواند این موضوع را تغییر دهد. آن ها مدعی 
هستند که روش جدیدشان بسیار بهتر از رویکردهای سنتی 

تشخیص سرطان روده است.
این بیماری که به سرطان روده بزرگ مشهور است، سومین 
سرطان رایج در جهان بوده و رتبه چهارم را از لحاظ مرگبار 
بودن در اختیار دارد. این سرطان قابل درمان بوده اما نرخ 
بقای آن با پیشرفت بیماری بطور چشمگیری کاهش می یابد. 
در روسیه، نرخ بقای پنج سال برای افرادی که مبتلا به این 
بیماری هستند، تنها ۴1 درصد است در حالیکه در 22 کشور 
جهان بین سال های 2005 تا 2009 این میزان بیش از 60 

درصد بود.
محققان چند موسسه در روسیه در تلاش برای ارتقای 
شانس تشخیص زودهنگام، روش جدیدی را برای تشخیص 
آنتی بادی های خودکار که در مراحل اولیه سرطان شکل 
گرفته و بافت ها یا سلول های خاص را هدف گرفته و آسیب 

می زنند، ارائه کرده اند.
آن ها بطور خاص به دنبال آنتی بادی های خودکار علیه 
گلیکان های مرتبط با تومور بودند که ترکیبات قندی مانند 
کیتین و سلولز هستند. گلیکان ها برای ساخت و حفظ 
ضروری  آن ها  بین  ارتباط  برقراری  همچنین  و  سلول ها 
هستند. گلیکان های سرطانی باعث انتشار بیماری می شود و 
سیستم ایمنی بدن برای مبارزه با آنها آنتی بادی های خودکار 

خاصی را تولید می کند.
محققان تراشه های زیستی مبتنی بر هیدروژل سه بعدی 
تولید کردند که شامل سلول های سه بعدی از جنس یک 
ژل خاص است که حاوی کاوشگرهای مولکولی مورد نیاز 
برای گردآوری اطلاعات از سرم خون هستند. آن ها با انتخاب 
یک ساختار تراشه زیستی سه بعدی به جای انواع مسطح آن 
توانستند بطور مساوی کاوشگرها را توزیع کرده و در نتیجه 

خوانش های دقیق تری دریافت کنند.
دانشمندان این سیستم را بر روی 129 نفر آزمایش کردند 
که 33 نفر به سرطان روده بزرگ، 2۷ نفر به بیماری التهابی 
روده و بقیه سالم بودند. این تراشه زیستی توانست سرطان 
روده بزرگ را را در 95 درصد موارد به درستی تشخیص دهد 
که در مقایسه، روشهای سنتی تنها ۷9 درصد دقت داشتند. 
همچنین این روش از حساسیت خوانش ۸۸ درصدی در 
تشخیص سرطان در مرحله دوم یا بعدتر برخوردار بود که در 

روش های دیگر، این میزان 21 درصد است.
و  غربالگری  جدید  روش  این  امیدوارند  دانشمندان   
تشخیص زودهنگام بتواند جایگرین مطمئن تر و ارزانتری برای 
روش های موجود مانند کلونوسکوپی ارائه کند که بیشتر در 
جلوگیری از سرطان کاربرد دارد تا تشخیص آن و همچنین 

تهاجمی تر از رویکرد تراشه ای است. 

پیش بینی زمان بیدار شدن فرد از کما 
امکان پذیر شد

دانشمندان آمریکایی دریافته اند بوسیله میزان قند مصرف شده توسط مغز می توان طی 
یک سال آینده بطور مستقیم سطح هوشیاری فرد و احتمال بیداری وی از کما را پیش بینی 
کرد.  محققان دانشگاه کورنل برای تعیین اینکه آیا بیمار از کما بیرون خواهد آمد یا خیر، 
آزمایش جدیدی را با استفاده از توموگرافی تابش پوزیترون)PET( برای سنجش سطوح 
گلوکز درون مغز انجام داده اند. مشاهده عزیزانی که به کما رفته اند، بسیار ناراحت کننده است 
اما کار زیادی به جز انتظار نمی توان انجام داد. مشکل بزرگ اینجاست که پزشکان به سختی 
می توانند بین بیماران بیدار بدون پاسخ که چشمانشان باز بوده اما بدنشان بطور فیزیکی 
واکنش نشان نمی دهد، و آندسته افرادی که از هوشیاری حداقل برخوردار بوده و گاهی به 
محرکها پاسخ می دهند، تشخیص قائل شوند. گروه دوم بیشتر احتمال دارد که هوشیاری 
خود را بدست بیاورند. دانشمندان امیدوارند بتوانند با تحقیق جدید خود، بیمارانی را که 
احتمال دارد از حالت بدون پاسخ خارج شده و بیدار شوند شناسایی کنند. آنها از آزمایش 
توموگرافی تابش پوزیترون برای سنجش متابولیسم مغز در 131 فرد در حال کما استفاده 
کردند، زیرا برخلاف سنجش های رفتاری، این آزمایش تحت تاثیر تعصب تفسیری قرار ندارد. 
این اسکن ها، شواهد عینی از رویدادهای درون مغز بیمار ارائه می کنند و تجهیزات آن در 
بیشتر بیمارستان ها وجود دارد. به گفته محققان، بررسی متابولیسم گلوکز در نیمکره کمتر 
آسیب دیده بیرونی، نشانگر بهتری از هوشیاری نسبت به کل فعالیت مغز می تواند باشد. 
این روش به نمایش دقت 9۴ درصد پرداخته و به درستی هشت مورد از 10 بیداری را در 
بیماران دچار سندروم بیداری بدون پاسخ پیش بینی کرد.  پیش از این، پزشکان متخصص 
تنها از نرخ موفقیت 60 درصدی برای تعیین بازیابی بیمار از کما برخوردار بودند. به گفته 
دانشمندان، این یافته ها به ارائه نشانگرهای واضح و دقیق از هوشیاری می پردازند و همچنین 
می توان آنها را به آسانی در این زمینه اجرا کرد. اگرچه، به آزمایشات بیشتر برای تائید این 

یافته ها در آینده نیاز است. 

کت هوشمندی که تماس ها را پاسخ می دهد

پوشش ضد  تولید  به  موفق  اراک  دانشگاه  محققان 
خوردگی با قابلیت خود ترمیم شوندگی شدند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد ویژه توسعه 
فناوری نانو، آلومینیم و آلیاژهای آن به دلیل برخوردار 
بودن از خواص مکانیکی و فیزیکی مناسب کاربردهای 
بسیاری در صنایع یافته اند. این فلز به دلیل پوشیده شدن 
به خوردگی  مقاومت  یکنواخت  اکسیدی  یک  لایه   از 

خوبی در بسیاری از محیط ها از خود بروز می دهد. 
با این وجود در بسیاری از محیط ها این لایه  اکسیدی 
اعمال پوشش  ایجاد کند.  را  نمی تواند حفاظت کافی 
یکی از رایج ترین و به صرفه ترین روش ها برای دست یابی 
به خاصیت ضد خوردگی هستند. وظیفه  اصلی پوشش 
ایجاد یک سطح متراکم در برابر نفوذ عوامل خورنده است 
اما باید توجه داشت که ایجاد نقص در این پوشش موجب 

تشدید بیش از پیش خوردگی خواهد شد.
 بنابراین خاصیت ترمیم شوندگی یک پوشش می تواند 
یکی از مهم ترین خواص پوشش های محافظ خوردگی 

در نظر گرفته شود.
 حسین حسن نژاد، محقق طرح، از پلیمر طبیعی 
کیتوسان به عنوان یک ماده  زیست سازگار، غیرسمی و 

زیست تخریب پذیر با خاصیت بازدارندگی خوردگی یاد 
کرد و افزود: در این تحقیق به بررسی تشکیل پوشش 
نانوکامپوزیتی دوست دار محیط زیست کیتوسان-اکسید 
برای  خوردگی  محافظ  پوشش  یک  به عنوان  سریم 

آلومینیم و آلیاژهای آن پرداخته شده است.
 وی گفت: استفاده از این پوشش زیست سازگار و 
دوست دار محیط  زیست می تواند جایگزین بسیار خوبی 
برای پوشش های سمی مشابه باشد. با توجه به مواد اولیه  
ارزان قیمت این پوشش و همچنین ارزان و آسان بودن 
فرایند اعمال آن، هزینه  تمام شده  اعمال پوشش پایین 
خواهد بود؛ همچنین طول عمر این پوشش ها نیز یکی از 

نقاط قوت این آن ها بشمار می رود. 
به عنوان  کرومات  پوشش های  از  گذشته  در  وی 
پوشش های ضد خوردگی ترمیم شونده استفاده می شد، 
عنوان کرد: اما به دلیل اثرات مخرب زیست محیطی یون 
کروم شش ظرفیتی، استفاده از این پوشش ها محدود 

شد.
 وی افزود: در این طرح یک پوشش نانوکامپوزیتی با 
زمینه  کیتوسان به عنوان یک مخزن بازدارنده ی خوردگی 
و نانوذرات اکسید سریم به عنوان افزاینده ی خاصیت خود 

ترمیم شوندگی و خواص مکانیکی سنتز شده است؛ این 
پوشش نانوکامپوزیتی مقاومت به خوردگی زیرلایه را در 

محیط های اسیدی، بازی و کلردار افزایش می دهد. 
به گفته  حسن نژاد، در این طرح روش های مختلفی 
از جمله غوطه وری، آبکاری و سل ژل جهت دست یابی 
به شرایط بهینه ی تولید پوشش نانوکامپوزیتی کیتوسان-

ادامه  ارزیابی قرار گرفته است؛ در  اکسید سریم مورد 
پارامترهای مؤثر در فرایند پوشش دهی بررسی و مقادیر 
نهایت  در  و  تعیین  پوشش  اعمال  آن ها جهت  بهینه  
خواص خود ترمیم شوندگی و ریزساختار این پوشش ها 
بررسی  شده است.  وی تاکید کرد: این پوشش های تولید 
شده از مواد طبیعی می توانند به منظور افزایش مقاومت 
به خوردگی بسیاری از آلیاژها در صنایع مختلفی از جمله 
صنایع ساختمان سازی، اتومبیل سازی، صنایع نفت، گاز و 

پتروشیمی و صنایع دریایی به کار گرفته شوند. 
عنوان  با  اختراع  یک  تحقیقاتی  طرح  این  نتایج  از 
ترمیم شونده  و خود  »ساخت پوشش زیست سازگار 
بر روی  پایه کیتوسان/اکسید سریم  بر  نانوکامپوزیتی 
آلیاژهای آلومینیم« و به شماره ثبت ۸۴۸3۸ به ثبت 

رسیده است.

نوزادی پس از 9 ماه انتظار و سختی مادر، ساعاتی پس از تولد، به خاطر یک بیماری به اسم 
»اس ام ای« می میرد و والدین او تصمیم می گیرند تا سال ها بچه دار نشوند. 

این داستانی است که کمتر جامعه به آن توجه می کند، زیرا نوزاد جان خود را از دست داده 
و دیگر هزینه ای برای جامعه نداشته است.

»اس ام ای«، اسم یک بیماری است که از شیوع قابل توجهی نیز برخوردار است اما چرا نام 
آن کمتر به گوش ما خورده و به عنوان یک معضل جدی پزشکی مطرح نیست و آن را جدی 
نمی گیریم؟مگر این بیماری برای خانواده ها هزینه مادی ندارد و موجب آزار روحی و روانی 
آنان نمی شود و مگر قرار نیست به افزایش جمعیت نیز توجه کنیم، پس چرا برخی خانواده ها 
که فرزند خود را بر اثر این بیماری از دست داده اند یا دیگر هرگز بچه دار نمی شوند یا تا سال 

های سال منتظر می مانند و اصلا این بیماری »اس ام ای« چیست.
  ** بیماری »اس ام ای« چیست؟ 

بیماری »اسپینال ماسکولار آتروپی« - spinal muscular atrophy - یا »اس ام ای« را به نام 
آتروفی عضلانی نخاعی نیز می شناسند و در این بیماری عضلات شل شده و اختلال در راه 

رفتن، کنترل سر و گردن و عملکرد بلع و تنفس ایجاد می شود.
مسئول کلینیک سلامت مادر، جنین و نوزاد مرکز فوق تخصصی ابن سینا درباره این بیماری 
می گوید: بیماری »اس ام ای« نوعی بیماری ژنتیکی عصبی و عضلانی است که فرد مبتلا به 

این بیماری دچار مشکلات حرکتی می شود. 
دکتر سعیدرضا غفاری می افزاید: این بیماری از شیوع قابل توجهی بین بیماری های ژنتیکی 
در کشور برخوردار است اما متاسفانه مانند تالاسمی برای همگان شناخته شده نیست و به 

صورت خاموش خانواده ها را آزار می دهد.
وی ادامه می دهد: بیماری »اس ام ای« انواع مختلفی دارد که در انواع خفیف تر، بیمار به 

سنین نوجوانی و جوانی و بزرگسالی نیز می رسد و فقط تیپ یک آن کشنده است.
 * شیوع بیماری »اس ام ای« در ایران 

 آمار جهانی حاکی از آن است که از هر شش هزار زایمان یک نوزاد با »اس ام ای« متولد 
می شود و تقریبا از هر ۴0 نفر، یک نفر ناقل ژن معیوب است اما گویا شیوع اخیر این بیماری 

در ایران قابل توجه است.
مسئول کلینیک سلامت مادر، جنین و نوزاد مرکز فوق تخصصی ابن سینا می گوید: اخیرا 
متوجه شده ایم که بیماری »اس ام ای« در کشور زیاد است بطوریکه حتی میزان ناقلیت و 
شیوع آن شاید در حد بیماری مانند تالاسمی باشد اما به عنوان معضل جدی پزشکی کشور 
مطرح نیست زیرا اغلب مبتلایان به این بیماری در بدو تولد از دنیا می روند و بطور مستقیم 
فشاری به جامعه نمی آورد اما بصورت خاموش خانواده ها را درگیر می کند.غفاری می افزاید: 
بیماری »اس ام ای« انواع مختلفی دارد، برخی انواع آن خفیف و برخی انواع آن شدیدتر 
هستند. در نوع شدید این بیماری، نوزاد با حال عمومی بد، عضلاتی شل و تنفس مشکل دار 
به دنیا می آید و سپس می میرد و بسیاری از خانواده ها تا سال ها تصمیم می گیرند که بچه 
دار نشوند و بعد که تصمیم به بچه دار شدن می گیرند دیگر به شانس بستگی دارد که فرزند 
آنان سالم باشد یا بیمار. این خانواده ها 25 درصد شانس تکرار تولد نوزاد بیمار را دارند یا اینکه 

ممکن است فرزند آنان سالم باشد.
  * امیدهای تازه برای تولد نوزاد سالم  

مسئول کلینیک سلامت مادر، جنین و نوزاد مرکز فوق تخصصی ابن سینا می گوید: 
خوشبختانه اکنون فرصت هایی در کشور فراهم شده تا بتوان بیماری »اس ام ای« را با انجام 

آزمایش های ژنتیکی تشخیص داده و از بروز آن پیشگیری کرد.
غفاری تاکید می کند: دیگر لازم نیست خانواده ها سال ها از ترس و نگرانی تولد دوباره یک 

نوزاد بیمار منتظر بمانند و حتی قبل از بارداری می توان این بیماری را تشخیص داد.
  *ضرورت غربالگری »اس ام ای« در کشور

 مسئول کلینیک سلامت مادر، جنین و نوزاد مرکز فوق تخصصی ابن سینا می گوید: 
غربالگری بیماری »اس ام ای« در کشور وجود ندارد شاید به این دلیل که بیماری مانند 
تالاسمی برای دولت خرج دارد و دولت به این بیماری توجه کرده، اما هزینه های بیماری »اس 
ام ای« برای خانواده ها است.غفاری می افزاید: آمار دقیقی از مبتلایان »اس ام ای« و اینکه 
چند درصد از نوزادان با این بیماری متولد می شوند در کشور وجود ندارد اما به نظر می رسد 

در مقایسه با دیگر انواع بیماری های ژنتیکی از شیوع قابل توجهی برخوردار است.
وی تاکید می کند: »اس ام ای« حتما باید در کشور جدی گرفته شود. در برخی کشورها 
غربالگری »اس ام ای« در فهرست برنامه های غربالگری آنان قرار گرفته اما به رغم شیوع قابل 
توجه و عوارض بالینی و پیامدهای منفی برای خانواده ها، هنوز غربالگری این بیماری در ایران 

وجود ندارد.
  *رابطه ازدواج فامیلی و »اس ام ای« 

 هر چند با توجه به توارث بیماری، اختلالات ژنتیکی ممکن است در ازدواج های غیرفامیل 
نیز بروز کند اما ثابت شده که ازدواج های فامیلی، احتمال تولد نوزاد مبتلا به بیماری های 

ژنتیکی را به دو برابر افزایش می دهند.
این متخصص ژنتیک پزشکی در این باره می گوید: بیماری »اس ام ای« از جمله بیماری 
های مغلوب ژنتیکی به شمار می رود یعنی فقط در صورتیکه هر دو والد )پدر و مادر( ناقل 
ژن »اس ام ای« باشند، فرزند به این بیماری مبتلا می شودف پس در ازدواج های فامیلی که 

تشابه ژنتیکی بیشتری وجود دارد، میزان بروز بیماری »اس ام ای« نیز بیشتر دیده می شود.
غفاری تصریح می کند: اگر یکی از والدین، ناقل ژن معیوب »اس ام ای« و دیگری سالم باشد، 
فرزندان به این بیماری مبتلا نمی شوند بلکه آنان نیز ناقل شده و امکان انتقال این بیماری را 

به نسل بعدی دارند.
به گفته وی، به هرحال ذخیره ژنی »اس ام ای« در کشور وجود دارد و باید این بیماری 

جدی گرفته شود.
مسئول کلینیک سلامت مادر، جنین و نوزاد مرکز فوق تخصصی ابن سینا درعین حال 
می افزاید: البته اکنون زوج هایی که بصورت فامیلی ازدواج کرده اند می توانند از تولد فرزند 
بیمار جلوگیری کنند به شرط آنکه قبل از ازدواج و بارداری به مشاوران و متخصصان ژنتیکی 

مراجعه کنند.
 از: سادات حسینی خواه 

»اس ام ای« را جدی بگیریم 
12نکته ای که هنگام استفاده از

 کرم های ضد آفتاب باید بدانید
برای مدت ها برچسب های کرم های ضد آفتاب حاوی عبارات گمراه کننده مانند »ضد 

آب« و ... بود در حالی که هیچ کدام از این خواص را نداشت. 
در این مقاله 12 نکته ای که باید در مورد استفاده از انواع کرم های ضد آفتاب بدانید، 

ذکر شده است:
از کرم های ضد آفتاب قدیمی خلاص شوید: اگرچه میزان ماندگاری کرم های ضد 
آفتاب بر حسب تاریخ انقضای آنها و حداقل 3 سال است، اما اگر این کرم ها در شرایطی 
مانند گرما نگه داشته شده باشند و یا مدت زیادی بعد از باز شدن، بلااستفاده مانده باشند، 

بهتر است دور انداخته شوند و کرم های جدیدتر جای آنها را بگیرند.
عبارت اس پی اف، یا فاکتور محافظت در برابر آفتاب درج شده روی کرم های ضد 

آفتاب، به شما می گوید که میزان این محافظت چقدر است.
شما قطعا نیازی به خرید یک محصولا با اس پی اف بالای 50 برای فرزندان تان ندارید 
و بهتر است از روش های محافظتی دیگر به غیر از کرم های ضد آفتاب نظیر استفاده از 
کلاه های لبه دار و یا لباس های پوشیده هنگام اوج ساعات آفتاب برای کودکان استفاده 
کنید. سازمان غذا و داروی آمریکا استفاده از کرم های ضد آفتابی که عبارت ضد آب روی 
آنها درج شده را ممنوع اعلام کرده و عبارت مقاوم در برابر آب را جایگزین نموده است. 
علاوه بر این، برچسب های کرم های ضد آفتاب باید حاوی این توضیح باشند که چه مدت 
در مواجهه با عرق کردن یا هنگام استفاده از استخر، از پوست محافظت می کنند. اغلب 
توصیه ها بر این است که در صورت تعریق، این کرم ها هر ۴0 تا ۸0 دقیقه تجدید شوند.

شما باید محصولات با طیف گسترده محافظت در برابر اشعه هایUVAوUVBرا 
انتخاب کنید. اشعهUVBعلت اصلی آفتاب سوختگی بوده و اشعهUVAبا پیر شدن و 
چین و چروک زودرس پوست ارتباط دارد. حدود 20 تا 30 دقیقه قبل از اینکه در 
معرض آفتاب قرار بگیرید، باید کرم ضدآفتاب را روی پوست بمالید، زیرا در این فاصله 
زمانی، کرم جذب پوست شده و می تواند سلول های پوست را از آثار زیانبار نور خورشید 
محافظت کند. اگر کرم ضدآفتاب را به پوست تان بمالید و روانه کار روزانه شوید، باید هر 
3 تا ۴ ساعت یک بار آن را تجدید کنید. باید در هر سانتیمتر مربع پوست، 2 میلی گرم 
کرم ضدآفتاب مالیده شود تا اثر خود را در حفاظت از پوست، به بهترین شکل ممکن 
نشان دهد. مطالعات نشان می دهد که بیشتر افراد نصف این مقدار و یا حتی کمتر از 
آن را استفاده میکنند. اگر به داروخانه میروید تا کرم ضدآفتاب بخرید، اس پی اف 30 را 
انتخاب کنید. کرم ضدآفتاب با این میزان اس پی اف، بهترین کرم ضدآفتاب برای استفاده 
روزانه افراد عادی است. خیلی ها کرم ضدآفتاب را برای کودکان استفاده نمی کنند، ولی 
مطالعات نشان می دهد که بیش از 50 درصد عوارض نور آفتاب که در بزرگسالی سبب 
ابتلای افراد به سرطان پوست شده، پیش از 1۸ تا 20 سالگی به پوست تابیده شده است. 

بنابراین اگر کودکان را به استخر یا اسکی می برید، به پوستش کرم ضدآفتاب بمالید.
شک نکنید که لباسها و پوشش های فیزیکی خیلی بهتر از پوست در برابر نور خورشید 
حفاظت می کند تا کرم ضدآفتاب، چون اجازه نمی دهند نور خورشید به پوست بتابد. 
بنابراین کلاه لبه دار مناسب، لباس مناسب و یا سایبان در کنار دریا و استخر بهترین 
حفاظت را در برابر نور خورشید دارند. به گزارش  مهر، نوآوری اسپری در کرم های 
ضدآفتاب باعث سهولت استفاده از ضد آفتاب ها شده است اما اگر اسپری های ضدآفتاب 
به درستی اعمال شوند، بسیار موثر خواهند بود. اما اگر از فاصله دوری از آن استفاده کنید، 
تنها غباری از آن بر روی بدن می نشیند و دیگر اثر بخش هم نخواهد بود. متخصصان 
استفاده از اینگونه ضدآفتاب ها را توصیه نمی کنند زیرا آنها معتقدند که ذرات اسپری 
ممکن است از راه استنشاق وارد دستگاه تنفسی انسان شده و خطرهایی را به همراه داشته 

باشد. اگر پوست خشکی دارید، بهترین نوع ضدآفتاب ها برای شما کرم های آن است.

اثرات مثبت آواز خواندن بر سلامتی
برای بسیاری از ما آخرین تجربه آواز خواندن بر می گردد به گروه سرود مدرسه! شاید به 
نظر کمی مضحک باشد، اما باید گفت آواز خواندن می تواند تأثیرات جالب و البته مثبتی 
بر روی سلامتی ما بگذارد. تأثیرات مثبت بر بیماری آلزایمر، کاهش افسردگی مخصوصا در 
سالمندان و کاهش دفعات زمین خوردن در آنها و ...همه از نتایج آواز خواندن مخصوصا به 

طور دسته جمعی هستند.
کاهش استرس و بهبود کیفیت زندگی

خب! حداقل برای کسانی که از ترس زیاد رنج می برند، این طور است.مطالعات نشان می 
دهد افرادی که آواز می خوانند خلق و خوی بهتری پیدا می کنند. تغییراتی همچون شادی 
بیشتر، اضطراب کمتر، افسردگی کمتر و به طور کلی زندگی بهتر ارمغان آواز خواندن است.

موثر در برقراری پیوند با دیگران
در طول تاریخ بارها دیده شده که آهنگ و سخن آهنگین تا چه حدی می تواند تأثیرگذار 
باشد.  تنفس های آهسته و هدفمند در طول آواز خوانی می تواند مشکلات تنفسی را به 

حداقل برساند.
آواز خواندن همچنین منجر به افزایش خلاقیت و ذوق عاطفی شده و می تواند در 

برقراری ارتباط با دیگران و استحکام پیوندهای عاطفی کمک کننده باشد.
کمک به ارتقای سیستم ایمنی بیماران سرطانی

بدیهی است که آواز خواندن یک درمان برای بیماری های تهدید کننده محسوب نمی 
شود، اما اخیرا یک مطالعه علمی نشان داده که این عمل می تواند کمکی برای درمان 

بیماری های سخت باشد.
در اثر آواز خواندن نوعی از ملکول های پروتئینی که نقش دفاعی در بدن ایفا می کند، 
به نام سایتوکین افزایش می یابد. این در حالی است که از سوی دیگر سطح هورمون 
کورتیزول )هورمون استرس( بسیار کاهش می یابد و همه ی اینها دست در دست هم 
به ارتقای کیفیت سیستم ایمنی بدن و مبارزه بهتر با عوامل بیگانه از سوی بدن کمک 

خواهد کرد.
تأثیرگذار بر ارتقای سلامت قلب 

آوازخوانی الگوی خاصی از تنفس را می طلبد. تنفس عمیق تر ولی آهسته تر از حالت 
عادی که می تواند سبب کند شدن ضربان قلب شود. این اتفاق دقیقا بر خلاف آن چیزی 
است که در ورزش یوگا اتفاق می افتد. اما هر دو عمل )یوگا و آواز خوانی( برای بهبودی 

ضربان و عملکرد قلب بسیار مهم است.
کمک به کاهش خروپف

 به گزارش تبیان ،در یک مطالعه با مقایسه ی افرادی که آواز می خوانند و افرادی که 
این کار را انجام نمی دهند مشخص شد که آواز خوان ها کمتر از دیگران در هنگام خواب، 
خروپف می کنند، حتی اگر عوامل محرک خروپف مانند سن و BMI بالا را داشته باشند.

هنگام که عضلات مجاری هوایی ما نرم و ضعیف هستند، به راحتی در هنگام خواب 
صدای خشن خروپف از این مجاری شنیده می شود اما تقویت آن ها مانند هر عضله ی 
دیگر مانع ایجاد این نوع اصوات آزاردهنده می شود. تمریناتی شبیه آواز خواندن می توانند 

عضلات مجاری تنفسی را تقویت کرده و خروپف را کاهش دهد.
کمک به افراد مبتلا به آسم

در واقع آواز خواندن به نوعی فانتزی نفس کشیدن است. آنچه که حیرت دانشمندان را به 
دنبال داشته، این است که این تنفس های آهسته و هدفمند در طول آواز خوانی می تواند 
مشکلات تنفسی را به حداقل برساند.  هنوز تحقیقات در این رابطه در مراحل اولیه است اما 
شواهدی که تا به حال وجود داشته نشان می دهد که آواز خواندن در بهبود عملکرد ریه و 

کاهش علائم آسم )در افراد مبتلا به آسم خفیف( موثر است.

یک متخصص مغز و اعصاب: 

ارتباط حملات میگرنی با گرمای هوا
یک متخصص مغز و اعصاب گفت: کاهش آب بدن در تابستان به علت تعریق فراوان 

است، به همین دلیل باید روزانه آب به صورت اندک اندک و با فاصله مصرف شود. 
دکتر رضا کیانی در گفت وگو با ایسنا ، با بیان اینکه به طور کل میزان شیوع میگرن 
در فصل گرما بیشتر است، گفت: به ازای هر 9 درجه سانتی گراد که هوا گرم می شود، 
بروز میگرن به میزان هشت درصد افزایش می یابد. وی افزود: تابش آفتاب و نور آفتاب از 
دیگر عوامل ایجاد کننده سردرد در تابستان است که اغلب به علت نزدیکی خورشید به 
کره زمین در فصل تابستان شدت آفتاب بیشتر می شود و افراد دچار سردرد می شوند؛ به 
همین دلیل مسافرت هایی که اغلب در فصل تابستان اتفاق می افتد نیز می تواند عامل 

ایجاد سردرد شود. 
کیانی چند عامل را باعث تشدید سردرد در فصل تابستان و منجر به افزایش حملات 
میگرنی دانست و گفت: گرما به عنوان یکی از این عوامل باعث گشاد شدن عروق و فشار در 
اعصاب مجاور عروق می شود که در نتیجه سر درد را به همراه دارد و مکانیزم دیگر تشدید 
کننده سردرد، کاهش آب بدن به علت تعریق فراوان در تابستان است. وی تصریح کرد: 
کاهش آب بدن در اثر گرما، عامل مهمی است که می تواند باعث سردرد شود؛ بنابراین برای 
پیشگیری از کم آبی بدن باید روزانه به صورت مرتب و با فاصله و جرعه جرعه آب مصرف 
شود؛ زیرا مصرف یکباره آب به مقدار زیاد برای رفع تشنگی درست نیست. این متخصص 
مغز و اعصاب با تاکید بر اینکه در فصل تابستان باید از ورزش های سنگین پرهیز کرد، 
خاطرنشان کرد: ورزش سنگین باعث کاهش زیاد آب بدن می شود که یکی از عوامل 

سردرد در فصل تابستان است. 
بنابراین می توان ورزش های تابستانی مانند استخر یا تنیس را جایگزین کرد، اما در 
صورت الزامی بودن ورزش سنگین در زیر آفتاب، این افراد باید آب به همراه خود داشته 
باشند تا با فاصله و جرعه جرعه از آن مصرف کنند. وی بیان کرد: مایعات دیگری نیز 
می توانند جایگزین آب شوند، اما نوشیدنی های گازدار برای میگرن ضرر دارند و در فصل 
گرما نباید از این نوع نوشیدنی ها استفاده کرد و بهتر است از مایعات سنتی مانند دوغ، 
خاک شیر و مخلوط آب و آبلیمو تازه که بی ضرر هستند، برای رفع کم آبی استفاده کرد. 

اما مایعات شیرین برای میگرن مناسب نیست و به طور کل بهترین مایعات همان آب 
است که می تواند کاهش آب بدن در فصل گرما را جبران کند. کیانی، رنگ ادرار را 
مشخصه مناسبی برای تشخیص کم آبی بدن دانست و عنوان کرد: پر رنگ بودن ادرار نشان 
از این است که بدن انسان به آب بیشتری احتیاج دارد، اما در صورت کم رنگ بودن ادرار 

میزان آب مورد نیاز بدن کمتر است. 

متخصصان توصیه می کنند؛

ورزش راهکار مقابله با نارسایی قلبی
بررسی های جدید نشان می دهد فعالیت فیزیکی به افزایش طول عمر بیماران مبتلا به 

نارسایی قلبی کمک می کند. 
به گزارش  مهر، رود تیلور، سرپرست تیم تحقیق از دانشکده پزشکی دانشگاه اکستر 
انگلستان، در این باره می گوید: »بیماران مبتلا به نارسایی قلبی نباید از ورزش کردن 

بترسند که مبادا به آنها آسیب برسد.«
وی در ادامه می افزاید: »پیام ما برای بیماران مبتلا به نارسایی قلبی مشخص است. ورزش 
کردن برای شما خوب است، باعث می شود شما احساس بهتری داشته باشید و حتی 

موجب طولانی تر شدن عمرتان می شود.«
یافته های این مطالعه ناشی از آنالیز و تحلیل 20 آزمایش با شرکت حدود ۴000 بیمار 
مبتلا به نارسایی قلبی بود. به گفته محققان، در مجموع ورزش کردن در مقایسه با ورزش 
نکردن، با کاهش 1۸ درصدی ریسک مرگ به هر علت و 11 درصد کاهش ریسک بستری 

شدن در بیمارستان همراه است.
به گفته محققان، مزایای ورزش بدون در نظر گرفتن شدت نارسایی قلبی یا سن، برای 
زنان و مردان یکسان است. نارسایی قلبی بدین معناست که قلب دیگر قادر به پمپاژ کافی 
برای تامین نیازهای بدن نیست. علائم آن شامل تنگی نفس، احساس خستگی و تجمع 
آب در پاهاست. هیچ درمانی برای این مشکل وجود ندارد. به گفته تیلور، ورزش کردن می 
تواند به طرق گوناگون برای بیماران مبتلا به نارسایی قلبی مفید باشد. می تواند موجب 
بهبود تناسب اندام شود، تامین اکسیژن برای قلب را تقویت کند، ریسک ضربان نامنظم 

قلب را که می تواند علت مرگ ناگهانی باشد، کاهش دهد و جریان خون را بهبود بخشد.

چرا برخی کودکان روی پنجه پا راه می روند؟
متخصص ارتوپدی دلایل راه رفتن با پنجه پا و از طریق انگشتان در کودکان را تشریح 
کرد و گفت:  در موارد محدودی کودکان با این شرایط برای درمان نیاز به عمل جراحی 

دارند. 
شیرین زمانی ، در ارتباط با راه رفتن با نوک انگشتان پا در کودکان اظهار داشت:  کودکانی 
که تازه شروع به راه رفتن کرده و میانگین سنی 9 تا یک سال و ۸ ماه را دارند، راه رفتن از 

طریق نوک پا یا انگشتان پا عمدتاً مسئله خاصی نیست و نیاز به درمان ندارد.
وی با اشاره به اینکه در بیشتر موارد کودکانی که با انگشتان پا راه می روند به صورت خود 
به خودی این مشکل در آنها رفع می شود،  افزود: در صورت استمرار این روش راه رفتن در 
کودک پزشک پس از معاینه ورزش های خاص توصیه کرده و با توصیه هایی به پدر و مادر 
اصلاح عادت راه رفتن را در کودک ایجاد می کند. متخصص ارتوپدی با تأکید بر اینکه بهتر 
است کودکانی که پس از یکسال راه رفتن هنوز مشکل نوک پا راه رفتن را دارند حتماً  به 
ارتوپدی اطفال ارجاع داده شوند، گفت:  برخی از مشکلات عصبی و مغزی همچون فلج 
مغزی خفیف می تواند از نشانه های آن راه رفتن با نوک پا باشد لذا مراجعه به ارتوپدی اطفال 
در این شرایط ضرورت دارد. زمانی تصریح کرد: اکثر کودکان به دلایل ارثی با این مشکل 
مواجه بوده و اکثراً به صورت خود به خودی راه رفتن در آنها اصلاح شده و در غیر اینصورت 
از طریق فیزیوتراپی و کاردرمانی با توصیه پزشک برای درمان اقدام می شود البته در موارد 

خیلی نادر نیز این مسئله نیاز به جراحی دارد.

تکثیر سرطان با چاپ سه بعدی!
تیمی از محققان انگلیسی قصد دارند با استفاده از یک روش منحصربفرد به چاپ سه بعدی 
تومور مغز و سلول های سرطانی بپردازند تا بتوانند بر روی آن ها مطالعه کرده و درمان های 

دارویی مختلف را آزمایش کنند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از نشنال، حدود ۷00 هزار نفر در آمریکا دارای 
تومورهای اولیه در معز و سیستم عصبی مرکزی شان هستند و بر اساس برآورد کارشناسان 
امسال 25 هزار تومور مغزی اولیه بدخیم دیگر تشخیص داده می شود و حدود 1۷ هزار بیمار 
بر اثر سرطان مغز از دنیا می روند. البته امید است با کمک محققان موسسه شیمی زیستی، 
فیزیک زیستی و مهندسی زیستی دانشگاه هریوت وات در ادینبرو بتوان با این بیماری مبارزه 

کرد.
این محققان برای نخستین بار یک روش چاپ سه بعدی جدید ابداع کرده اند که با آن 

می توان سلول های تومور مغز را چاپ کرد. این سلول ها به سرعت و مشابه تومورهای تهاجمی 
واقعی رشد می کنند.

هدف این دانشمندان، ارائه روش جدیدی برای آزمایش داروهای درمان کننده تومورهای 
مغزی است که به درمان های جدید و تسریع فرآیند داروها در بیماران منجر خواهد شد.

سلول های سرطانی آزمایشگاهی معمولا شبیه نمونه های درون بدن رفتار نمی کنند زیرا 
بازسازی محیط زیستی تومور بسیار مشکل است. این امر بدان معنی است که تلاش های 
پیشین برای رشد و آزمایش این سلول ها، اطلاعات ارزشمندی در اختیار دانشمندان قرار 
نداده اند. محققان اکنون امیدوارند که روش آنها با بازسازی محیط درون بدن بتواند رشد 
سلول های سرطانی در مغز بیماران را بهتر شبیه سازی کرده و تجربیات سودمندتری در 

اختیار دانشمندان قرار دهد. 

چهارشنبه  دوازدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4015



اجتماعی 6

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم  اعلام کرد:

تمهیدات شهرداری قم 
جهت خدمت رسانی به زائران  نیمه خرداد 

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از پیش بینی تمهیدات لازم 
برای خدمت رسانی به زائران در ایام 1۴ و 15 خرداد خبر داد. 

سیدمحسن میرهادی با اشاره به اقدامات شهرداری قم در ایام 1۴ و 15 خرداد اظهار 
کرد: شهرداری با توجه به فرارسیدن ایام ارتحال امام خمینی)ره(، با بسیج نیروها و امکانات 
و اجرای برنامه های متنوع خدماتی، حمل و نقل و ترافیك آماده خدمت رسانی به زائران 

است.
وی خاطرنشان کرد: ستادهای هشتگانه خدمت رسانی و اطلاع رسانی با محوریت حوزه 
خدمات شهری و شهرداران مناطق هشت گانه تشکیل شده و در زمینه مناسب سازی 
محیطی از طریق سیاهپوش کردن معابر، نصب تمثال مبارك امام خمینی)ره(، بنر و 

پلاکاردهای مناسب به مناسبت رحلت امام خمینی)ره( و قیام 15 خرداد اقدام می کنند.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم عنوان کرد: تجهیز 
و آماده سازی پاکسوار و پارکینگ به ویژه پاکسوارهای شمالی و امیر کبیر و فراهم سازی 
تسهیلات رفاهی مورد نیاز زائران مانند سرویس های بهداشتی، روشنایی، نمازخانه و ایستگاه 

شارژ تلفن همراه و خط کشی برای ساماندهی اتوبوس ها انجام شده است.
وی با بیان اینکه ستادهای خدمت رسانی و اطلاع رسانی در پارکسوارها و مسیر تردد زائران 
با محوریت حرم حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران ارتقا داده شده است، 
گفت: در زمینه نظافت و پاکسازی معابر و شوارع در این ایام نزدیك به 2 هزار نفر از پرسنل 

خدماتی و فضای سبز فعال هستند و ماشین آلات مکانیزه نیز به کار برده می شود.
میرهادی خاطرنشان کرد: برنامه ریزی در زمینه سرویس دهی به ناوگان اتوبوسرانی و 
تاکسیرانی حدفاصل پارکسوار شمالی تا حرم حضرت فاطمه معصومه)س( به صورت مستمر 

توسط کمیته حمل و نقل و ترافیك برنامه ریزی شده است.
وی عنوان کرد: تمام پرسنل عملیاتی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی در پارکسوارها 
و ورودی های اتوبان برای تأمین و افزایش ضریب ایمنی پارکسوارها حضور دارند و در زمینه 
کنترل ناهنجاری های اجتماعی با همکاری نیروی انتظامی و بهزیستی برنامه ریزی شده تا 
نسبت به جمع آوری متکدیان و دستفروشان پیرامون حرم حضرت فاطمه معصومه)س( و 

مسجد مقدس جمکران اقدام شود.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خاطرنشان کرد: در زمینه 
مجوز ایستگاه های صلواتی برای کسانی که در این زمینه درخواست دارند، این آمادگی وجود 

دارد که نسبت به صدور و جانمایی ایستگاه صلواتی اقدام کنند.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم  خبرداد:

تامین 6300 محل پارك خودرو 
برای 1۴و 1۵ خرداد در قم

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم از تامین 6 هزار و 300 محل پارك 
خودرو برای 1۴و 15 خرداد خبر داد. 

حسین شعبان زاده با اشاره به تمهیدات پیش بینی شده جهت ایام 1۴ و 15 خرداد اظهار 
کرد: جلسه ای هفته گذشته پیرامون این موضوع برگزار شد، بیشتر بحث پارکسوار شمالی 
مطرح شد، در زمینه اتوبوس هایی که به این پارکسوار می آیند، تمهیداتی از سوی منطقه 

سه فراهم شده است.
وی خاطرنشان کرد: خط کشی های پارکسوارها شروع شده و 6 هزار و 300 ظرفیت محل 
پارك خودرو در پارکینگ شرقی، زائر و پارکینگ های سطح شهر مانند معلم، چهارمردان، 

انقلاب و الزهرا در نظر گرفته شده است.
با بیان اینکه برنامه ریزی و  مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم 
شیفت بندی نیروها انجام شده است، گفت: با پلیس راهور هماهنگی لازم انجام شده تا بهتر 
از سال گذشته بتوانیم در 1۴ و 15 خرداد به ارائه خدمت بپردازیم و سرویس دهی به زائران 
را داشته باشیم. وی خاطرنشان کرد: بیشتر بحث تردد در ایام 1۴ و 15 خرداد بین جمکران 
و حرم حضرت معصومه)س( است، مانند سال های گذشته در مکان مورد نیاز محدودیت های 

ترافیکی اعمال می شود.
شعبان زاده با اشاره به ترافیك هسته مرکزی گفت: از شهروندان در خواست داریم، از 
خودروهای تك سرنشین استفاده نکنند، این امر سبب افزایش ترافیك و زمان سفر مردم 

می شود، در نتیجه گره های ترافیکی در نقاط کور ایجاد خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: طرح های عمرانی در حال اجرا مزید بر علت می شود که مشکلات 
ترافیکی ایجاد شود، مسیرهای جایگزین نیز محدود است، بنابراین مردم باید دلسوزانه تر به 

این موضوع نگاه کنند تا از بروز ترافیك جلوگیری کنند.
 

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم :

ایجاد درآمد های پایدار 
در سازمان میادین توسعه می یابد

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم گفت: درآمد های پایدار نیاز امروز شهرداری ها 
می باشد و آنچه در روند فعالیت های سازمان از اهمیت فراوانی برخوردار است، تلاش برای 

تقویت درآمدهای پایدار است.
علیرضا مظفری اظهار داشت: سازمان میادین به عنوان یکی از بازوان اجرایی شهرداری، 
شرح وظایف از پیش تعیین شده ای داشته و اهداف خرد و کلانی برای آن ترسیم گردیده 
است و می بایستی برای تحقق این اهداف، متناسب با شرح وظایف تعریف شده اقدام نمود.

وی با اشاره به اینکه در مجموعه سازمان سعی شده هدف، ایجاد درآمدهای پایدار باشد تا 
منجر به افزایش درآمدها و هزینه کرد منطقی و متناسب با سرمایه گذاری ها صورت پذیرد، 
افزود: احداث سورتمه ریلی، راه اندازی فروشگاه های همشهری در سطح مناطق ۸ گانه، 
احداث غرف ویژه بنکداران سطح شهر در میدان بزرگ شهید رجایی، عملیات احداث شهرك 
خدمات خودرویی در اراضی مذکور و استفاده بهینه از فضای مطلوب جایگاه های عرضه 

سوخت تحت پوشش، از جمله اقدامات سازمان در این زمینه می باشد.
مظفری اصلی ترین راهکارهای دستیابی به این مهم را قدم گذاشتن در مسیر مشارکت و 
جذب سرمایه گذاری های بخش خصوصی دانست و بیان داشت: بخش خصوصی به عنوان 
اصلی ترین محرك توسعه اقتصادی همواره از جایگاه بارزی در ایجاد ارزش افزوده و درآمدهای 
پایدار و مطلوب برخوردار است . در این خصوص استفاده از منابع درآمدی که بتواند از نظر 
تأمین مالی ظرفیت بالای پایداری برای سازمان داشته و همچنین از نظر اقتصادی نیز 

مطلوب باشد، ضروری به نظر می رسد.
مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم تلاش برای توزیع عادلانه خدمات و امکانات در 
مناطق هشتگانه را از مهمترین اولویت های کاری خود برشمرد و اظهار داشت: اعتماد مردم به 
اقدامات شهرداری ها بالاترین سرمایه آنها است و باید در فکر این باشیم که عمق این اعتماد 

را گسترده کرده و اتکا به اعتماد مردم را افزایش دهیم.
استقرار غرفه  های تأمین مایحتاج زائرین ویژه 1۴ و 15 خرداد 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم در ادامه  از استقرار غرفه  های تأمین 
مایحتاج زائرین در قم ویژه 1۴ و 15 خرداد ماه خبر داد. 

مظفری با اشاره به تمهیدات صورت گرفته برای 1۴ و 15 خرداد اظهار کرد: غرفه های 
تأمین مایحتاج درب های ورودی اصلی مسجد مقدس جمکران استقرار پیدا کرده و پنج 
کانکس  یخ بهداشتی در جمکران و سه کانکس در پارکسوار شمالی مستقر شده اند.وی 
خاطرنشان کرد: دو چادر عرضه مایحتاج در بوستان خبرنگار و پارکسوار شمالی نصب شده، 

که به طور عمده به توزیع آب معدنی و یخ بهداشتی می پردازند.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم با بیان اینکه 50 غرفه تأمین مایحتاج 
در سطح شهر وجود دارد، گفت: این غرفه ها شامل فروشگاه های همشهری و ریحان نیز 
می شود که از 13 خرداد لغایت 16 خرداد به ارائه خدمت می پردازند.وی خاطرنشان کرد: 
 10 جایگاه CNG به صورت 2۴ ساعته فعال هستند تا همشهریان بتوانند از آنها استفاده 
کنند. همچنین نیروهای اجرایی سازمان در آماده باش کامل هستند و بازرس ها از فروشگاه ها 

و غرفه ها بازدید دارند تا مشکلی نداشته باشند.

مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر  خبرداد:

مرمت پنج خانه تاریخی شهر قم تا پایان سال
مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( 

شهرداری قم گفت: پنج خانه تاریخی قم تا پایان سال جاری تملك و مرمت می شود.
علیرضا خاکی ، با بیان اینکه بهسازی و نماسازی محدوده های فرهنگی و تاریخی شهر 
قم در سال جاری مورد توجه سازمان بهسازی اطراف حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 
شهرداری قم قرار می گیرد، اظهار کرد: پنج خانه تاریخی قم تا پایان سال جاری تملك و 

مرمت می شود.
وی با اشاره به اینکه 6 ماه نخست سال برنامه مشخصی برای انجام مطالعات بافت فرسوده 
در دستور کار قرار دارد، اضافه کرد: امسال در مناطق هشت گانه شهرداری قم و سازمان های 

مختلف استان  بودجه مشخصی برای اصلاح بافت های فرسوده درنظر گرفته شده است.
مدیرعامل سازمان زیبا سازی ، بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 
خاطرنشان کرد: این سازمان برای پیشبرد علمی و راهبردی طرح های خود درحال گرفتن 

مجوزهای لازم برای جذب مشاوران برجسته در حوزه بافت فرسوده شهری است.
وی با تاکید بر اینکه مطالعات تهیه طرح اجرای پارکینگ صحن امام زاده چهل اختران 
به پایان رسیده است، تصریح کرد: امیدواریم با هدایت تملك ها بتوانیم بخشی از حرکت های 

عمرانی این طرح را آغاز کنیم.
خاکی از آغاز برخی ریز پروژه های اصلاح بافت فرسوده شهری در سال جاری یاد کرد 
و گفت: در صورت تامین اعتبارات مالی و مشارکت دستگاه های اجرایی در امور مختلف 

می توانیم این ریزپروژه ها را تا پایان سال جاری به پایان برسانیم.

چگونه بعد از یک قهر طولانی، ارتباط خود با همسرم 
و خانواده ام را درست کنم؟ ممکن است که این سوال، 
سوال برخی از همسران باشد »حالا که می خواهم 
با همسرم آشتی کنم چگونه با خانواده اش رو به رو 

شوم؟« 
بعد از قهر کردن های طولانی و مداوم، معمولا یکی 
از طرفین یا هر دو، ترس و یا احساس خجالت نسبت به 
رو به رو شدن با خانواده همسرشان را دارند. در این مقاله 
راهکارهایی را برای از بین بردن این احساسات منفی، 

پیشنهاد می کنیم. 
قهر، آسیب زننده است 

هنگامی که 2 نفر یا یکی از طرفین ازدواج، قهر را به 
عنوان راهکار انتخاب می کنند به معنای این است که 
مهارت های حل صحیح مساله و حل تعارض را نمی 
دانند و برای این که زودتر بتوانند از تنش رهایی یابند، 
به این موضوع تمایل دارند.  در صورتی که نمی دانند 
قهر کردن می تواند به عنوان آسیب زننده ترین مساله 

به ارتباط همسران باشد.
 قهر کردن ویژه افراد خردسالی است که هنوز به رشد 
شناختی کافی نرسیده اند و نمی توانند برای مشکلات 
خود راهکار مناسب را پیدا کنند، ولی کسانی که ازدواج 
کرده اند به بلوغ کامل روانی و شناختی و عاطفی رسیده 
اند این امر نمی تواند برای آنها راهکار مناسبی برای حل 

مشکلات شان باشد. 
پیامدهای قهر کردن 

در قهر کردن های مداوم، خانواده ها نسبت به عروس 
و دامادشان بی تفاوت می شوند و تلاشی برای حل 

مشکلات آن ها نمی کنند
قهر کردن ممکن است پیامدهای منفی زیادی را 
در بر داشته باشد. یک فرد با قهر کردن با همسرش، 
ممکن است این پیام را منتقل کند که »تو برای من مهم 
نیستی و نمی خواهم مشکلم را به درستی حل کنم« و 
یا این پیام را منتقل کند که »تو مقصر تمام مشکلات 
من و زندگیمون هستی و تو باید تلاش کنی که آن ها 
را حل کنی« . در صورتی که در تعارضات همسران هیچ 
گاه یک نفر مقصر نیست و هر دو نفر ازدواج، زن و مرد، 
در ایجاد اختلافات سهیم هستند و فقط ممکن است که 

سهم آن ها با یکدیگر متفاوت باشد. 
در اختلافات زناشویی اگر افراد مهارت های کنترل 
خشم و عصبانیت را ندانند، ممکن است که اعمال و 
رفتار و گفتاری را از خود نشان بدهند که شدت اختلاف 
آن ها را بیشتر کند. ممکن است که حرمت ها شکسته 
شود و به خانواده های یکدیگر هم توهین کنند و 
اینجاست که مشکل آنها بیشتر می شود و سخت تر 

قابل حل کردن می شوند. 
بعد از یک قهر طولانی 

اگر بنا بر هر دلیلی، در یک ازدواج  زوجین قهر کردن 
را به عنوان راه حل ثابت و همیشگی مشکلاتشان 
انتخاب کرده اند، این نکته را باید بدانند که قهر کردن 
های مداوم و طولانی مدت به جای اینکه مشکل آن ها 
را حل کند، مشکلات آنها را بیشتر و بیشتر هم می کند. 

قهر کردن های مداوم کاری می کند که به مرور زمان 
هم فرد از چشم همسرش بیافتد و این کار او عادی 
بشود و همسرش تلاشی را برای بهبود ارتباط انجام 
ندهد و هم این که تاثیر منفی خود را بر خانواده های 
طرفین می گذارد. خانواده ها با خود این گونه فکر می 
کنند که حالا که این ها با هم نیستند و مدام خانه های 
پدر و مادر خودشان هستند، بهتر است که برای آشتی 
دادن   آنها کاری نکنیم چون این روند همیشه ادامه دار 
است. نهایتا افرادی هم که نمی خواهند این اتفاق برای 
فرزندشان بیافتد با خود می گویند که این ها که همیشه 
با هم قهر هستند بی دلیل دیگر تلاش نکنیم تا آن ها را 

آشتی بدهیم چون دوباره این اتفاق می افتد. 
ارتباط با والدین همسر 

در برخی مواقع و به ویژه در دعواهای شدید زوجین 

که پای خانواده ها نیز به میان می آید، ممکن است بعد 
از دعوا و قهر کردن ، دیگر والدین زوجین، راضی به ادامه 
این زندگی نباشند. اگر با مقاومت والدین همسرتان رو به 
رو شدید، بهترین کار این است که ضمن اینکه آرامش 
خود را حفظ می کنید، به آنها بگویید قبول دارید که 
قسمتی از مشکلات به وجود آمده بر گردن شما است 
و به آنها به آرامی این نکته را یاد آوری کنید که آنها 
هم قطعا در دوران جوانی خود با یکدیگر مشکلاتی را 

داشته اند. 
یک فرصت مناسب را برای این کار انتخاب کنید. 
در زمانی که هنوز والدین همسرتان بسیار عصبانی و 
خشمگین هستند، فرصت مناسبی برای حل مشکل و 
آشتی کردن نیست. بعد از موقعیت سنجی، یک هدیه 
تهیه کرده و به منزل همسرتان بروید و سعی کنید با 

آرامش صحبت کنید و اگر از طرف والدین همسرتان 
حرفی زده شد که باب میل شما نبود، عکس العمل 
نامناسب نشان ندهید زیرا ممکن است که کار را خراب 
کند. در مواقعی که مقاومت آنها بسیار زیاد و شدید است 
پیشنهاد می شود که به فرد دیگری مثل مشاور خانواده 
و یا روانشناس به صورت خانوادگی مراجعه کنید تا آن 

فرد بتواند مشکل شما را بدون جبهه گیری حل کند. 
دعوت والدینم به آرامش 

زوج ها و خانواده هایشان باید در یک زمان مناسب و 
در یک جلسه گفت و گوی توام با آرامش، با هم صحبت 
کنند تا سوء تفاهم ها و تعارضات بر طرف شود و هر جا 
که احساس کردند که دوباره دعوا از سر گرفته می شود، 

سکوت را انتخاب کنند.
اگر قرار است که با والدین خودتان برای آشتی کردن 
با همسرتان و خانواده اش اقدام کنید، حتما ابتدا والدین 
خودتان را به آرامش دعوت کنید. اگر آن ها آرامش لازم 
و کافی را نداشته باشند ممکن است که خیلی زود با 
شنیدن هر حرفی از کوره در بروند و عصبانی بشوند و 

این امر اوضاع را خراب تر می کند. 
لجبازی ممنوع 

برای آشتی کردن، باید لجبازی را کنار گذاشت زیرا 
لجبازی باعث می شود اختلافات حل نشوند و بدتر و 
بدتر بشوند. حداقل یکی از طرفین ازدواج باید از حوزه 
خود کوتاه بیاید و لجبازی را ترک کند هر چند که 
کلماتی را از جانب همسر و خانواده اش بشنود که 
صحت نداشته باشد. زیرا اگر لجبازی کند و از حوزه 
خود پایین نیاید دامن قهر را بیشتر به آتش می کشد. 

بعد از آشتی 
بعد از اینکه ارتباط حسنه دوباره برقرار شد، زوج 
ها و خانواده هایشان باید در یک زمان مناسب و در 
یک جلسه گفت و گوی توام با آرامش، با هم صحبت 
کنند تا سوء تفاهم ها و تعارضات بر طرف شود و هر 
جا که احساس کردند که دوباره دعوا از سر گرفته می 
شود، سکوت را انتخاب کنند و مابقی مسایل را برعهده 
مشاور بگذارند. بعد از صحبت کردن خانواده و زوجین 
با یکدیگر، باید به هم قول بدهند که در آینده هیچگاه 

نسبت به اتفاقی که افتاده است با هم صحبت نکنند. 

قهر وآشتی همسرانه 

چهارشنبه  دوازدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4015

اوباش خطرناك غرب پایتخت به دام افتاد
ارسلان که از اراذل و اوباش منطقه غرب تهران بود ، پس از 3 سال فرار از دست 

پلیس بالاخره به دام افتاد.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، ارسلان جوان 2۷ ساله ی بزهکار به اتهام نزاع و 
درگیری نزدیک به سه سال متواری بود و همین مسئله دستوربازپرس دادسرای شهر 
ری مبنی بر جلب و دستگیری او را به همراه داشت .پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ 
سریعا دستگیری جوان خلافکار را در دستور کار خود قرار داد و پس از رصد اطلاعاتی و 
بکارگیری شیوه های نوین پلیسی، ماموران مخفیگاه ارسلان را شناسایی کردند.سرانجام 
ساعت ۸:30 پنجم خرداد ماه ، ماموران پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ طی عملیاتی 
در بلوار فروس ،خیابان ابراهیمی، ارسلان را در مخفیگاهش شکار کردند .سرهنگ علیرضا 
لطفی رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ در این خصوص به باشگاه خبرنگاران 
جوان گفت: پس از دستگیری متهم ،در بازرسی از منزل وی 500 گرم مواد مخدر از 
نوع شیشه؛ تعداد یک قبضه اسلحه شکاری گلوله زنی به همراه تعداد 2۷5 عدد فشنگ 

جنگی و مقادیری مشروبات الکلی کشف و ضبط گردید.

دادستان عمومی و انقلاب کرمان :

باندقاچاق سلاح ومهمات درکرمان متلاشی شد 
دادستان عمومی و انقلاب کرمان از متلاشی شدن یک باند قاچاق سلاح و مهمات 

جنگی و شکاری خبر داد. 
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی اداره کل دادگستری کرمان دادخداسالاری 
افزود: باند مذکور، محموله های سلاح های جنگی و شکاری را از غرب کشور تهیه و به 
این استان منتقل می کردند.وی اظهار کرد: این باند یکی از باندهای فعال در امر قاچاق 
سلاح و مهمات جنگی و شکاری است و تاکنون چندین مرتبه اقدام به حمل سلاح و 
مهمات به استان کرمان کرده است. دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان کرمان گفت: 
تاکنون ۴6 قبضه انواع سلاح های جنگی و شکاری از متهمان این پرونده کشف شده 
است.این مقام ارشد قضایی استان کرمان عنوان کرد: در آخرین عملیات در حالیکه 
محموله ای شامل 30 قبضه اسلحه داخل خودرویی به کرمان وارد شده بود کشف و 
توقیف شد. سالاری تصریح کرد: محموله های مذکور در دو مرحله به استان کرمان وارد 
شدند. وی ادامه داد: خودروهای مذکور نیز توقیف و متهمانی که در امر حمل و جاسازی 

سلاح ها مداخله داشته اند دستگیر شدند و تحقیق از آنان ادامه دارد. 

فرمانده انتظامی میناب  خبرداد:

 کشف بیش از 10 تن آجیل قاچاق 
درساحل کوهستک 

فرمانده انتظامی میناب از کشف 10 هزار و 690 کیلو آجیل قاچاق به ارزش دو میلیارد 
ریال درسواحل این شهرستان خبر داد. 

سرهنگ مجیدحاجی زاده  افزود: درپی دریافت خبری مبنی براینکه تعدادی کامیون 
کمپرسی محموله قاچاق را از سواحل ' کوهستک' بارگیری و قصد انتقال به شهرستان 
بندرعباس دارند ، پیگیری موضوع در دستور کار مأموران قرار گرفت. وی افزود: مأموران 
انتظامی شهرستان با انجام ایست و بازرسی مقطعی در محور 'میناب - بندرعباس' دو 
دستگاه کامیون شناسایی و جهت بررسی بیشتر آنها را متوقف کردند. فرمانده انتظامی 
میناب اظهارداشت: مأموران در بازرسی از کامیون ها هشت تن و 190 کیلو مغز بادام 
، دو تن و ۸60 کیلو بادام و 6۴0 کیلو گرم گردو کشف و سه متهم را در این زمینه 
دستگیر کردند. سرهنگ حاجی زاده یاد آور شد: پلیس با اجرای طرح های امنیت 
اجتماعی ومبارزه با قاچاق کالا، با این پدیده شوم به صورت قاطع ، قانونی و بدون اغماض 
برخورد می کند. شهرستان میناب دارای سه بندر کوهستک ، کرگان و تیاب بوده 

ودر90کیلومتری شرق بندرعباس واقع است.

 مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ با اشاره به 
قتل زنی کارمند توسط بدهکارش گفت: متهم این پرونده 

شناسایی و دستگیر شد. 
به گزارش مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی پایتخت در دوم 
خرداد سال جاری فردی با مراجعه به کلانتری 136 فرجام 
اعلام کرد که دخترش بنام »زهرا . ح« )متولد 1366( طبق 
روال هر روز کاری برای رفتن به محل کارش از خانه خارج اما 
پس از پایان ساعت کاری خود دیگر مراجعتی به منزل نداشته 
و تلفن همراهش نیز خاموش است. با تشکیل پرونده مقدماتی 
با موضوع فقدان افراد و به دستور قاضی کشیک دادسرای 
ناحیه 2۷ تهران، پرونده برای رسیدگی در اختیار پایگاه چهارم 

پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. 
 *اظهارات پدر

  پدر زهرا گفت: دخترم کارمند یکی از شعبات بانکی در 
خیابان شریعتی - بالاتر از پل سیدخندان است که اول خرداد 
طبق روال هر روز به محل کارش رفته اما پس از آن دیگر 
خبری از وی نشد.وی افزود: غیبت زهرا در حالی طولانی 

شده که وی هرvوز در ساعت 16 به منزل باز می گشت 
اما از وی هیچ خبری نشده ، تلفن همراهش نیز خاموش 
ما  مکرر  تماس های  پاسخگوی  دیگر  آن  از  و پس  است 
نبود. براساس این گزارش پس از تحقیق از رئیس شعبه و 
همکاران زهرا مشخص شد که وی در ساعت11 اول خرداد با 
گرفتن مرخصی از محل کارش خارج شده و پس از آن هیچ 
تماسی با همکاران و یا اعضای خانواده اش نداشته است. در 
ادامه رسیدگی مشخص شد که زهرا چندی پیش بخشی 
از پس انداز کاری خودش به مبلغ 150 میلیون ریال را در 
فروردین سال جاری به پیشنهاد یکی از مشتریان بانک بنام 
»غفورالدین . ن« ) متولد 135۷ ( در اختیار این شخص 
گذاشته و قرار بوده تا این شخص این مبلغ را به همراه سود 
حاصل از کارکرد سرمایه گذاری ظرف دو ماه به وی پرداخت 
کند که تاکنون اقدامی در این خصوص از سوی غفورالدین 

انجام نشده است. 
 *تحقیقات از غفورالدین

  براساس این گزارش کاراگاهان با مراجعه به محل کار 

غفورالدین در یک شرکت دامپروری در محدوده سیدخندان 
در خصوص مفقودی زهرا به تحقیق از وی پرداختند. 

غفورالدین در اظهارات اولیه ضمن تأیید دریافت مبلغ 
150 میلیون ریال پول نقد از زهرا مدعی شد که هیچگونه 
اختلافی در خصوص نحوه بازپرداخت این پول نداشته و قرار 
بر آن بوده تا به زودی این مبلغ را بازپرداخت کند. در ادامه 
تحقیقات مشخص شد که زهرا قصد داشته تا برای پیگیری 
نحوه دریافت پول خود به محل سکونت غفورالدین در منطقه 
فردیس کرج مراجعه کند و در این خصوص با وی قرار ملاقات 
داشته از این رو با بدست آمدن اطلاعات جدید و مشخص 
شدن کذب بودن اظهارات غفورالدین وی در نهم خرداد 
دستگیر و برای انجام تحقیقات به پایگاه چهارم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ منتقل شد. 
 *شناسایی جسد مجهول الهویه

 همزمان با دستگیری غفورالدین، جسد زهرا در بیابان های 
اطراف شهریار ) در نزدیکی محل سکونت غفورالدین ( کشف 
شد و در بررسی نظریه پزشکی قانونی علت مرگ، شکستگی 
شدید قسمت پشت سر ناشی از اصابت جسم سخت عنوان 
شده بود.  غفورالدین که چاره ای جز بیان حقیقت نداشت 
صراحتا به ارتکاب جنایت اعتراف و گفت: در یک نزاع و 
درگیری زهرا را به عقب هل دادم که بر اثر آن وی از ناحیه 
پشت سر به زمین خورد و دردم فوت کرد.  متهم افزود: جسد 
زهرا را در داخل یک پتو پیچیده آنرا با یک دستگاه خودرو 
پراید متعلق به یکی از دوستانم به بیابان های اطراف شهریار 
منتقل و رها کردم. سرهنگ کارآگاه حمید مکرم معاون 
مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، درباره 
این خبر گفت: با توجه به اعتراف صریح متهم به ارتکاب 
جنایت، وی به اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل، 
پرونده قتل عمـد در این خصوص تشکیل و متهم صبح روز 
سه شنبه یازدهم خرداد برای صدور دستور مقام قضایی به 

دادسرای ویژه جنایی تهران اعزام شد. 

راز کشف جسد دختر جوان در بیایان شهریار فاش شد 

قاتل کارمند بانک در تهران دستگیر شد

به بهانه هفته بدون دخانیات:

باورهاي غلط درباره مصرف دخانیات!!! 
 افرادی که سیگارهای لایت می کشند، احساس می کنند نیکوتین 
کافی به مغزشان نمی رسد و این کاهش مقدار نیکوتین را با افزایش تعداد 
سیگارهایی که در طول روز می کشند، جبران می کنند بنابراین با افزایش 

، احتمال ابتلا به سرطان ریه، سکته و ....   
کمتر کسی می تواند مایکل داگلاس، هنرپیشه معروف هالیوود را بدون 
سیگارش تصور کند؛ سیگاری که اعتیاد به مصرف آن باعث سرطان 

حنجره اش شد... 
وقتی پزشکان به داگلاس گفتند سرطان حنجره اش در مرحله ششم 
قرار دارد، یک مصاحبه مطبوعاتی ترتیب داد و به همه خبرنگاران گفت: 
»من خیلی خوش بین هستم و می دانم که می توانم از پس این بیماری 

بربیایم«.   
روحیه او ستودنی بود، اما هیچ کس فکرش را هم نمی کرد که بعد 
از اتمام دوره های شیمی درمانی و رادیوتراپی، دوباره عکس داگلاس را 

سیگار به دست ببیند.  
 پزشکان وی معتقدند که مایکل به مصرف سیگار اعتیاد فیزیکی 
پیدا کرده است و نه اعتیاد روانی.   آنها می گویند که خود او نمی خواهد 
سیگارش را کنار بگذارد؛ حتی اگر به قیمت زندگی اش تمام شود.  نظر 
خود داگلاس هم شنیدنی است: »زندگی من با سیگار عجین شده است 

و حتی اگر من بخواهم، سیگار نمی خواهد مرا ترک کند!«   
داگلاس باور دارد که دیگر نمی تواند سیگار را ترک کند و خیلی از 
سیگاری های دیگر هم باورهای عجیب و غریب زیادی درباره سیگار 
کشیدن دارند.   باورهایی که ما ۷ مورد از رایج ترین آنها را در این بخش 

مورد بررسی قرار می دهیم. 

باور اول:  
چون من سالم زندگی می کنم، سیگار کشیدن مشکلی برایم به وجود 

نمی آورد.
 بعضی از سیگاری ها فکر می کنند خوردن 3وعده غذای سالم در روز 
و 30 دقیقه ورزش، می تواند آثار مخرب سیگار را بر سلامت آنها از بین 
ببرد در حالی که تحقیقات جدید نشان می دهند ورزش و تغذیه سالم، 
نمی توانند عوارض ناشی از مصرف سیگار را در افراد سیگاری کاهش 

دهند. 
 هر پکی که به سیگارتان می زنید، می تواند روی بندبند وجودتان تاثیر 
منفی بگذارد و اینکه شما فکر کنید، می توانید با ورزش و تغذیه مناسب، 

جلوی این تاثیر منفی را بگیرید، یک فکر کاملا آرمان گرایانه است.
 باور دوم:  

استفاده از سیگارهای »لایت« برای سلامت من ضرر ندارد.
 افرادی که سیگارهای لایت می کشند، احساس می کنند نیکوتین 
کافی به مغزشان نمی رسد و این کاهش مقدار نیکوتین سیگار را با 
افزایش تعداد سیگارهایی که در طول روز می کشند، جبران می کنند 
بنابراین با افزایش تعداد سیگارهای مصرفی، احتمال ابتلا به سرطان ریه، 

سکته و حمله قلبی در آنها به مراتب بالاتر می رود. 
 به یاد داشته باشید که مصرف هیچ یک از انواع سیگارها، نمی تواند 

برای بدنتان بی ضرر باشد.
 باور سوم:  

مدت هاست که سیگار می کشم، اگر قرار بود بلایی سرم بیاید، تا حالا 
آمده بود. 

نشان  راحتی  به  و  سریع  را  خود  سیگار،  مصرف  عوارض  گاهی 
نمی دهند. این عوارض می توانند طول سالیان، روی هم انباشته شوند 
و یک دفعه خود را به شکل سرطان یا حمله قلبی نشان دهند آن هم 
درست وقتی که کار از کار گذشته و دیگر امیدی باقی نمانده است 
بنابراین اگر از هر سنی و در هر شرایطی، سیگار کشیدن را کنار بگذارید، 

می توانید مطمئن باشید که بُرد کرده اید. 
 هر چقدر سیگار را زودتر ترک کنید، اجازه نفس کشیدن بیشتری 
به ریه هایتان می دهید و احتمال ابتلا به حمله قلبی هم تا 50 درصد 
کاهش می یابد.   متخصصان جامعه سرطان آمریکا می گویند اگر بتوانید 
عادت به سیگار کشیدن را قبل از 35 سالگی کنار بگذارید، خطر ابتلا به 

ناراحتی های قلبی در شما تا 90 درصد کاهش خواهد یافت.
 باور چهارم: 

 اگر سیگار را ترک کنم، دچار استرس می شوم.
 درست است که ترک مصرف تنباکو می تواند باعث استرس شود، اما 
در هیچ کتاب و منبعی گفته نشده که این استرس برای مدت طولانی با 
فرد باقی می ماند و زندگی او را تحت تاثیر قرارمی دهد.   تحقیقات نشان 
می دهند ترک سیگار می تواند افراد را تشویق به بهتر غذا خوردن، ورزش 
و بودن در کنار خانواده بکند که تمام این کارها، استرس او را تا حد قابل 

قبولی کاهش می دهند. 
 شرکت در کلاس های یوگا و مدیتیشن هم می تواند برای افرادی که 

به تازگی سیگار را کنار گذاشته اند، مفید باشند.
 باور پنجم:  

با ترک سیگار دچار اضافه وزن می شوم و این از سیگار کشیدن، برایم 

مضرتر است.
 افرادی که سیگار را ترک می کنند، معمولا برای غلبه بر استرسشان 

به غذا خوردن روی می آورند. 
 به همین دلیل ممکن است در ماه اول، با 5 تا ۷ کیلوگرم اضافه وزن 
مواجه بشوند. بهتر است بدانید عوارض ۷ کیلوگرم افزایش وزن، به مراتب 
کمتر از عوارض دود سیگار است و این افزایش وزن را می توان به راحتی 

و با کمی ورزش از بین برد. 
باور ششم: 

 برای حفظ سلامتم کافی است تعداد سیگارهایی که می کشم، کم 
کنم.  کم کردن تعداد سیگارهای مصرفی در طول روز، اقدام خوبی است 

اما این یک راهکار موثر برای از بین بردن عوارض سیگار نیست. 
 حتی اگر روزی یک نخ سیگار بکشید، باز هم سموم آن وارد بدنتان 
می شود و سلامتتان به خطر می افتد بنابراین بهتر است به طور کلی دور 
سیگار را خط بکشید و برای ترک تدریجی هم به جای کم کردن تعداد 

سیگارها، از چسب یا آدامس های نیکوتین دار کمک بگیرید.
  باور هفتم:   

دود سیگار و عوارض ناشی از آن، فقط گریبان خودم را می گیرد.
  به هیچ وجه این طور نیست. جامعه متخصصان بیماری های ریوی 
آمریکا اعلام کرده است که سالیانه 50 هزار نفر در این کشور، به دلیل 

استنشاق دود سیگار اطرافیان خود به کام مرگ کشیده می شوند. 
  متخصصان معتقدند سموم وارد شده به بدن اطرافیان یک فرد 
سیگاری به مراتب بیشتر از سم هایی است که با سیگار کشیدن، وارد 

بدن خود او می شود.

 فرمانده انتظامی شهرستان دشتستان، از توقیف یک دستگاه تریلر و کشف یک میلیارد ریال 
کالای قاچاق در این شهرستان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ  سید جواد رضوی  اظهار داشت: در 
راستای مبارزه و برخورد قاطع با پدیده شوم قاچاق، عوامل انتظامی این فرماندهی حین کنترل 
وسایل نقلیه عبوری در یکی از محورهای خروجی شهرستان دشتستان به یک دستگاه تریلر 
مشکوك و آن را متوقف کردند. این مقام انتظامی در ادامه افزود: در بررسی های انجام شده از 
این کامیون 9۷5 کارتن لوازم آشپزخانه فاقد مدارک گمرکی کشف شد. سرهنگ رضوی با 
اشاره به ارزش تقریبی این محموله که بالغ بر یک میلیارد و 110 میلیون ریال است ، عنوان 
کرد: در همین راستا دو نفر متهم دستگیر و به همراه وسیله نقلیه توقیفی و کالای قاچاق 

مکشوفه برای سیر مراحل قانونی به پلیس مبارزه با قاچاق کالا وارز دشتستان منتقل شدند.
توقیف 146دستگاه کولر قاچاق 

فرمانده انتظامی شهرستان دشتستان در ادامه ، از توقیف یک دستگاه تریلر حامل 1۴6 
دستگاه کولر اسپیلت قاچاق در این شهرستان خبر داد. وی  اظهار داشت: در راستای مبارزه و 
برخورد قاطع با پدیده شوم قاچاق، عوامل انتظامی این فرماندهی در حین کنترل وسایل نقلیه 
عبوری در یکی از محورهای خروجی شهرستان دشتستان یک دستگاه تریلر که مشکوك به 
حمل کالای قاچاق بود را متوقف کردنداین مقام انتظامی در ادامه افزود: در بررسی های انجام 

شده از وسیله نقلیه توقیفی ، 1۴6 دستگاه کولر اسپیلت قاچاق کشف شدسرهنگ رضوی در 
پایان اظهار داشت: ارزش تقریبی این محموله قاچاق سه میلیارد و 500میلیون ریال بوده که 
در این ارتباط یک نفر متهم دستگیر و به همراه وسیله نقلیه توقیفی و محموله قاچاق مکشوفه 

برای سیر مراحل قانونی به پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز دشتستان منتقل شدند. 

فرمانده انتظامی شهرستان دشتستان  خبرداد:

کشف محموله میلیاردی ظروف آشپزخانه قاچاق 
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رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم شهین دخت دشتی قلعه جق فرزند فرخ دارای شناسنامه شماره 99۷ به شرح 
دادخواست به کلاسه 9506۸6 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده 
و چنین توضیح داده است که شادروان شهربانو صادقی یولقون آقاج به شناسنامه شماره 
61۸ در تاریخ 1393/۴/2 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت 

آن مرحوم منحصر است به 
1 – فریده دشتی قلعه جق فرزند فرخ ش.ش ۸61 نسبت با متوفی فرزند. 2 - صدیقه 
دشتی قلعه جق فرزند فرخ ش.ش 11 نسبت با متوفی فرزند. 3 – شهین دخت دشتی 
قلعه جق فرزند فرخ ش.ش 99۷ نسبت با متوفی فرزند. ۴ - مومنه دشتی قلعه جق فرزند 

فرخ ش.ش 919 نسبت با متوفی فرزند.
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان – رئیس شعبه 30 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای سید محمد صادق رفیعی شهر بابکی فرزند سید محمود دارای شناسنامه شماره 
655 به شرح دادخواست به کلاسه 9506۷۷ از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر 
وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان زهرا زاهدی به شناسنامه شماره 
۷269۷ در تاریخ 1390/10/9 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین 

الفوت آن مرحوم منحصر است به
1 – محمد حسن حلاج زاده قمی فرزند تقی ش.ش 5۸۷ نسبت با متوفی فرزند. 
2 - صغرا حلاج زاده قمی فرزند تقی ش.ش 130 نسبت با متوفی فرزند. 3 – طاهره حلاج 
زاده قمی فرزند تقی ش.ش 12 نسبت با متوفی فرزند. ۴ - آمنه حلاج زاده قمی فرزند 
تقی ش.ش 3092۴ نسبت با متوفی فرزند. 5 - فاطمه حلاج زاده قمی فرزند تقی ش.ش 
16۴۸0 نسبت با متوفی فرزند. 6 – تقی حلاج زاده قمی فرزند رضا ش.ش 62۷2۸ 

نسبت با متوفی زوج. 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان – رئیس شعبه 30 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

نکــته

ویــژه

مجلس دهم در سومین جلسه علنی،  هیات رئیسه دائم خود را 
شناخت که به نوعی رکود در سرعت عمل محسوب می شود.

به گزارش خبرآنلاین، جلسه علنی دیروز برای تمامی  منتخبان 
تعیین کننده بود و با تصویب اعتبارنامه  ها،  منتخبان بالاخره عنوان 
نماینده گرفتند و در فاصله یک جلسه، هیات رئیسه دائم جای هیات 
رئیسه موقت را گرفت. هیات رئیسه دائم سه تفاوت با هیات رئیسه 
موقت داشت،  علی مطهری به عنوان نایب رئیس جای محمد دهقانی 
را گرفت و علی اصغر یوسف نژاد و محمدعلی وکیلی به عنوان دبیر، 

جای ناصر موسوی لارگانی و عبدالکریم حسین زاده را گرفتند.

کل کل پیروزی
تغییرات در هیات رئیسه مجلس به نفع فراکسیون امید بود. 
سه نفر جدید هر سه از فراکسیون امید هستند. البته یک نفر از 
حذفی ها هم از همین فراکسیون است؛ یعنی در مجموع دو عضو به 
نفع فراکسیون امید شد؛ اما اینکه در مجموع کدام فراکسیون پیروز 
شد، مورد مناقشه  برخی رسانه ها و نمایندگان دو طرف است. اکثرا 
بر این عقیده اند که فراکسیون ولایت ۷ بر 5 کرسی های بیشتری از 
فراکسیون امید در هیات رئیسه کسب کرد. این شمارش بر اساس 
کاندیداهایی است که هر طرف برای کرسی های هیات رئیسه معرفی 

کرده بودند.
اما در برابر برخی رسانه ها از جمله ایرنا و برخی نمایندگان از جمله 
محمدرضا تابش معتقد هستند که فراکسیون امید ۷ بر 5 بازی را 
برده است. آنها اعضای حاضر در لیست امید برای انتخابات مجلس 
را می شمرند و بر این اساس علی لاریجانی و بهروز نعمتی را هم از 
لیست خود می دانند. تابش در صحن علنی با نشان دادن اعداد ۷ و 5 

حکایت از پیروزی امیدی ها داشت.

ماجرای تذکرها، از شیوه رای گیری 
تا پخش بروشور تبلیغاتی

در زمان قرائت اعتبارنامه ها، سه منتخب یعنی مصطفی کواکبیان، 
مهرداد بائوج لاهوتی و محمدرضا تابش به روند تأیید اعتبارنامه ها 
اعتراض کردند و از رئیس مجلس خواستند اعتبارنامه هر نماینده به 
صورت جداگانه قرائت شود که لاریجانی توضیح داد: مطابق آیین نامه 
جدید پس از قرائت گزارش هر شعبه همه اعتبارنامه ها تأیید می شود. 
این تذکر سه بار در جلسه مطرح شد و هر سه بار نیز لاریجانی مجبور 

شد توضیحات خود را درباره تغییر آیین نامه تکرار کند.
اما ماجرای تذکرها با تذکر علی ادیانی  راد، نماینده مردم قائمشهر 
باب جدیدی را باز کرد. ادیانی به توزیع نامه هایی در جلسه امروز 
مجلس اشاره کرد که به تایید هیات رئیسه نرسیده است. او اشاره ای 
هم به جلسه گذشته داشت و گفت: در زمان اخذ آرای هیات رئیسه 
موقت بروشورهای تبلیغاتی توزیع می شد. لاریجانی این تذکر را وارد 
دانست و گفت: برای پخش نامه ها باید از هیات رئیسه اجازه گرفته 

شود.

توصیه لاریجانی به پوست کلفت شدن
در جلسه پیشین پس از آنکه سکینه الماسی به عنوان سخنگوی 
شعبه 11 بررسی اعتبارنامه ها سخنانش مجلس را با نام »خدای 
رنگین کمان« آغاز کرد؛ در فضای مجازی مورد نقد قرار گرفت. 
تصاویري از لبخند لاریجاني حین سخنان وي نیز انتشار گسترده اي 
یافته بود. وقتي الماسي نماینده دیر و عسلویه امروز بار دیگر پشت 
تریبون قرار گرفت تا گزارش تایید اعتبارنامه ها را قرائت کند، لاریجاني 
در جایگاه ریاست جلسه به این موضوع اشاره کرد. او گفت که رسانه ها 
ظلمي به خانم الماسي کردند. ایشان شعر زیبایي خواندند و من که 
خسته بودم کمي چشمم را مالیدم؛ اما رسانه ها به گونه دیگري از آن 
تعبیر کردند. لاریجاني سپس خطاب به الماسي گفت: فکر مي کنم 
باید پوست کلفت باشید! رسانه ها از این شیطنت ها مي کنند. الماسي 
هم با اعتماد به نفس شعر دیگري را در آغاز سخنانش خواند مبني 
بر اینکه »اهل دل چون نامه انشا مي کنند؛ ابتدا با نام زهرا مي کنند«.

رایزنی کاندیداها پیش از انتخابات
برخی از کاندیداهای هیات رئیسه پیش از رای گیری در حال 
رایزنی دیده می شدند. بهروز نعمتی در گعده های مختلفی دیده 
می شد. موسوی لارگانی نیز در بین راهروها راه می رفت و با تک تک 

نماینده ها دست می داد.

درخواست ها  برای انصراف کواکبیان

پس از بررسی اعتبارنامه ها،  مجلس وارد انتخابات برای هیات 
بود.  ریاست  برای جایگاه  رای گیری  اولین  رئیسه شد و طبیعتا 
محمدرضا عارف پیش تر رسما اعلام کرده بود که از کاندیداتوری 
انصراف داده است و فراکسیون امید دیگر کاندیدایی برای ریاست 
نداشت.  اما چند ثانیه پیش از شروع رای گیری مصطفی کواکبیان 
اعلام کاندیداتوری کرد. اقدامی که تعجب اعضای فراکسیون امید را به 
دنبال داشت. پزشکیان از دو ردیف عقب تر نام کواکبیان را صدا می زد 

و جمع زیادی او را دوره کردند تا انصراف دهد. 
انصراف  کواکبیان  آقای  پرسید:  کواکبیان  از  جلسه  دبیر 
می دهید؟»اطرافیان کواکبیان فریاد می زدند: بله... بله اما صدایی 
از کواکبیان به گوش نمی رسید. پس از مدتی هم که کواکبیان 
می خواست سخن بگوید،  لاریجانی به او اجازه نداد و ماجرا را به 
شوخی ازسر گذارند و گفت«: آقای کواکبیان،  چرا آن آخر بای بای 
می کنید؟ به تشخیص رئیس جلسه،  از آنجا که رای گیری آغاز شده 
بود،  امکانی  برای انصراف وجود نداشت. البته آرای کواکبیان تفاوت 
چندانی با انصراف نداشت. او تنها 11 رای آورد و آرایش از برگه های 
سفید هم کمتر بود. نمایندگان 2۸ رای سفید داده بودند. یکی از 

نکات جالب نسبت به کاندیداتوری کواکبیان، بی تفاوتی عارف بود. او 
حتی سرش را به سمت کواکبیان برنگرداند و سخنانش را با پژمانفر 
نماینده مشهد ادامه داد. عارف پس از جلسه به خبرآنلاین گفت که 

تصمیم کواکبیان فردی بوده و ارتباطی به فراکسیون نداشته است.

از شوخی های لاریجانی تا بوسه بر شانه او
انتخاب وی به  از  با علی مطهری بعد  شوخی  های لاریجانی 
عنوان نایب رییس مجلس، از حاشیه های جالب جلسه علنی امروز 
مجلس بود. مطهری، برادر همسر رئیس مجلس است. پس از انتخاب 
مطهری به عنوان نایب رئیس دوم افراد زیادی با او روبوسی کردند 
و مطهری و پزشکیان در انتهای صحن مشغول عکس انداختن و 

روبوسی های متعدد بودند.
امری که با شوخی و کنایه علی لاریجانی همراه شد، وی با کنایه 
و شوخی به نمایندگان گفت: مراقب آقای مطهری باشید و خیلی 
به او فشار وارد نکنید! لاریجانی در جایی دیگر نیز شخص مطهری 
را خطاب قرار داد و به او گفت: آقای مطهری من نگران حال شما 

هستم! خیلی فعالیت نکنید، جواب همشیره تان را چه بدهم؟
یکی از حاشیه های جلسه امروز مربوط به قرائت گزارش شعبه سه 

بود که ذوالقدر آن را می خواند. او دو بار نام دو نماینده را از قلم انداخت 
تا لاریجانی مجبور شود به او تذکر دهد. 

لاریجانی در حالی که اسامی  نمایندگان شعبه سه را دنبال 
می کرد در دو مرحله به ذوالقدر متذکر شد که نام دو نامزد را 

جا انداخته است. 
لاریجانی اینجا هم باب شوخی را گشود و خطاب به ذوالقدر گفت: 

سن تان اقتضا می کند که از این اشتباهات بکنید.
مراسم تحلیف که برگزار شد، نمایندگان کمتری نسبت به دو 
جلسه پیش برای تبریک به سوی هیات رئیسه رفتند اما در بین 

نمایندگان اندک، بوسه تابش بر شانه لاریجانی جلب توجه می کرد.

سکون عارف بالاخره شکست
در طول سه جلسه گذشته عموما محمدرضا عارف بر صندلی 
خود نشسته بود و تحرکی نداشت و پیش تر تنها وقتی علی لاریجانی 
رئیس موقت مجلس شد، برای تبریک نزد او رفت،  اما شادی امروز 
اصلاح طلبان که توانسته بودند هر دو کرسی نایب رئیسی را به 
دست آورند، بالاخره عارف را از روی صندلی تکان داد. 10 دقیقه 
ای از شادی و روبوسی ها و تبریک ها در انتهای صحن بابت انتخاب 
پزشکیان و مطهری می گذشت که عارف هم به جمع آنها رفت و در 
عکس های یادگاری شرکت داشت. در عکس های یادگاری زنان هم 

حضور داشتند، اتفاقی که کمتر رخ می دهد.

سیاستگزاری آقای رئیس
وقتی انتخابات هیات رئیسه پایان یافت، لاریجانی در سخنان 
کوتاهی از نمایندگان تشکر کرد. او بر »وفاق،  همگرایی و دوستی« 

تاکید کرد تا مجلسی »آرام و کارگر« داشته باشیم.

نرمش آقای نایب رئیس
مسعود پزشکیان در طول جلسه دیروز کمتر روی صندلی خود 
دیده شد. او قبل از اینکه بازار عکس ها و تبریکات به را بیفتد هم مدام 
پشت صندلی خود ایستاده بود و حتی گاهی سکوی پشت سر خود 

را می گرفت و نرمش می کرد.

حاشیه های روز انتخاب هیات رئیسه دائم مجلس دهم

سکونعارفبالاخرهشکست 8 کرسی بلاتکلیف مجلس دهم
دویست و هشتاد و دو منتخب مجلس دهم با تایید اعتبارنامه شان در سومین جلسه 

علنی مجلس، رسما نمایندگی مردم را در این دوره بر عهده گرفتند.
به گزارش ایسنا، به موجب قانون تعداد کرسی های نمایندگی در پارلمان 290 کرسی 
است، اما از این میان 2۸2 منتخب امکان حضور در پارلمان را پیدا کردند و ۸ کرسی دیگر 

هنوز بلاتکلیف است.
به غیر از ۴ منتخب تبریز که منتظر اعلام نتیجه بازشماری آرای انتخابات در این 
حوزه هستند و یک منتخب اهر و هریس که منتظر اعلام نتیجه تحقیق و اعزام بازرسان 
برای بررسی دقیق تر نتایج انتخابات در این حوزه انتخابیه هستند، منتخب مردم مراغه نیز 
درگذشته و انتخابات در حوزه انتخابیه بندرلنگه نیز باطل شده است. مینو خالقی منتخب 
مردم اصفهان نیز دیگر منتخبی است که هنوز وضعیتش تعیین تکلیف نشده و اعتبارنامه ای 

برایش صادر نشده است.
- محمدعلی حسین زاده منتخب مردم مراغه و عجب شیر در مجلس دهم صبح روز 
هجدهم اردیبهشت ماه در یک سانحه رانندگی در آزادراه قزوین- زنجان درگذشت. او متولد 
1356 در مرحله دوم انتخابات مجلس دهم و به عنوان کاندیدای مستقل از حوزه انتخابیه 

مراغه و عجب شیر به عنوان منتخب مردم برگزیده شده بود.
- علیرضا منادی سفیدان، زهرا ساعی، شهاب بی مقدار و محمد حسین فرهنگی چهار 
منتخب مردم از حوزه انتخابیه تبریز منتظر اعلام نتیجه بازشماری آراء این حوزه و تعیین 

تکلیف نتیجه انتخابات این حوزه انتخابیه از سوی شورای نگهبان هستند.
این حوزه انتخابیه دارای چهار نماینده در مجلس شورای اسلامی است که در دور 
اول انتخابات مجلس دهم که ۷ اسفندماه برگزار شد، »محمدحسین فرهنگی« کاندیدای 
اصولگرایان و »شهاب الدین بی مقدار« و »زهرا ساعی« کاندیدای اصلاح طلبان موفق به 

کسب بیش از 25 درصد آرای صحیح مأخوذه شدند و به مجلس دهم راه یافتند.
در مرحله دوم انتخابات نیز نام »علیرضا منادی سفیدان« کاندیدای مستقل به عنوان 
منتخب مردم اعلام شد اما شورای نگهبان نتیجه انتخابات این حوزه را تایید نکرد و به دلیل 
برخی شکایات دستور بازشماری 15 درصد آرای مأخوزه را صادر کرد. این شورا در تاریخ 
29 اردیبهشت ماه مجدداً دستور بازشماری ۸5 درصد مابقی آرای حوزه انتخابیه »تبریز، 

آذرشهر و اسکو« را صادر کرد.
- بیت الله عبداللّهی کاندیدای اصلاح طلبان در مرحله دوم انتخابات از حوزه انتخابیه 
»اهر و هریس« نیز حائز بیشترین آراء شده و به عنوان منتخب مردم این حوزه اعلام شد 
اما شورای نگهبان به دلیل برخی گزارشات، دستور تحقیق از نتایج انتخابات حوزه انتخابیه 
»اهر و هریس« را صادر کرده و مقرر کرد برای بررسی دقیق تر نتایج انتخابات در این حوزه 

انتخابیه، بازرسان به اهر و هریس اعزام شوند.
-خالد زمزم نژاد کاندیدای اصلاح طلبان در مرحله دوم انتخابات مجلس از حوزه انتخابیه 
»بندر لنگه، بستک و پارسیان« نیز ابتدا به عنوان منتخب مردم این حوزه اعلام شد اما 
صحت انتخابات در این حوزه به تایید شورای نگهبان نرسید و انتخابات در این حوزه به 
دلیل اثبات مخدوش بودن روند برگزاری انتخابات و اثبات تخلفات صورت گرفته ابطال شد.

- مینو خالقی اما وضعیتی متفاوت از این منتخبان داشته، بعد از اعلام نتایج نهایی 
مرحله اول انتخابات از سوی وزارت کشور و در آخرین روز اسفند ماه سال 139۴ شورای 
نگهبان با ارسال نامه ای به استانداری اصفهان از ابطال آرای مینو خالقی پس از انتخاب شدن 
توسط مردم خبر داد. بالا گرفتن اختلاف نظر بین شورای نگهبان و دولت )وزارت کشور( 
موجب شد پرونده به هیات عالی حل اختلاف قوا ارجاع شد و نتیجه آن برگزاری انتخابات 

میان دوره ای در استان اصفهان اعلام شده است.
بر این اساس به غیر از سه حوزه انتخابیه مراغه و بندرلنگه و اصفهان که تکلیف آن باید 
در انتخابات میان دوره ای تعیین شود، تکلیف منتخبان تبریز و اهر و هریس منوط به اعلام 

نظر شورای نگهبان خواهد بود.

برگزاری انتخابات میان د وره ای در اصفهان

پرونده مینوخالقی بسته شد
عضو فراکسیون امید در مجلس دهم با اشاره به دیدارش با رئیس مجلس، از ابلاغ نظر 

نهایی مقام معظم رهبری درباره پرونده مینوخالقی به مجلس خبر داد.
به گزارش »انتخاب«؛ محمدجواد فتحی با اشاره به آخرین وضعیت پرونده مینوخالقی 
در مجلس دهم گفت: پیرو بحثی که در شعبه 2 درخصوص طرح اعتبارنامه خانم خالقی 
مطرح کرده بودم، دوشنبه با دکتر لاریجانی دیداری داشتم و خدمت رئیس مجلس عرض 
کردم که باتوجه به استنادها و ادله حقوقی، این اعتبارنامه باید در اختیار مجلس قرار گیرد 
و از ایشان خواهش کردم که به نوعی به شعبه دستور دهند که اعتبارنامه خانم خالقی هم 
مورد بررسی قرار بگیرد و به صحن بیاید. وی که با ایلنا گفتگو می کرد، ادامه داد: با این حال، 
آقای لاریجانی ضمن تاکید بر این که تمامی استدال های بنده را قبول دارد و قائل به این 
است که بررسی این موضوع در صلاحیت مجلس بوده و پس از موعد مشخص در قانون، 
شورای نگهبان دیگر حق ورود به آن را ندارد، گفتند که پس از پیگیری مسئله از طریق 
وزیر کشور و رئیس جمهور، این مسئله را از طریق مقام معظم رهبری هم پیگیری کردم و 

نظرم را به ایشان انتقال دادم.

رهبری نظر نهایی درباره مینوخالقی را به مجلس ابلاغ کرد
نماینده مردم تهران در مجلس دهم در ادامه اعلام کرد: مقام معظم رهبری موضوع را به 
هیات حل اختلاف قوا ارجاع می دهند و نهایتاً این هیات نیز نظر شورای نگهبان را می پذیرد 

و در نهایت، مقام معظم رهبری این نظر را به مجلس ابلاغ می کنند.
او گفت: دکتر لاریجانی به بنده اعلام کردند که نظر نهایی به مجلس ابلاغ شده و باتوجه 
به این مهم، این مسئله از حیطه بررسی مجلس و دیگر قوا خارج می شود ولی بنده باتوجه 
به این که از ابلاغ آن ازسوی مقام معظم رهبری باخبر نبودم و از آن جا که نظر هیات حل 
اختلاف، یک نظر مشورتی است، موضوع را پیگیری کردم اما باتوجه به این که نظر نهایی به 

مجلس ابلاغ شده، پرونده مینو خالقی بسته شد.

تعیین تکلیف جایگزین خالقی نیاز به بررسی حقوقی دارد
این عضو فراکسیون امید در مجلس دهم، همچنین در پاسخ به سوال دیگری درباره 
تکلیف نماینده جایگزین مینوخالقی، یادآور شد: کسانی که استدلال کردند شورای نگهبان 
می تواند در این مسئله ورود کند، باید به دنبال پاسخ حقوقی این موضوع باشند. من هیچ 
پاسخی در این خصوص ندارم. چراکه نظر بنده این بود که این اعتبارنامه باید در مجلس 
بررسی شود و حال که فرمایش مقام معظم رهبری فصل الخطاب شده، باید به لحاظ 

حقوقی بررسی شود که سرنوشت این حوزه انتخابیه چگونه خواهد شد.

خالقی می تواند برای بازگرداندن هزینه های تبلیغاتی اش شکایت کند
او گفت: نظر شورای نگهبان این است که باید انتخابات در این حوزه در انتخابات 
میان دوره ای برگزار شود اما درمجموع تنها راهی که پیش روی خانم خالقی وجود دارد این 

است که اعتراض کند تا هزینه های تبلیغاتی ای که انجام شده، بازگردانده شود.

قانون انتخابات و آیین نامه داخلی مجلس نیاز به اصلاح اساسی دارد
فتحی در پایان گفت: همه اذعان دارند که هم قانون انتخابات و هم آیین نامه داخلی 
مجلس نیاز به اصلاح اساسی دارد. در واقع قانون نباید تا این اندازه منعطف و قابل تفسیر 
باشد، بلکه باید صریح و شفاف باشد که ان شاءالله در مجلس دهم این مشکلات مرتفع شود.

عربستان در ماجرای کشتار حجاج ایرانی در برائت از مشرکین و حتی فاجعه منا نشان 
داد که کمبودهای خود را با خشونت جبران می کند. مدعیان خادمین حرمین شرفین 
که مناسک حج را به عنوان دستمایه گروکشی ها تکفیری خود قرار داده اند مناسک حج 

ابراهیمی را به حج استکباری تغییر داده اند که قابل پذیرش نیست.
 به گزارش خانه ملت: همان گونه که قابل پیش بینی بود مذاکرات جمهوری اسلامی با 
عربستان سعودی به دلیل شرایط غیرقابل پذیرش و تحقیرآمیز مطرح شده توسط عربستان 
با شکست مواجه شد. ایرانیان در مناسک حج 95 غایب خواهند بود اما این اتفاق بار اولی 
نیست که رخ می دهد، پیشتر و در جریان کشتار حاجیان ایرانی در جریان مناسک حج 6۸ 

نیز جمهوری اسلامی کناره گیری کرد.
کمال دهقانی فیروزآبادی در گفت و گو با خانه ملت می گوید: »دشمنی سعودی ها با 
جمهوری اسلامی از فردای پیروزی انقلاب اسلامی آغاز شد. عربستان به عنوان اصلی ترین 
حامی رژیم بعثی در حین جنگ تحمیلی اقدام به تشکیل شورای همکاری های خلیج فارس 

نمود تا اقدامات خصمانه خود را به شکل سیستماتیک دنبال کند.«
نماینده مردم میبد و تفت در مجلس شورای اسلامی در ادامه گفت: »عربستان ظرف 
۸ سال جنگ تحمیلی مبالغ هنگفتی را در جهت حمایت از متجاوزان سعودی هزینه کرد. 
ریاض به دلیل کینه از جبهه مقاومت پیش از پایان جنگ و در روزهایی که صدام متحمل 
شکست می شد در 9 مرداد 1366 حداقل 2۷5 حاجی ایرانی را به شهادت و 303 حاجی 

ایرانی را زخمی کردند.«
وی در ادامه تصریح کرد: »سعودی ها در تمام رفتار های خود تلاش می کنند دیگران را 
تطمیع کنند یا کمبودهای خود را با واکنش های تند جبران کنند. نکته محرز این است که 

سعودی ها به شکل علنی با جبهه مقاومت دشمنی دارند.«

کشتار حاجیان در برائت از مشرکین
براساس شواهد و اسناد موجود، مورخ ششم ذیحجه سال 1۴0۷)9 مرداد 1366( زائران 
ایرانی همانند سال های قبل، خود را آماده برگزاری مراسم برائت از مشرکان کرده بودند. این 

مراسم هر سال در طول مراسم حج برگزار می شد.
نکته اساسی اینجاست که عنوان برائت از مشرکان در آیات متعدد قرآن و در سوره هایی 
مثل نسا، انعام، یونس، حجر، قصص، روم، فصلت، توبه، بینه و احزاب آمده و این عمل ریشه 
در سنت ابراهیمی دارد. برابر با مفاد آیات سوره ممتحنه برای اولین بار حضرت ابراهیم بیزاری 

خود را از مشرکان و بت هایی که مورد پرستش قرار می دادند اعلام کرد.
در تاریخ اسلام هم زمانی که مکه از سوی مسلمانان فتح شد، برخی مشرکان پیمان عدم 
تعرضی را که میان آنان و رسول اکرم )ص( بسته شد نقض کردند. پس از این واقعه بود که 
سوره برائت نازل شد و حضرت علی بن ابیطالب )ع( به دستور پیغمبر، این آیات را در مراسم 

حج سال نهم هجری برای حاضران خواندند.
در این سال دولت عربستان سعودی تدارک تازه ای برای برخورد با زائران ایرانی در نظر 
گرفته بود. برخورد سعودی ها در ساعات مانده به برگزاری مراسم شکل جدید پیدا کرده 
بود و نشانه ها حاکی از این بود که مراسم برائت از مشرکان امسال با سال های گذشته 
فرق دارد. روز قبل از مراسم بهداری های مکه از پذیرش بیماران ایرانی خودداری کردند. 
در مسیر حرکت راهپیمایان هم از بام ها سنگ و آجر به سمت حجاج پرتاب می شد. 
آرایش پلیس عربستان سعودی به گونه ای بود که گویی آماده برخورد با برگزارکنندگان 

تجمعات اعتراضی است.
برنامه راهپیمایی ساعت 16 و 30 دقیقه شروع شد. زائران ایرانی و خارجی با پلاکاردهایی 
که مضامین ضدآمریکایی و اسرائیلی داشت به سمت محل معین حرکت می کردند و آرام 
شعار می دادند. بعد از رسیدن راهپیمایان به محل مورد نظر، ابتدا پیام امام )ره( به کنگره حج 
خوانده شد و سپس سخنرانی نماینده امام شروع شد. ساعت 1۸ و 10 دقیقه که سخنرانی 
در حال اتمام بود زائران به آرامی برای مراجعه به محل استقرار خود به سوی سه راهی شعب 
ابوطالب در حال حرکت بودند. 1۸ و ۴0 دقیقه پایان مراسم اعلام و بی مقدمه حمله نیروهای 
پلیس به تجمع کنندگان شروع شد. پلیس سعودی باتون به دست حجاج را مورد حمله 
قرار داد. از ساختمان های اطراف هم سنگ و آجر به سمت حجاج پرتاب می شد. کمی بعد 

پلیس سعودی با گازهای سمی و خفه کننده و شلیک رگبار، زائران را مورد هدف قرار داد.
تلفات لحظه به لحظه افزایش پیدا می کرد و زائرانی که خود را به محل استقرارشان 
رسانده بودند هم وضع مناسبی نداشتند چون محل اقامت آنان از سوی نیروهای سعودی 

محاصره شده بود و این محاصره تا ساعت 11 شب ادامه داشت.

پس از حادثه ذیحجه 1۴0۷ /  مرداد 1366، با توجه به عظمت واقعه و میزان تلفات 
مردم عادی و بی دفاع و همچنین سوابق مراسم برائت از مشرکان که به آرامی برگزار شده 
بود، مرتکبان حادثه خود را مجبور به توضیح دیدند و حجاج را به اخلالگری و ایجاد آشوب 
متهم کردند. بعد از این حادثه و بالا بودن میزان تلفات زائران که عمدتا از جانبازان و زنان 
بودند، دولت عربستان سعودی در واکنشی فرافکنانه حجاج ایران را متهم به اخلالگری و 

ایجاد آشوب کرد.
امام خمینی )ره( در واکنش به این حادثه خونین و برای نشان دادن مظلومیت ملت 
ایران، آل سعود را جهت تصدی امور کعبه و حج بی لیاقت دانست و در پیامی که دهم مرداد 
1366 مصادف با هفتم ذیحجه 1۴0۷ هجری قمری خطاب به نماینده خود و سرپرست 
حجاج ایرانی صادر کرد، اعلام کرد: »آنها به دست خود اسباب افتضاح و رسوایی خود را فراهم 
کردند... ما اگر می خواستیم به جهان اسلام ثابت کنیم که کعبه داران کنونی لیاقت میزبانی 
سربازان و مهمانان خدا را ندارند و جز تأمین آمریکا و اسرائیل و تقدیم منافع کشورشان به 
آنها کاری از دستشان بر نمی آید، به این خوبی نمی توانستیم بیان کنیم... و به این اندازه 
که کارگزاران بی اراده حاکمیت سعودی در این قساوت و بی رحمی عمل کردند، موفق 

نمی شدیم.«
بعد از حادثه جمعه خونین مکه روابط سیاسی ایران و عربستان دستخوش تحولاتی شد. 
دو کشور قطع رابطه سیاسی کردند و حتی در مراسم حج زائران ایرانی هم وقفه افتاد. مراسم 
برائت از مشرکان پس از توقف در سال های 136۷ تا 1369 و علی رغم تنگناها و تحریم ها، از 
13۷0 مجددا در مکه انجام شد. سال 13۷0، ششم ذیحجه 1۴11، در مقابل بعثه آیت الله 
خامنه ای و سال 13۷1، ششم ذیحجه 1۴12 در اطراف بعثه آیت الله خامنه ای و از سال 
13۷2  /  1۴13 به بعد و بعد از بحث و بررسی توافقات صورت گرفته سال 13۷0 با دولت 
سعودی برای برگزاری مراسم برائت، در منی و عرفات برگزار شد. برائت از مشرکین به عنوان 
یکی از ارکان اصلی مناسک حجاج ایرانی در سال های بعد علی رغم کارشکنی و اعمال 

خشونت سعودی ها علیه حجاج ایرانی برگزار گردید.

فراز و فرود تخاصم طلبی سعودی
عربستان سعودی اگرچه در سال ها دهه هفتاد تا اواسط دهه هشتاد شمسی تاحدودی 
عملکرد خصمانه خود را علیه جمهوری اسلامی در ظاهر تعدیل کردند. آنها به دلیل احساس 
ضعف قدرت در جنگ خلیج فارس به ناچار تثبیت اقتدار ایران را پذیرفتند. سعودی ها در 

قبال استراتژی »بی طرفی فعال« جمهوری اسلامی خاورمیانه را به تهران باختند.
ایران با در پیش گرفتن »بی طرفی فعال« در قضیه برخورد آمریکا با طالبان و القاعده 
توانستند تروریست های دست پرورده عربستان را در افغانستان و حتی پاکستان محدود کند. 
در ادامه تهران با ادامه رویه خود توانست در جریان تسخیر آمریکا و ساقط شدن رژیم بعثی 
صدام نیز به اهداف خود دست پیدا کرد. مجموعه اتفاقات زنجیره ای که رخ داد در نهایت 

منجر به ایجاد عمق استراتژیک جمهوری اسلامی در خاورمیانه شد.
ادامه روند توسعه اقتدار جمهوری اسلامی موضوعی نبود که عربستان آن را تحمل کند. 
سعودی ها که احساس انزوا می کردند در جریان موضع گیری های نادرست دیپلماسی 
دولت نهم و صدور قطعنامه های خصمانه نهایت بهره را کسب کردند. مساله دردناک برای 
عربستان این بود که تهران با تکیه بر استراتژی های کلان جمهوری اسلامی وعلی رغم 
تحریم های کشنده توانست ضمن حفظ اقتدار اقتصادی و سیاسی فعالیت های صلح آمیز 

هسته ای و گسترش عمق استراتژیک خود را گسترش دهد.
عربستان سرخورده در رقابت با جمهوری اسلامی در جریان وزش نسیم بیداری اسلامی 
ویروس جهش یافته طالبان و القاعده را با عنوان سلفی گری تحت پرچم سیاه داعش در 
خاورمیانه پخش کرد. ریاض در جریان جنگ داخلی سوریه تروریست های تکفیری را از 
چهارگوشه جهان و 32 ملیت مختلف گردهم جمع کرد اما در نهایت به نتیجه دلخواه خود 

دست پیدا نکرد.
سیدحسین نقوی حسینی در گفت و گو با خانه ملت ضمن تقبیح رویکرد سعودی ها 
گفت: »عربستان به همان میزان که نفت صادرات می کند تروریست نیز صادرات می کند.«

نماینده مردم ورامین و پیشوا در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: »عربستان که 
روزگاری در جهت تحقق برنامه های شوم آمریکا در افغانستان طالبان را ایجاد کرده بود این 
بار در جهت تامین منافع نامشروع رژیم صهیونیستی اقدام به تشکیل داعش کرد تا به جبهه 

مقاومت ضربه وارد کند.«
وی تاکید کرد: »عربستان از درون در حال نابودی است و سعودی ها برای پنهان کردن 

این موضوع جنگ طلبی را در خاورمیانه به شکلی جنون آمیز دنبال می کنند. ریاض 
دردسری است که گریبان آمریکا را نیز همانند یک سربار گرفته است.«

نقوی حسینی در ادامه افزود: »عربستان با توجه به ترویج تروریسم به هیچ عنوان نمی 
تواند مجری خوبی برای برگزاری مناسک حج ابراهیمی باشد. سعودی ها به تنها چیزی که 
فکر می کنند پول های بادآورده و گسترش تفکرات تکفیری هستند که این یک آفت بزرگ 

برای دنیای اسلام است.«

انتقام سعودی از حجاج ایرانی
عربستان در میان بهت و ناباوری شاهد این بود که دیگر همانند گذشته خریداری در 
واشنگتن ندارد، سعودی ها شاهد این بودند که تفاهم برجام میان ایران و گروه 1+5 امضا شد 
تا روزهای خوش تخاصم غرب با ایران اندکی تعدیل شود. برداشته شدن دیوارتحریم های 
ظالمانه علیه ایران با پتانسیل های ویژه جمهوری اسلامی موضوعی بود که جایگاه ایران به 
به شدت ارتقاع می داد. سخنان سعودی ها مبنی بر تشکیل امپراطوری ایران نشان دهنده 

عمق ترس ریاض از قدرت تهران است.
سعودی ها که همانند سال 1366 در معادلات در هم تنیده خاورمیانه در موضع ضعف 
قرار گرفته بودند، در مناسک 139۴ در وضعیت قتل شبه عمد فاجعه منا را رقم زدند تا 
کشتار حاجیان ایرانی تکرار شود. تعداد زیادی از حاجیان ایرانی به دلیل سهل انگاری عمدی 
سعودی ها کشته شدند. پس از این واقعه دردناک عده ای خوداجتهاد با سواستفاده از حزن 
مردم ایران اسلامی از دیوار سفارت عربستان بالا رفته و پرچم سعودی را در تهران پایین 

کشیدند تا ماجرای تسخیر سفارت بریتانیا در تهران تکرار شود.
ریاض با بهره گیری از تجربه موج سواری رسانه های صهیونیستی در ماجرای تسخیر 
سفارت بریتانیا عملیات روانی گسترده ای را آغاز کردند. عربستان با استفاده از موقعیتی که 
تسخیر سفارت سعودی ایجاد کرد توانست موضوع فاجعه منا را در افکار عمومی به حاشیه 
براند. عربستان تا جایی پیش رفت که اتفاق رخ داده را به ادعای بی نظمی حجاج ایرانی کشته 

شده در فاجعه منا تعمیم داد.
مرتضی صفاری نطنزی در گفت و گو با خانه ملت در واکنش به لغو حضور حجاج ایرانی 
در مناسک حج گفت: سعودی ها به صورت کاملا شفاف و علنی تخاصم و تنش را علیه ایرانی 
اسلامی دنبال می کنند. سعودی ها تحت تاثیر عوامل مختلف داخلی و منطقه دچار بحران 
های اقتصادی و سیاسی هستند، بنابراین در رقابت با ایران تلاش می کنند ضعف خود را با 

کارشکنی در مسائلی نظیر مناسک حج پنهان کنند.
نماینده مردم نطنز و قمصر در مجلس شورای اسلامی با تشبیه اقدام سعودی ها در 
ممانعت از سفر حجاج ایران به گروگان گیری مناسک حج توسط عربستان، گفت: حفظ 
شانیت حجاج ایرانی در مناسک حج موضوعی است که به هیچ عنوان نباید در مورد آن 

قصوری صورت بگیرد.
وی گفت: شروط مطرح شده توسط عربستان در واقع توهین آشکارا به حجاج ایرانی بوده 
است. این که برخی خود را مشتاق نشان می دهند که با هر شرایطی عازم مناسک حج شوند 

موجب افزایش جسازت سعودی ها در توهین به حاجیان ایرانی می شود.
این منتخب مجلس دهم تاکید کرد: ایستادگی در مقابل زیاده خواهی های عربستان که 
لطمات جبران ناپذیری به دنیای اسلام وارد کرده است امروز به یک اقدام لازم تبدیل شده 
است. غیبت حجاج ایرانی در مناسک حج درواقع یک رسوایی برای سعودی ها است و ایرادی 

به مقامات ایرانی وارد نیست.
براساس گفته های رئیس سازمان حج و زیارت سعودی ها تلاش می کردند که 
11 مسئله تحکم آمیز را علیه حاجیان ایرانی تحمیل کنند. براساس گفته های سعید 
اوحدی موضوعاتی نظیر عدم نصب پرچم ایران اسلامی، منع حمایت کنسولی از حجاج 
ایران، کاهش امکانات خدمات پزشکی ایرانی، جلوگیری از برگزاری دعای کمیل، نصب 
دست بند های مساله دار، نفوذ به اطلاعات شخصی حجاج ایرانی و انگشت نگاری از 
عمده مسائلی بوده که عربستان به دنبال تحمیل آن بوده اند. نکته جالب اینجاست که 
طرف سعودی بیش از هر موضوعی بر جلوگیری از برگزاری مراسم برائت از مشرکین 

تاکید داشته اند.
طرف ایرانی با زیربار نرفتن شروط طرف سعودی در واقع از مناسک حج استکباری برائت 
جست. مدعیان خادمین حرمین شرفین که مناسک حج را به عنوان دستمایه گروکشی 
ها تکفیری خود قرار داده اند مناسک حج ابراهیمی را به حج استکباری تغییر داده اند که 

قابل پذیرش نیست.

پس از بررسی اعتبارنامه ها،  مجلس وارد انتخابات برای هیات رئیسه 
شد و طبیعتا اولین رای گیری برای جایگاه ریاست بود. محمدرضا عارف 
پیش تر رسما اعلام کرده بود که از کاندیداتوری انصراف داده است و 
فراکسیون امید دیگر کاندیدایی برای ریاست نداشت.  اما چند ثانیه 
پیش از شروع رای گیری مصطفی کواکبیان اعلام کاندیداتوری کرد 

اقدامی که تعجب اعضای فراکسیون امید را به دنبال داشت

کارشکنی های سعودی موجب شد

برائت ایرانیان از حج استکباری
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هر كه به خدا توكّل كند
 دشوارى ها براى او آسان شود 

و اسباب برايش فراهم گردد

چهارشنبه - 12خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4015

مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم در گفتگو با ایمان خبرداد:

رشد85درصدیمراجعهبیمهشدگانبهبیمارستانامامرضا)ع(

و  تعاملات  سطح  ارتقا  راستای  در 
همکاری فی ما بین بانک مهر اقتصاد و 
مخابرات استان قم، بهروز درخشان با سید  

اسدالله دهناد دیدار و گفتگو کرد.
مهر  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
اقتصاد استان قم، رئیس اداره امور شعب 
بانک مهر اقتصاد استان قم  در این دیدار 
با اشاره به ارائه خدمات و انجام تعاملات 
و  ها  سازمان  سایر  با  اقتصاد  مهر  بانک 
ادارات ، گفت: بانک مهر اقتصاد با برنامه 
ریزی صورت گرفته، درصد قابل توجهی از 
سهم بازار پولی و مالی را به خود اختصاص 
داده است و این نشان از استقبال و اعتماد 

مشتریان به بانک مهر اقتصاد می باشد .
بهروز درخشان  افزود :بانک  مهر اقتصاد 

توانسته است تسهیلات را به صورت خرد و 
کلان به سایر اقشار جامعه پرداخت نماید 
و این آمادگی را دارد در راستای شکوفایی 
و  صنعتی  عمرانی،  تولیدی،  های  طرح 
همچنین پرداخت تسهیلات گروهی در 

قالب تفاهم نامه به کارکنان مخابرات استان 
اقدام نماید.

مدیرعامل مخابرات استان قم نیز در 
بانک  عملکرد  از  تقدیر  دیدار ضمن  این 
مهر اقتصاد، اظهار داشت: بانک مهر اقتصاد 

خدمات شایسته ای را به مردم ارائه می 
نماید و توانسته است با عملکرد مناسب 
خود سبب رضایتمندی مشتریان گردد.

سیداسدالله دهناد با اشاره به علاقمندی این 
شرکت برای  ایجاد و توسعه تعاملات با بانک 
مهراقتصاد، اذعان داشت: شرکت مخابرات 
آمادگی دارد تا با رایزنی و انجام جلسات 
نسبت به ایجاد و گسترش همکاری با بانک 
مهر اقتصاد اقدام نماید تا با گسترش این 
تعاملات بتوانیم کمک شایانی را در راستای 
توسعه کلان شهر قم انجام دهیم زیرا قم  
با توجه به ظرفیت های علمی، فرهنگی و 
وجود مراجع بزرگ عظام و تقلید، شهری 
منحصر به فرد به شمار می آید و دارای 

جایگاه ویژه ای می باشد.

رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم عنوان کرد  :

پرداخت تسهیلات به طرح های تولیدی، عمرانی و صنعتی

خبـــر
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم:

300 حلقه چاه آب غیر مجاز در قم 
پر می شود

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: 300 حلقه چاه آب غیر مجاز 
طی سال جاری در قم پر می شود که با این اقدام معادل 22 میلیون متر مکعب 

آب صرفه جویی خواهد شد. 
به گزارش شرکت آب منطقه ای قم، جلسه شورای هماهنگی مدیران 
صنعت آب و برق استان قم با حضور مدیران عامل شرکت های آب، آبفا، 
آبفار، تولید و توزیع برق در سالن جلسات شرکت آب و فاضلاب روستایی 
قم برگزار شد. احمد حاجی حسینی مسگر مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
و رئیس شورای هماهنگی مدیران صنعت آّب و برق استان قم با اشاره به 
نامگذاری سال 95 به عنوان سال اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل از طرف مقام 
معظم رهبری افزود: با توجه به اینکه مدیران صنعت در جریان برنامه های 
اقتصاد مقاومتی در استان هستند اما برنامه اقتصاد مقاومتی وزارت نیرو اواخر 
اردیبهشت توسط آقای وزیر ابلاغ شد که می بایست دستگاه ها و ادارات زیر 
مجموعه طبق دستور العمل ابلاغی برش استانی از پرژه ها و برنامه هایی که 
برای سال 95 پیش بینی کرده اند ارسال نمایند تا جهت عملیاتی شدن از 
طریق شورای هماهنگی مدیران صنعت استان پیگیری شود. رئیس شورای 
هماهنگی مدیران صنعت استان عنوان کرد: دو پروژه در قالب برنامه اقتصاد 
مقاومتی از طرف شرکت مادر تخصصی مدیریت منابع آب ایران برای آب 
منطقه ای قم در سال 95 تعریف شده است یکی نصب ۸00 کنتور فهام و 
نصب 151 کنتور حجمی برای دو منطقه پایلوت استان که با مشارکت شرکت 
توزیع برق استان صورت خواهد گرفت و پروژه دیگر پر کردن 300 حلقه چاه 

غیر مجاز که معادل 22 میلیون متر مکعب صرفه جویی آب می باشد.

و  قرآن  معارف  نشر  و  فرهنگی  معاون 
عترت آستان مقدس حضرت معصومه )س( 
برنامه های این آستان مقدس را در ماه مبارک 

رمضان تشریح کرد.
فلاحی  صفر  والمسلمین  حجت الاسلام 
ظهر دیروز طی نشست خبری که به مناسبت 
تشریح برنامه های حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( ویژه ایام ماه مبارک رمضان در سالن 
جلسات ساختمان کریمه برگزار شد، اظهار 
کرد: حجج الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی، 
محمدمهدی  سید  و  فرحزاد  حبیب الله 
میرباقری به عنوان کارشاسنان مذهبی هر روز 
صبح قبل از سحر در شبستان امام خمینی 
)ره( به ایراد سخن می پردازند. وی با بیان اینکه 

سه وعده نماز صبح با محوریت شبستان امام خمینی )ره( 
و مسجد اعظم )ص( در حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
برگزار می شود، اضافه کرد: آیات عظام غلامرضا صلواتی، سید 
موسی شبیری زنجانی و مسعودی علوی امامت نمازهای 
صبح را بر عهده دارند و همچنین نمازهای ظهر و عصر به 
امامت آیت الله سید محمد سعیدی و نماز مغرب و عشا به 
امامت آیت الله سید موسی شبیری زنجانی اقامه می شود. 
معاون فرهنگی و نشر معارف قرآن و عترت آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( خاطرنشان کرد: نمازهای مسجد 
اعظم )ص( نیز در سه وعده به ترتیب توسط حجت الاسلام 
سید جلیل مرتضوی، آیت الله ابراهیم امینی و آیت الله جعفر 
سبحانی اقامه می شود. وی با تاکید بر اینکه ترتیل خوانی 
عمومی قرآن کریم در حرم مطهر بعد از نماز ظهر و عصر 
توسط  فرهنگی  برنامه  این  کرد:  تصریح  می شود،  انجام 
شبکه های سه، نور و برخی از شبکه های ماهواره ای انعکاس 
داده می شود. فلاحی با اشاره به اینکه ترتیل خوانی نوجوانان 
به صورت زنده از شبکه های دو، نور و برخی از شبکه های 
این  حاشیه  در  کرد:  عنوان  می شود،  پخش  ماهواره ای 
ترتیل خوانی از نخبگان علمی که در سطح ملی رتبه های 
برجسته را به خود اختصاص داده اند تقدیر می شود. وی از 
برگزاری ترتیل خوانی ویژه بانوان در شبستان حضرت نجمه 

یاد کرد و ادامه داد: برنامه های سحرگاهی آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( از شبکه های سه و نور پخش می شود. 
فلاحی با بیان اینکه سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
ناصر رفیعی با محوریت تفسیر سوره نور هر روز بعد از نماز 
ظهر و عصر در حرم مطهر حضرت معصومه )س( انجام 
می شود، اظهار کرد: مسابقه قرآنی ماه خدا با محوریت بیان 
نکات تفسیری توسط استاد حاج ابوالقاسم برای علاقمندان 
برگزار می شود. معاون فرهنگی و نشر معارف قرآن و عترت 
آستان مقدس حضرت معصومه )س( یادآور شد: جشن 
قرآنی ویژه خانواده ها شب ها با محوریت بیانات کارشناسان 
قرآنی، تواشیح خوانی، روایت گری و مسابقات فرهنگی در 
صحن امام رضا )ع( برگزار می شود. وی با اشاره به برگزاری 
همایش های مهمانی ملکوت در مسجد اعظم )ص( همزمان 
به نیمه ماه مبارک رمضان اضافه کرد: برنامه های زائران غیر 
ایرانی به زبان های عربی و اردو در ایام ماه مبارک رمضان 

دنبال می شود.

327 هزار نفر در ماه رمضان مهمان سفره حضرت
حضرت  مطهر  حرم  مقدس  آستان  اجرایی  معاون 
ماه  این نشست خبری گفت: در  نیز در  معصومه )س( 
نفر میهمان سفره  به 32۷ هزار  نزدیک  مبارک رمضان 
جواد  محمد  می شوند.  )س(  معصومه  حضرت  افطاری 

جهانگیرزاده افزود: مردم در صورت تمایل به 
مشارکت برای برپایی این سفرها می توانند 
حساب های  شماره  به  را  خود  هدایای 
شعبه  ملی  بانک   010505۸312003
حضرتی و 0106۸9۸23200۸ بانک ملی 
داد:  ادامه  وی  کنند.  واریز  مرکزی  شعبه 
علاوه بر اینکه در ایام ماه مبارک رمضان 
هر شب بعد از نماز مغرب و عشا در صحن 
و شبستان  )عج(  الزمان  حضرت صاحب  
نجمه خاتون هشت هزار نفر از زائران مهمان 
معصومه  حضرت  ساده  و  کریمانه  سفره 
ستاد  رئیس  گفته  به  بود.  خواهند  )س( 
آیین های فاطمی آستان مقدس حضرت 
معصومه )س(، نزدیک به سه هزار و 200 
پرس افطاری تبرکی در میان اقشار مختلف توزیع می شود. 
اجرای  برای  به فضاسازی های لازم  اشاره  با  جهانگیرزاده 
مطهر  حرم  در  رمضان  مبارک  ماه  فرهنگی  برنامه های 
حضرت معصومه )س(، اضافه کرد: ۷ هزار خادم رسمی و 
افتخاری آستان مقدس برای خدمات رسانی به زائران حرم 
کریمه اهل بیت )ع( در این ماه مبارک فراخوان می شوند. 
وی همچنین گفت: امسال در ماه مبارک دستگاه هایی از 
جمله شهرداری، اورژانس، نیروی انتظامی و هلال احمر با 
آستان مقدس حضرت معصومه )س( مشارکت خواهند 
داشت. معاون اجرایی آستان مقدس حرم مطهر حضرت 
معصومه )س(، درب های ورودی و محل استقرار برادران، 
خواهران و خانواده ها در شب های قدر را مورد توجه ویژه قرار 
داد و گفت: در شب های قدر بالکن های شبستان های امام 
خمینی )ره(، مسجد اعظم )ص( و راهروهای ورودی برای 
خواهران، صحن جوادالائمه، میدان آستانه و صحن جامع 
فاطمی برای خانواده ها و همکف شبستان امام خمینی )ره( 
برای برادران آماده سازی می شود. جهانگیرزاده ادامه داد: درب 
های 9، 10، 16، 1۴، 1۷ و 21 ویژه برادران، درب های 
1،2،3،۴،5،6،۸،11،1۸ و 20 ویژه خواهران و درب های 19، 
22،23، 2۴ و رمپ های فرعی ورودی به صحن جوادالائمه 

نیز ویژه استقرار خانواده ها است.

نامحــرمانه
اسناد كربلا ثبت یونسکو شد

گفته می شود: ربیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی، از ثبت اسناد کربلا در یونسکو خبر داد و 
گفت: این اسناد ارزش بزرگ معنوی و دینی در سراسر جهان دارد. سیدرضا صالحی امیری با اشاره 
به فعالیت های حوزه بین الملل این سازمان افزود: ثبت اسناد صفویه موجود در آستان قدس رضوی 
و نقشه های خلیج فارس مربوط به دوران صفویه و اسناد کربلا در یونسکو از جمله این فعالیت 
هاست. وی اظهار داشت: تاکنون 9 اثر را در یونسکو ثبت کرده ایم و ۴3 اثر هم در نوبت ثبت هستند 
و از آنجا که محدودیت هایی برای ثبت اثر دریونسکو وجود دارد، بنابر این مجبور هستیم به صورت 
مشترک برخی از آثار را با کشورهای دیگر ثبت کنیم. مشاور رییس جمهوری ادامه داد: نقشه های 

فرش ایران، کتاب جامع التواریخ و مثنوی مولوی نیز در نوبت ثبت قرار دارند.

نوباوه درخصوص انتخاب لاریجانی چه گفت؟
گفته می شود: بیژن نوباوه نماینده مجلس نهم در خصوص مجلس دهم و حواشی پیرامون آن 
گفت: ما در مجلس گروهی به نام پایداری نداریم، اصولگرا هستند و غیره. وی ادامه داد: در مجلس 
اصولگرایان واقعی حضور دارند و نه جریانی به نام رهروان آنها که جعلی است. وی با بیان اینکه اگر 
اصولگرایان نبودند لاریجانی به ریاست نمی رسید، خاطرنشان کرد: همین اصولگرایان خواستند که 
لاریجانی به جایگاه ریاست برسد. نوباوه درخصوص اینکه تا پیش از این انتقادات بسیاری از سوی 
اصولگرایان به سمت لاریجانی در مورد برجام روانه شد، گفت: شرایط اینگونه بود که اکنون وی 

رئیس شود و از او حمایت کنند. بلاخره انتخاب بد و بدتر بود و نه خوب وبد.

قالیباف به دادسرای جنایی احضار می شود؟
گفته می شود: عضو حقوقدان شورای اسلامی شهر تهران گفت: در پرونده مرگ کودک 5 ساله 
در آبنمای بوستان کوهسار، احتمال احضار مقامات ارشد شهرداری و حتی شخص شهردار تهران 
به مراجع قضایی وجود دارد. علی صابری  ضمن اعلام خبر اظهار داشت: در پرونده هایی همانند 
پرونده فوت کودک 5 ساله در آبنمای بوستان واقع در منطقه 15، بالاترین مقام حاضر به مراجع 
قضایی احضار می شود. وی افزود: در صورتی که قاضی پرونده تشخیص دهد، شهردار تهران به 
دادگاه احضار خواهد شد اما همه چیز به تشخیص بازپرس و قاضی رسیدگی کننده و نوع شکایت 

شاکی بستگی دارد.

هشدار سازمان حج به شهروندان ایرانی
گفته می شود: معاون حج سازمان حج و زیارت به شهروندان ایرانی هشدار داد که به هیچ 
عنوان برای رفتن به حج از طریق کشور ثالث اقدام نکنند چرا که ممکن است مشکلات متعدد حتی 
به لحاظ امنیتی برای آنها از سوی عربستان ایجاد شود. حمید محمدی افزود: هم اکنون ایران و 
عربستان با یکدیگر روابط دیپلماتیک ندارند به همین دلیل ممکن است که مشکلات متعددی برای 
شهروندانی که می خواهند به حج بروند پیش بیاید. این مشکلات ممکن است جنبه امنیتی پیدا 
کند از همین رو سازمان حج و زیارت به ایرانیان هشدار می دهد که برای رفتن به حج از طریق  
کشور ثالث اقدام نکنند. محمدی افزود: وقتی عربستان به طور رسمی در مسیر ادامه حج ایرانیان 
کار شکنی می کند، چگونه می توان به این کشور اعتماد کرد و از طریق  کشور ثالث برای رفتن 
به حج پیشقدم شد؟ به شهروندان ایرانی می گوییم که عربستان به هیچ عنوان قابل اعتماد نیست.

زاكانی ریاستش در بسیج مستضعفین را تکذیب كرد  
گفته می شود: علیرضا زاکانی با تکذیب اخبار منتشر شده در خصوص ریاستش در سازمان بسیج 
مستضعفین گفت: این موضوع در فضای مجازی منتشر شده و بنده بی اطلاع هستم. این نماینده 
مجلس نهم با اعلام این خبر به ایسنا، در واکنش به انتشار اخباری در مورد ریاستش در سازمان بسیج 
مستضعفین گفت: بنده افتخار می کنم یک بسیجی هستم، همه سعی و تلاشم این بوده که به عنوان 
یک بسیجی در تمامی عرصه ها که توفیق خدمت گذاری داشته ام، در خدمت جامعه باشم. وی افزود: 
با این وجود درباره موضوعی که در فضای مجازی منتشر شده است بی اطلاع هستم و بنده هم یکی 
مثل شما هستم و اطلاع ندارم. در فضای مجازی اخباری منتشر شده است که بر مبنای آن عنوان شد 

قرار است علی رضا زاکانی به جای سردار نقدی رئیس سازمان بسیج مستضعفین شود.

»مهدی هاشمی« درخواست مرخصی نداده است 
گفته می شود: سیدمحمود علیزاده طباطبایی در گفت و گو با ایسنا در پاسخ به این سئوال که 
شنیده شده مهدی هاشمی برای 1۴ و 15 خرداد ماه تقاضای مرخصی داشته است گفت: در حال 
حاضر وی در زندان است و برای این ایام نیز از زندان درخواست مرخصی نداشته است. وی در رابطه 
با آخرین وضعیت شکایت فاطمه راکعی از مدیرمسئول روزنامه کیهان گفت: آقای شریعتمداری 2 
مرتبه به شعبه ۴ بازپرسی فرهنگ و رسانه برای ارائه توضیحات مراجعه داشتند، اما هنوز به شکایت 

خانم راکعی رسیدگی نشده است.

كی روش دلسوزتر از ما برای ایران شده!
گفته می شود:  مصطفی مدبر مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی در خصوص 
اظهارات کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال ایران مبنی بر اینکه این شرکت نتوانسته 
مجموعه آزادی را در اختیار تیم ملی قرار دهد، گفت: همه ما دل مان بیشتر از کی روش می سوزد. 
زمین 100 هزار نفری آزادی غیر از فوتبال هیچ بهره برداری دیگری ندارد و ما در حال آماده سازی 
این ورزشگاه هستیم تا مقدماتی جام جهانی آبرومندانه برگزار شود. مدیرعامل شرکت توسعه و 
نگهداری اماکن ورزشی گفت: از عجایب روزگار است که سرمربی پرتغالی تیم ملی دلسوزتر از ما 

برای ایران شده است! این خبر را فارس منتشر کرده است.

توسط معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه )س( تشریح شد

برنامههایحرممطهردرماهمبارکرمضان

تامین  درمان  مدیریت  سال 1355،  در  بوعلی  کلینیک  پلی  اندازی  باراه 
اجتماعی قم نیزفعالیت خود راآغاز و اقدام ارائه خدمات درمانی به بیمه شدگان 
دراین مرکز نمود. به دنبال تصویب قانون الزام در سال 1369 پلی کلینیک بوعلی 
به تامین اجتماعی واگذار گردید. در سال 1371 با تاسیس دی کلینیک دکتر 
غرضی به عنوان دومین مرکز درمانی شروع به فعالیت نمود و سپس با ایجاد پلی 
کلینیک تخصصی 22 بهمن در سال 85 به عنوان سومین مرکز درمانی اقدام 
به ارائه خدمات درمانی به بیمه شدگان نمود. این سه  مرکز ملکی سازمان کلیه 
خدمات  سرپائی را به صورت رایگان به بیمه شدگان ارائه می نمایند. همچنین در 
دی کلینیک دکتر غرضی علاوه بر خدمات سرپایی، اعمال جراحی محدود نیز به 
بیمه شدگان محترم ارائه می گردد.    دفتر اسناد پزشکی مدیریت درمان در سال 
1374 تاسیس شد این مرکز باخریداری خدمات درمانی از طریق انعقاد قرارداد 
با پزشکان و موسسات تشخیصی درمانی باعث گسترش میزان بهره مندی بیمه 
شدگان از خدمات درمانی استان گردید.   اما با رشد شتابان جمعیت تحت پوشش 
تامین اجتماعی از جمله طلاب، کارگران ساختمانی، تولید کنندگان و صنایع 
مختلف، ضرورت ونیاز به ارائه خدمات گسترده تر در بخش درمان مستقیم و 
به عبارتی خواسته 20 ساله بیمه شدگان استان قم برای داشتن یک بیمارستان 
ملکی را دوچندان کرد. خوشبختانه با پیگیری های متعدد مسئولین استانی و 
کشوری، سرانجام کلنگ ساخت بیمارستان امام رضا )ع(  در تاریخ 86/3/3 در 
کیلومتر 4 جاده قم اراک به زمین زده شد. مصوبه این بیمارستان بصورت 100 
تخت بود که با پی گیری های مسئولین و نمایندگان مردم قم در مجلس شورای 

اسلامی به 120 تخت ارتقاء یافت.
 در طراحی این بیمارستان بخشهای جنرال تخصصی )داخلی وقلب،  اطفال،  
جراحی عمومی، ارتوپدی، زنان، گوش و حلق و بینی ودندانپزشکی وچشم 
 CCU,NICU,ICU پزشکی( در کنار بخشهای تخصصی )تختها و بخشهای ویژه
و تحت نظر قلبی( به همراه 9 اتاق عمل دیده شده است. وسرانجام بیمارستان 
تامین اجتماعی استان قم در خردادماه  سال 1392 افتتاح گردید. برای آشنایی 
بیشتر با فعالیت ها و اقدامات مدیریت درمان تامین اجتماعی استان قم به سراغ 
دکترداودعلیمحمدی مدیرکل درمان تامین اجتماعی استان قم رفته ایم و با وی 
به گفتگو نشسته ایم. دکترداودعلیمحمدی ازجمله مدیران توانمندحوزه درمان 
سازمان تامین اجتماعی است که درمدت 3 سالی که مدیریت درمان تامین 
اجتماعی استان قم برعهده داشته است توانست باهمکاری مدیریت استان 
بیمارستان امام رضا )ع( را افتتاح ودر اختیاربیمه شده گان قرار دهد. پس افتتاح 
نیز با تلاش های این مدیرمتخصص و کارآمد و همکاران هر ساله شاهد تجهیز و 
راه اندازی بخش های جدید در این بیمارستان هستیم. درادامه محصل گفتگو 

خبرنگارما با دکترداودعلیمحمدی می خوانید:

 درحال حاضر دراستان قم چند نفر تحت پوشش تامین اجتماعی هستند؟ 
ترکیب این جمعیت از نظر بیمه شده و مستمری بگیر چگونه است؟

درحال حاضر 6۷۴ هزارنفر بیمه شده اصلی وتبعی و مستمری بگیر اصلی و تبعی ودر 
مجموع ۷۴1 هزار نفر دراستان قم تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی هستند که ازاین 
تعداد 91 درصد بیمه شده اصلی و تبعی و 9 درصد بیمه شده مستمری بگیراصلی و تبعی 

می باشند.

با توجه به تعداد افراد تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی و ترکیب جمعیتی قم، 
مهمترین امتیازات و نیازهای درمانی استان قم چیست؟

در حال حاضر به نظر می رسد درمان مستقیم جوابگوی نیازهای مردم استان قم و 
شهرهای اطراف در بخش بستری نیست به علت اینکه در این استاندر مسیر مواصلاتی 
1۷ استان کشور با تهران قرار داردو باید توجه بیشتری به توسعه و تجهیز مراکزدرمانی 

وبیمارستانی سازمان تامین اجتماعی در این استان بشود.

در استان قم چند بیمارستان، درمانگاه و دی کلینیک ملکی سازمان وجود 
دارد؟ درحال حاضر سازمان تامین اجتماعی در استان قم یک بیمارستان و دو 

درمانگاه تخصصی و یک دی کلنیک و در مجموع 4 مرکز درمانی ملکی دارد.
بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا )ع( قم به عنوان تنها بیمارستان ملکی سازمان دارای 
چند تخت و چه بخش های است؟ این بیمارستان دارای 120 تخت مصوب می باشد که 
درحال حاضر تنها 102 تخت فعال دارد و دارای بخش هایبستری نوزادان، بخش های ویژه 
شامل: NICU- ICU-CCU - بخش داخلی، قلب و اطفال، بلوک زایمان و بخش زنان و 
زایمان )البته 1۸ تخت از تختهای جراحی و ccu و Post ccu بدلیل نداشتن نیروی انسانی راه 
اندازی نشده است( بخش جراحی عمومی، اوتوپدی، مغز و اعصاب، اورولوزی، چشم، بخش 
اطفال و سایر بخش ها شامل اورژانس، درمانگاه، فیزیوتراپی، رادیولوژی، سی تی اسکن، 

داروخانه، آزمایشگاه، اکو و تست ورزش و غیره می باشد.

اگرآماری از تعداد مراجعه، جراحی و بستری بیمه شدگان در بیمارستان امام 
رضا )ع( در سال گذشته دارید بیان نمایید؟

درسال گذشته ۴39 هزار ۸90 بیمه شده جهت انجام اقدامات درمانی سرپایی، عمل 
جراحی و بستری به بیمارستان امام رضا )ع( مراجعه نموده اند که نسبت به سال قبل از آن 
که تعداد مراجعه کنندگان 23۷ هزار و 19۴ بیمه شده بوده است ۸5 در رشد داشته است. 
دراین مدت 2 هزار ۴21 عمل جراحی سرپایی انجام شده است که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل از آن که هزار و 55۸ مورد بوده است 55 درصد رشدرا نشان می دهد. در همین 
مدت تعداد بستری غیرجراحی دو هزارو ۷26 مورد بوده است که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ازآن ۴6 درصد رشد داشته است. 
در همین مدت تعداد بستری جراحی ۸ هزار ۸09 مورد بوده است که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ازآن 90 درصد رشد را نشان می دهد. در مجموع درسال گذشته تعدادآمار 
بستری در این بیمارستان 11 هزارو ۴35 مورد بوده است که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ازآن ۷۷ درصد رشد داشته است. وضریب اشغال تخت نیز 5 درصد نسبت به سال 93 
افزایش یافته است. جمع کل زایمان های انجام شده درسال گذشته 3 هزارو 66۷ مورد بوده 
است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ازآن 6۴ درصد رشد داشته است؛ که ازاین تعداد 
زایمان 6۷۷ هزار مورد سزارین بوده هزارو 990 مورد طبیعی بوده است که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ازآن دربخش زایمان سزارین 1۴ درصد کاهش و دربخش زایمان طبیعی 

16 درصد رشد داشته ایم.

سازمان چه برنامه هایی در خصوص توسعه بخش و یا تجهیزات بیمارستان 
امام رضا )ع( دارد؟

پیگیری جهت تکمیل و تجهیز کامل بیمارستان ملکی امام رضا )ع( بر اساس 120 تخت 
و راه اندازی کامل بخشهای بستری و پاراکلینیک بیمارستان )1۸ تخت بستری( از جمله 
برنامه های سازمان تامین اجتماعی می باشد که امیدوارم با اختصاص اعتبارات لازم هرچه 
سریع تر عملیاتی شود تا بتوانیم خدمات بهتر وتخصصی تر به بیمه شدگان عزیز ارایه دهیم.

بیمارستان امام رضا )ع( در میان بیمارستانهای استان قم چه جایگاهی دارد آیا 
رضایتمندی بیماران مورد سنجش قرار می گیرد؟

این بیمارستان تنها بیمارستان ملکی سازمان تامین اجتماعی در استان قم است که دارای 
تجهیزات پیشرفته و بروز و وضعیت هتلینگ بسیار مناسب می باشد، این بیمارستان در 
ارزشیابي استنداردهای اعتباربخشي در سطح استان و معدل ارزشیابی یک امتیاز ۷9 را اخذ 
نموده است همچنین در ارزیابی علمی توسط کارشناسان ارشد )فوق تخصص رشته های 
مختلف( گروه APPROVE امتیاز خوب را کسب کرده است. این بیمارستان بعنوان یکی از 
مهمترین مراکز درمانی در زمان بحران در سطح منطقه مطرح می باشدو بسیاری از رشته ها 
و بخش های پزشکی در این بیمارستان فعال است.۸5 درصد بیماران بستری شده در سال 
گذشته ازوضعیت ارایه خدمات ابراز رضایت نموده اند. تمزیت این بیمارستان این است که 
بخشهای، NICU,ICU, CCU و بلوک زایمان در یک بیمارستان به طور همزمان فعال می 
باشد. از لحاظ ساختمانی نوساز است. دارای ۸ تخصص مقیم می باشد. تجهیزات پزشکی 
بدلیل تازه تاسیس بودن )افتتاح بیمارستان خرداد 92( جدید می باشد در زمینه تصویر 
برداری دارای تجهیزات کامل می باشد. دستگاههایی چون دانسیتومتری، فلوروسکوپی، 
سونوگرافی داپلر، ماموگرافی، رادیولوژی دیجیتال و سی تی اسکن را باهم دارد اگر دستگاه 
MRI نیز به بیمارستان اختصاص یابد به نظر می رسد یکی از بزرگترین مرکز تصویربرداری 
کشور در این بیمارستان ایجاد می شود که سبب رضایتمندی بیمه شدگان می گردد و می 
توان در راستای توریسم درمانی که در چشم انداز برنامه استراتژیک بیمارستان امام رضا )ع( 

وجود دارد گام مهمی برداشت.

با توجه به زائران پذیر بودن شهر قم، این بیمارستان تمهیداتی برای پاسخ به 
مطالبات درمانی زائران اندیشیده است؟

با توجه به افزایش چشمگیر مراجعین و ضریب اشغال تخت نزدیک به 100 درصد در 
اکثر روزها این بیمارستان تلاش می کند با همه امکانات و توانایی ها به تقاضاهای اورژانسی 
زائرین در کوتاهترین زمان ممکن پاسخ دهد و درصدی از نوبت ها در اختیار مدیر و رئیس 
بیمارستان جهت زائرین در نظرگرفته شده است. به هر حال ضرورت دارد فکری به حال 

تختهای بیمارستان در کوتاه مدت نمود.

از جراحی های بزرگی که درمراکز درمانی استان انجام می شود نمونه هایی 
را نام ببرید؟

درسال گذشته در مجموع 9۸3 عمل جراحی بزرگ در بیمارستان امام رضا )ع( انجام 
شده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن که 3۷6 مورد بوده است 161 درصد 
رشد داشته است. )جراحي بزرگ شامل تومور مغز، خارج نمودن تومور 11 کیلویی و 3 
کیلوگرمی از بدن بیمار، تعویض مفصل زانو، سی دی گذاری کمر، لاپاراسکوپی های زنان و 
زایمان و ...(. کل عمل های جراحی انجام شده در این بیمارستان در سال گذشته 6 هزارو 

9۷9 مورد بوده است که نسبت به سال قبل از آن 62 درصد رشد را نشان می دهد.

 اگر آماری ازتعداد ویزیت سرپایی بیمه شدگان در مراکز درمانی بیان نمایید؟
درسال گذشته 696 هزارو ۷26 مورد ویزیت بیمه شدگان توسط پزشک عمومی 
انجام شده است که نسبت به مدت مشابه در سال قبل از آن 12 درصد رشد داشته است. 
همچنین درهمین مدت 139 هزارو 5۴5 مورد بیمه شدگان توسط پزشکان متخصص 
ویزیت شده اند که نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۷ درصد رشد داشته است. 
همچنین در همین مدت بیمه شدگان 1۸ هزارو ۸21 مورد توسط دندانپزشک معاینه 
وخدمات دریافت نموده اند که نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۴ درصد رشد را 
نشان می دهدودر مجموع در سال گذشته ۸55 هزارو 92 مورد مراجعه بیمه شده به 
پزشک جهت دریافت خدمات سرپایی انجام شده است که نسبت به مدت مشابه در سال 

قبل 11 در صد رشد داشته است.

چه تعداد مراجعه به مراکز پاراکلینیکی ملکی استان قم در سال گذشته انجام 
شده است و نسبت به سال قبل ازآن چه تغییری داشته است؟

درسال گذشته یک میلیون ۸9 هزارمورد بیمه شدگان جهت دریافت خدمات درمانی 
به مراکز پاراکلینیکی ملکی سازمان دراستان قم مراجعه نموده اند که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل از آن که یک میلیون و 2 هزارو 920 نفربوده است 9 درصد رشد را نشان می دهد.

گویا سازمان تامین اجتماعی طرح های در بخش درمان استان قم دارد اگه 
ممکن آنها را بیان نمایید؟

تداوم برنامه عملیاتی استقرار استانداردهای اعتباربخشی در بیمارستان امام رضا )ع(، 
استقرار برنامه عملیاتی اصلاح وضعیت هتلینگ بیمارستان امام رضا )ع(، راه اندازی فاز آخر 

بیمارستان )1۸ تخت باقی مانده( ازجمله این طرحها می باشد.

آیا طرح اچ آی اس در مراکز درمانی استان اجرایی شده است؟ از مزایای این 
سیستم بفرمایید؟

بله در کلیه واحدهای تابعه اجرایی گردیده است. تا کنون به دلایل مشکلات متعدد 
آماری و عدم امکان گزارش گیری مناسب باید منتظر ماند و مزایای آن را در آینده بررسی 

نمود.

درسال گذشته هزینه درمان بیمه شدگان استان چه میزان بود؟ بیشترین 
هزینه ها در چه بخشی بود؟

 درسال گذشته درمان مستقیم و غیر مستقیم جمع هزینه درمان مستقیم بیش از 53 
میلیارد تومان و جمع هزینه غیر مستقیم 1۷3 میلیارد تومان و مجموع هزینه ها در بخش 
درمان مستقیم وغیر مستقیم بیش از 226 میلیارد تومان بوده است که در بخش درمان 
درمان مستقیم 2۴ درصد و در بخش درمان غیر مستقیم ۷6 درصد هزینه نسبت به 
سال 93 رشد داشته است. بیشترین هزینه ها در بخش درمان غیر مستقیم و مراکز طرف 

 ،MRI،قراداد شامل داروخانه )بویزه داروهای شیمی درمانی(، رادیوتراپی، تصویر برداری
پزشکی هسته ای و سی تی اسکن می باشد.

آیا تاکنون از مشارکت خیرین در ساخت مراکز درمانی یا تجهیز و خرید 
دستگاهها بهره مند شده اید؟  

خیر

سال گذشته چند ولادت در بیمارستان ملکی استان انجام شده است؟ آیا در 
ترویج زایمان طبیعی موفق بوده اید؟

سال گذشته 3 هزارو 66۷ زایمان در بیمارستان امام رضا )ع( انجام شد که نسبت به سال 
قبل از آن که 2 هزارو 233 مورد زایمان بود 6۴ درصد رشد داشته است. بله تعدادزایمان 
طبیعی در سال گذشته نسبت به سال فبل از آن 5۴ درصد رشد داشته است وسزارین نیز 

1۴ درصد کاهش داشته است.

نیروهای درمانی شاغل در مراکز استان چند نفر هستند؟ چند نفر پزشک و 
پرستارهستند؟

کل پرسنل شاغل در مدیریت درمان تامین اجتماعی استان قم بالغ بر 62۸ نفر بوده که 
365 نفر، پرسنل درمانی هستند و در این میان 112 نفرپزشک و 95 نفر پرستار هستند.

 مختصری از توفیقاتی که در سال گذشته در بخش درمان کسب نموده اید 
بیان نماییید؟

اخذ رتبه برتر در طرح ارزیابی عملکرد )جشنواره شهید رجایی( و کسب لوح تقدیر 
از استاندار محترم، اخذ امتیازارزشیابي ۷9 درارزیابي اعتباربخشي در سطح استان وکسب 
معدل درجه ارزشیابی یک، کسب امتیاز خوب در اولین ارزیابی گروه APPROVE)۴ بخش 
عالی-6 بخش خوب(، ارتقاء تیپ ستاد مدیریت درمان از تیپ 2 الگوی 2 به تیپ 2 الگوی 
1، ارتقاء رضایتمندی گیرندگان خدمت به ۸3 درصد در بیمارستان امام رضا )ع(، کاهش 
درصد سزارین در بیمارستان امام رضا )ع( از 63 درصد به ۴6 درصد طی دو سال، افزایش 
ضریب اشغال تخت بیمارستانی از 55 درصد با 52 تخت فعال به ۸3 درصد با 102 تخت 
فعال، کاهش میزان مرگ ومیر از ۷.۷ در هزار در سال 93 به 5.91 در هزار در سال 9۴، 
افزایش و ارتقائ تشکیلات بیمارستان از 50 تخت به 102 تخت، انجام اعمال جراحی بزرگ 
از قبیل خارج نمودن تومور بزرگ شکمی و مغزی از بدن بیمار، راه اندازي واحد سي تي 
اسکن در بیمارستان، راه اندازي بخش بستري روزانه )DAY CARE( در بیمارستان جهت 
کاهش مدت زمان انتظاربیماران نیازمند به جراحي، ارتقاء تجهیزات رادیولوژی به دیجیتال 
و نصب وراه اندازي دستگاههای ماموگرافي و فلوروسکوپی، راه اندازی بخش های اورولوژی 
و چشم، تکمیل دستگاه هاي اسکوپي از جمله لاپاراسکوپ، آرتروسکوپ، هیستروسکوپ، 
سیستوسکوپ و ...در اتاق عمل بویژه انجام لاپارسکوپی توسط متخصصین زنان و زایمان، 
ارتقاء و اصلاح وضعیت هتلینگ بیمارستان، اخذ مجوز و برقراری کشیک متخصصین مقیم 
برای رشته های جراحی عمومی، ارتوپدی، جراحی مغز و اعصاب، داخلی، قلب، اطفال، 

بیهوشی و زنان و زایمان. 

تعداد مراکز طرف قرار داد سازمان در استان را اعلام فرمایید؟
 درحال حاضر 9 بیمارستان،۴۷ درمانگاه،5 دی کلنیک،221 پزشک عمومی،1۸0 
پزشک متخصص و فوق تخصص، 33 دندانپزشک، طرف قرارداد بامدیریت درمان تامین 
اجتماعی استان قم می باشند ودر مجموع ۷20 مرکز درمانی مستقل و 132 مرکز درمانی 

وابسته با این اداره کل جهت ارایه خدمات به درمانی طرف قرارداد است.

پرداخت مطالبات این مراکز در استان در چه وضعیتی قراردارد؟
 مطالبات بیمارستان های خیریه و خصوصی پایان بهمن – درمانگاه و بیمارستان های 
دانشگاهی قطعی تا پایان آبان و علی الحساب بهمن 9۴- داروخانه و پزشکان آبان 9۴ – 
پاراکلینیک مرداد 9۴ – درمانگاه خصوصی تیر 9۴- دی کلینیک ها خرداد 9۴ پرداخت 

شده است.

نقش سازمان تامین اجتماعی در اجرای طرح تحول سلامت تشریح نمایید؟
از آنجاییکه بیش از 60 درصد جمعیت استان تحت پوشش سازمان می باشند قطعا بیش 
از 60 درصد هزینه اجرای طرح تحول نظام سلامت در استان به عهده سازمان می باشد. در 
این خصوص با هماهنگی دانشگاه علوم پزشکی بعنوان متولی اجرای طرح تلاش گردیده 
است تا علی رغم مشکلات عدیده اقتصادی در حوزه سازمان به نحو احسن و در راستای 
رضایتمندی در سطح جامعه، طرح مربوطه اجرا گردد این مدیریت به دلیل ارائه خدمات 
رایگان به بیمه شدگان )بیش از ۸0 درصد مراجعین بیمارستان( و به دنبال آن افزایش 
تاثیرگذار رضایتمندی در سطح جامعه انتظار دارد با مساعدت و همکاری بیشتر دانشگاه علوم 
پزشکی برخی از مشکلات بیمارستان امام رضا )ع( از جمله تکمیل متخصصین مورد نیاز و 

مجوزهای مربوطه برطرف گردد.

آخرین مهلت ارائه 
الکترونیکی اظهارنامه 

مالیاتی از طریق سامانه 
 www.TAX.gov.ir

حداکثر 
تا پایان خردادماه

 سال جاری است. 
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